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����-cu ildən çıxır 7əsisçi: Azərbaycan ResSublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

,, Qareginin 
Qarabağ sancısı 

Yaxud Paşinyana 
qarşı üsyana çağırış 

³İsa Məsihə sadiq qalsaq, 
uğur qazanacağıq´� %u fikir 
katolikos ,, Qareginin Milad 
bayramı münasibətilə erməni 
xalqına müraciətində yer alıb� İlk 
baxışdan, ,, Qareginin dediklərində 
təəccüblü heç nə yoxdur� Ancaq 
onun ünvanladığı müraciətə diqqət 
yetirəndə İsa Məsihə sədaqət adı 
altında erməni təfəkkür tərzinin 
iyrənc elementlərini, avantürizmə 
s|ykənmiş mahiyyətini g|rmək 
mümkündür� Yəni, ermənilərin baş 
kahini uğura məhz bu ³mahiyyətlə´ 
nail olmağı düşünür���  

Bəli, erməni kilsəsi öz ampluasın-
dadır. Tarixən bu dini struktur terrorun, 
qəsbkarlığın və qətllərin ilhamvericisi 
qismində çıxış edib, yenə də eyni xarak-
terə malikdir. Kilsə erməni millətçilərinin 
qonşu ölkələrə ərazi iddiasını körükləyən 
başlıca ideoloji mərkəz funksiyasını ye-
rinə yetirib ki, hazırda da onun həmin 
məqsədə kökləndiyi şübhə doğurmur. 

II Qareginin bayram təbriki adlan-
dırdığı müraciətində iki başlıca motiv 
var. hmumiləşdirmə aparsaq, həmin 
motivləri bir-biri ilə əlaqələndirmək 
də mümkündür. Katolikosun ilk hədəfi 
Azərbaycandır, digər hədəf isə Ermənis-
tan hakimiyyəti. Əlbəttə, baş nazir Nikol 
Paşinyanla kilsə arasındakı ziddiyyətlər 
aradan qalxmayıb. Bu, II Qareginin subli-
minal mesaj tonundan açıq-aydın görün-
məkdədir. 

Ancaq erməni katolikosu, bir növ, iz 
azdırır. O, təbrikinə əvvəlcə dünyada baş 
verən proseslər fonunda faciəli durum-
ların yarandığını vurğulamaqla başlayır. 
Elə görüntü yaradır ki, sanki insanlığın 
üzləşdiyi dəhşətli fəlakətlər onu narahat 
edir, guya, bəşəri prinsiplərin sıradan 
çıxmasından təlaşlanır. Daha sonra isə II 
Qaregin, necə deyərlər, sözünün “musta-
fası”na keçir. Bildirir ki, indiki çətin şəra-
itdə erməni xalqı ağır sınaqlardan keçib: 
“Artsax” işğal və viran edilib, Ermənis-
tanın suveren əraziləri təcavüzə məruz 
qalıb. Bir çox övladlarımız hələ də əsir-
likdədir və itkin düşmüş hesab olunurlar. 
Azərbaycan yeni tələblər və təhdidlər irəli 
sürməkdə davam edir”. 

�ardı 8-ci səhifədə�

Makronun qulaqları və 
Parisin anti-Azərbaycan xətti
Yaxud Fransa prezidentinin Ermənistan üçün iflas anonsu

Prezident İlham Əliyev |tən il 
dekabrın ��-də ³Rossiya Seqodnya´ 
%eynəlxalq İnformasiya Agentliyinin 
baş direktoru 'mitri .iselyova 
müsahibəsində *ürüstanda yaşanan 
Srosesləri şərh edərkən, )ransanın 
|lkəyə təsiri barədə s|z açmış 
və belə bir fikir səsləndirmişdi: 
³Amma g|rdüyünüz kimi, yenə də 
Makronun qulaqları g|rünür, adam 
|z |lkəsində otura bilmir´�

Bəli, Fransa Prezidenti Emmanuel 
Makron ölkəsində otura bilmir. Yazımız-
da onun ənənəvi anti-Azərbaycan tonunun 
növbəti təzahür formasına – bu il yanvarın 
�-da səfirlər konfransında çıxışı zamanı 
bildirdiklərinə iki aspektdən nəzər sala-
cağıq. Birincisi, Makronun bilavasitə nə 
dediyinin üzərində dayanacaq, ikincisi isə 
Fransa liderinin ölkəmizə yönəlik ritorika-
sına ümumi şəkildə, bir qədər fərqli tərzdə 

qiymət verəcəyik. 
Beləliklə, E.Makron bildirib ki, “Er-

mənistana münasibətdə Rusiya müttəfiqlik 
əlaqələrinə dəyişiklik edərək, Azərbayca-
nın fəaliyyətini dəstəkləyib”. O, həmçinin 
qeyd edib ki, “Fransanın özü son aylarda 
bir çox dənizaşırı ərazilərində, xüsusilə də 

Yeni Kaledoniyada Azərbaycan tərəfindən 
qəbuledilməz müdaxilələrlə hücumlara 
məruz qalıb. Bizim beynəlxalq hüququ 
və Ermənistanı müdafiə etdiyimizi anla-
mayan Azərbaycan bununla məsələni həll 
etdiyini düşünür”.

�ardı 8-ci səhifədə�

�����Fü ilin u÷ur formulu�  
düzgün strategiya, ardıcıl islahatlar

Yayılan A qriS virusudur, 
aMiotaMa ehtiyac yoxdur 

Suriyanı nə g|zləyir: 
sabitlik, yoxsa xaos"   

İlk baxışda bu ³qara siyahı´da &ənubi Qafqazın ən uzun|mürlü 
münaqişəsinin g|stərilməməsi müsbət haldır və bunun sülhə ümidləri 
artırmağa xidmət etdiyini s|yləyə bilərik�

 Söhbət Beynəlxalq Böhran Qrupunun 
(BBQ) illik hesabatından gedir. Oxucula-
rın nəzərinə çatdıraq ki, mənzil-qərargahı 
Brüsseldə yerləşən BBQ-nin fəaliyyətinin 
əsas məqsədi dünyanın “qaynar nöqtələri” 
hesab edilən münaqişələr və yaxud poten-
sial münaqişə vəziyyətlərinə təsir göstərən 

siyasi məsələlər üzrə geniş təhlili yazılar 
dərc etdirir və bu istiqamətdə tövsiyələr 
hazırlamaqla məşğuldur. Təşkilat hər il 
beynəlxalq diqqətin mərkəzində olan on 
mövcud və ya potensial münaqişənin siya-
hısını dərc edir. 

�ardı 8-ci səhifədə�

glkəmizin iqtisadi artım Sroqnozları müsbətdir

Səhifə  �2

Azərbaycan münaqişəyə n|qtə qoydu� Amma���

Səhifə  �5

Səhifə  2

Səhifə  �2

Səhifə  1 1

Mən bilirəm ki, arxamda 
Azərbaycan xalqı dayanır

3rezident İlKam Əliyevin yerli televiziya kanallarına müsaKibəsi
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3rezident İlKam Əliyevin yerli televiziya kanallarına müsaKibəsi
Azərbaycan ResSublikasının 

Prezidenti İlham Əliyev yanvarın 
�-də yerli televiziya kanallarına 
müsahibə verib�

Azərbaycan Televiziyasından Vüsal 
Mətləb: ;oş gördük, Fənab 3rezident. Əv-
vəlFə, iFazənizlə, artıT ənənəyə çevrilmiş 
bu müsaKibə formatına görə Sizə təşəkkür 
etmək istəyirik. dünki bu, bizə iFtimaiyyəti 
maraTlandıran məsələlərlə ba÷lı Sizin fi-
kirlərinizi ətraÀı şəkildə öyrənmək imkanı 
yaradır. 1övbəti belə fürsət üçün minnət-
darıT. 

İstərdim, �����Fü ilin yekunları ilə 
başlayaT. �����Fü ilin sosial�iTtisadi ye-
kunlarının göstəriFiləri barədə nə demək 
olar və bu göstəriFilər �����Fi il üçün Kan-
sı SroTnozlara əsas yaradır" 

Prezident İlham Əliyev: Keçən il iq-
tisadi inkişaf baxımından yenə də uğurlu il 
olmuşdur. Azərbaycanın iqtisadiyyatı inki-
şaf etmişdir. Hesab edirəm ki, inkişaf temp-
ləri, bugünkü dünyanın mənzərəsinə nəzər 
salsaq, müsbət sayıla bilər. Yəni, ümumi 
daxili məhsul 4 faizdən çox artmışdır. Əs-
lində, bizim üçün əsas göstərici qeyri-neft 
sektorunun inkişafıdır. Çünki bildiyiniz 
kimi, biz son vaxtlar neft hasilatında tənəz-
züllə üzləşmişdik və hesab edirəm ki, aparı-
lan danışıqlar, göstərilən səylər nəticəsində 
artıq bu tənəzzülə son qoyulacaq və neft 
hasilatı sabit qalacaq. Beləliklə, neft hasila-
tının azalması bundan sonra ümumi daxili 
məhsula mənfi təsir  göstərməyəcək. Ona 
görə biz ümumi iqtisadi göstəricilərə nəzər 
saldıqda, ilk növbədə, qeyri-neft sektoru-
nun parametrlərini nəzərə alırdıq. Burada 
da inkişaf daha uğurludur, � faizdən çox 
artıbdır. Nəzərə alsaq ki, artıq uzun illər 
bizim iqtisadi inkişafla bağlı əsas hədəflə-
rimizdən biri sənaye istehsalının artırılma-
sıdır, qeyri-neft sənaye sektorunda artım 
daha da yüksəkdir. Bu, 7 faizdən çoxdur. 
Yəni, əgər dünya iqtisadiyyatının artım 
templərinə və inkişaf etmiş ölkələrin inki-
şafına, yaxud da ki, tənəzzülə nəzər salsaq, 
görərik ki, Azərbaycan iqtisadiyyatı uğurla 
inkişaf edib. Əlbəttə ki, bunun təməlində 
düşünülmüş siyasət dayanır. 

Bu göstəricilər, sadəcə olaraq, keçən 
ilin məhsulu deyil. 8zun illər aparılan iq-
tisadi islahatlar, şə൵aflıq, inhisarçılığa qarşı 
mübarizə, investisiyaların cəlb edilməsi, in-
vestisiya iqliminin yaxşılaşdırılması nəticə-
sində biz beynəlxalq aparıcı reytinq agent-
liklərinin Azərbaycana olan münasibətində 
müsbət dəyişiklik görürük. Yəni, onlar da 
reallıqları inkar edə bilməzlər. Halbuki mən 
hesab edirəm ki, bizim beynəlxalq reytinqi-
miz indikindən daha yüksək səviyyəyə la-
yiqdir və müəyyən səbəblər üzündən hələ 
ki, aparıcı reytinq agentlikləri daha da təva-
zökar yanaşmanı sərgiləyirlər. Yəni, bütün 
bunlar onu deməyə əsas verir ki, biz iqtisa-
di sahədə dayanıqlı inkişafa nail ola bilmi-
şik və əminəm ki, bu il və gələn illərdə bu 
dinamika saxlanılacaq. 

O ki qaldı maliyyə vəziyyətimizə, biz 
keçən il maliyyə vəziyyətimizi böyük dərə-
cədə yaxşılaşdıra, öz rezervlərimizi artıra 
bilmişik. Baxmayaraq ki, keçən ilin büd-
cəsi rekord səviyyədə idi və bir çox sosial 
proqramlar icra edildi, o cümlədən Qaraba-
ğın bərpası ilə bağlı böyük vəsait səfərbər 
olundu. Buna baxmayaraq, biz optimallaş-
manı elə təşkil etmişik ki, valyuta ehtiyatla-
rımız daha da artdı. İl ərzində valyuta ehti-
yatlarımız təqribən 5 milyard dollardan çox 
artıb və bu gün bu rəqəm 72 milyard dolla-
ra bərabərdir. Əhalisi 10 milyon olan ölkə 
üçün bu, çox böyük göstəricidir. Çünki hər 
şey müqayisədə ölçülür. Dünya ölkələrinin 
valyuta ehtiyatlarının hesablanması, əlbəttə 
ki, adambaşına düşən ehtiyatlara söykən-
məlidir və bu göstəriciyə görə Azərbaycan 
dünyada aparıcı ölkələrin sırasındadır. 

İkinci vacib göstərici ümumi daxili 
məhsulun xarici borca olan nisbətidir. He-
sab edirəm ki, biz burada da dünyada lider-
lər sırasındayıq. Çünki bizim xarici bor-
cumuz ümumi daxili məhsulumuzun cəmi 
7.2 faizini təşkil edir. Müqayisə üçün deyə 
bilərəm ki, əksər inkişaf etmiş ölkələrdə 
bu, 100 faizdən də çoxdur və 7.2 faiz sə-
viyyə doğrudan da çox böyük nəticədir. 
Məhz buna görə, mən hesab edirəm ki, bey-
nəlxalq reytinq agentlikləri Azərbaycana 
daha ədalətli mövqe nümayiş etdirməlidir-
lər. Əlbəttə ki, valyuta ehtiyatlarının xarici 
borcla müqayisəsi də önəmli amillərdən 
biridir. Burada da bizim valyuta ehtiyatla-
rımız xarici borcumuzu 14 dəfə üstələyir. 
Yəni, əgər kimsə mənə ikinci belə ölkə, 
- söhbət inkişaf etmiş ölkələrdən gedir, - 
göstərsə, əgər kimsə bu rəqəmlər toplusunu 
təqdim edə bilsə, mən əlbəttə ki, minnətdar 
ola bilərəm. Amma inkişaf etmiş ölkələr sı-
rasında belə analoqlar yoxdur. Yəni, bütün 
bunlar deməyə əsas verir ki, iqtisadiyyat 
dayanıqlıdır, öz resurslarına söykənir, heç 
bir xarici maliyyələşməyə ehtiyac yoxdur. 
Halbuki biz indi xarici borcumuzu bir qədər 
artırmaq üçün də səylər göstərməyə başla-
mışıq. Müəyyən dərəcədə arta bilər, çünki 
bu, əhəmiyyətli dərəcədə azalıbdır. Mən 
hələ beş il bundan əvvəl, bizim xarici bor-
cumuz ümumi daxili məhsulun təqribən 20 

faizini, ona yaxın faizi təşkil edəndə qarşı-
ya hədəf qoymuşdum ki, biz bunu 10 faizə 
endirməliyik. İndi 7.2 faizdir, yəni, xarici 
maliyyələşmə bizə nə verəcək? Nəzərə al-
saq ki, ölkə qarşısında duran bir çox ciddi 
investisiya tələb edən məsələ var, bu, bü-
dcə yükünü bir qədər azaldacaq. Ona görə, 
nəzərə alsaq ki, bizim xarici borcumuzun 
ödəmə qrafiki də təsbit edilib və bu gün 5.2 
milyard dollara bərabər olan xarici borcu-
muz illər keçdikcə daha da azalacaq. Ona 
görə əlavə maliyyə resurslarının cəlb edil-
məsi məqsədəuyğun sayıla bilər və artıq 
hökumət bu istiqamətdə fəaliyyətə başla-
yıb. Mənim tərəfimdən müvafiq göstərişlər 
verilib. 

Əlbəttə ki, büdcə parametrləri də hər 
bir ölkənin iqtisadi potensialını əks etdirir: 
həm parametrlər, həm dinamika. Bu ilin bü-
dcəsi rekord səviyyədədir. Büdcə xərcləri 
41 milyard manatdan çoxdur. İcmal büdcə 
isə 4� milyard manatı ötüb. Yəni, Azərbay-
can tarixində bu qədər böyük büdcə olma-
yıb. Bütün bu amilləri sadalayaraq bir daha 
göstərmək istəyirəm ki, biz yalnız daxili 
resurslar hesabına, şə൵aflıq, idarəetmə 
və düzgün iqtisadi siyasət nəticəsində bu 
nəticələrə çatmışıq. Mən dəfələrlə bildir-
mişdim və artıq hesab edirəm ki, bunu hər 
kəs görür, hər bir ölkənin siyasi müstəqil-
liyi onun iqtisadi müstəqilliyindən asılıdır. 
Yəni, iqtisadi cəhətdən, maliyyə məsələlə-
ri cəhətindən əgər heç kimdən asılı deyil-
sənsə, sən müstəqil siyasət apara bilərsən. 
Ona görə bütövlükdə, əlbəttə ki, bir çox 
digər parametrlər var. Amma əsas iqtisadi 
göstəricilər bundan ibarətdir. Təbii ki, bu, 
bizə imkan verir ki, sosial proqramları daha 
fəal icra edək. 

Bildiyiniz kimi, bu il yanvarın birindən 
minimum əməkhaqqı 55 manat artıb və 400 
manata çatıb. Minimum pensiya 40 manat 
artıb və 320 manata çatıb. Orta hesabla ar-
tım 14-15 faizdir. Bu qədər böyük sərmayə 
qoyan və Qarabağın bərpası kimi qarşımız-
da bu qədər böyük problemi olan ölkədə 
bu sahəyə də bu diqqəti yetirmək, əlbəttə 
ki, bizim siyasətimizin, necə deyərlər, ma-
hiyyətini göstərir. Yəni, Azərbaycan vətən-
daşları ildən-ilə daha yaxşı yaşamalıdırlar. 
Əgər biz bu artımı inflyasiyanın dərəcəsi ilə 
müqayisə etsək, - hansı ki, keçən il 2 faiz-
dən bir qədər çox idi, - yəni, bu artım məhz 
az müdafiə olunan təbəqə üçün dövlət tərə-
findən növbəti yardımdır. Hər şey cəmiy-
yətdə də, siyasətdə də, ailədə də ədalətli 
olmalıdır və sosial ədalət prinsipləri həmişə 
bizim üçün vacib olub. İmkan yarandıqca, 
biz ilk növbədə, bu sahəni də, necə deyər-
lər, diqqətdə saxlamışıq. Son bir neçə il ər-
zində dörd sosial paket həyata keçirildi və 
bu məqsədlər üçün 7 milyard manatdan çox 
vəsait xərcləndi. Bundan sonra da sosial və 
iqtisadi inkişaf yanbayan gedəcək. İqtisadi 
imkanlar artdıqca biz daim sosial məsələlə-
rin həllinə - minimum əməkhaqqı, pensiya, 
sosial müavinətlərin artırılması məsələlə-
rinə də daim diqqət göstərəcəyik.

AnewZ Televiziyasından Qay Şoun: 
&ənab 3rezident, bu müsaKibə imkanına 
görə AneZZ kanalı adından Sizə təşəkkür 
etmək istərdim. İngilis dilində fəaliyyət 
göstərən beynəlxalT kanal olaraT tamaşa-
çılarımız üçün suallarımızı ingilis dilində 
Favablandırdı÷ınıza görə Sizə təşəkkürü-
mü bildirirəm.  

Sualım &O3�� ilə ba÷lıdır. 'emək 
olar ki, bütün dünyadan iştirakçılar Bakı-
ya gəldilər və gərgin müzakirələr aSarıldı. 
İştirak etməyənlər də diTTət çəkdi ± )ran-
sa Srezidenti, AvroSa .omissiyasının 3re-
zidenti. /akin buna baxmayaraT, razılıT 
əldə edildi. Tədbir çərçivəsində nailiyyət-
lər KaTTında fikirlərinizi öyrənmək istər-
dik. +abelə Fari və növbəti ildə irəliləyişi 

təmin etmək üçün Kansı addımlar atılma-
lıdır"

Prezident İlham Əliyev: Bəli, bizim 
üçün COP29 böyük bir çağırış və böyük 
imkan idi. Bizim vəzifəmiz bu çağırışı 
uğura çevirməkdən ibarət idi. Əlbəttə, biz 
tam dərk edirdik ki, Azərbaycan istixana 
qazlarının emissiyası baxımından o qə-
dər də böyük paya sahib deyil və bu işdə 
dünyanın bir araya gəlməsində mühüm rol 
oynaya bilməz. /akin hesab etdik ki, bey-
nəlxalq təşkilatlarda fəaliyyət təcrübəsi və 
şaxələndirilmiş xarici siyasət bizə körpülər 
qurmaqda yardımçı olacaq. 

Beləliklə, biz 2023-cü ilin dekabrında, 
COP29-a ev sahibliyi etmək imkanını əldə 
edən kimi bu mövzunun mahiyyəti ilə daha 
dərindən məşğul olmağa başladıq. Səmimi 
desəm, buna qədər biz prosesdə o qədər də 
fəal iştirak etmirdik. Bu işdə uğura nail ol-
maqda ən böyük maneə Qlobal Cənub və 
Qlobal Şimal arasında olan etimadsızlıqdır 
- ətraf mühiti ən çox çirkləndirən ölkələr və 
bundan əziyyət çəkən ölkələr. Biz disbalan-
sı görürük – iqlim dəyişikliyi nəticəsində 
bəzi ölkələrin mövcudluğu təhlükə altında-
dır. Emissiya baxımından onların payı 0.1 
faizdir, lakin onların, xüsusilə də kiçik ada 
dövlətlərinin həyatı və gələcəyi təhlükə al-
tındadır. 

Yəni, biz hazırlıq işlərinə başladıq və 
Qlobal Cənub çərçivəsində olduqca fəal iş 
apardıq. Biz 4 il ərzində Qoşulmama Hərə-
katında sədrlik etmişik. Bu, böyük uğur idi 
və üzv dövlətlərin yekdil qərarı ilə bizim 
sədrliyimiz daha bir il uzadıldı. Eyni za-
manda, Avropa siyasətində fəal iştirak edən 
bir ölkə kimi Azərbaycan Avropa İttifaqının 
10 üzv ölkəsi ilə strateji tərəfdaşlıq haqqın-
da bəyannamə imzalayıb və qəbul edib. Biz 
hesab etdik ki, bu iş uğurla nəticələnə bilər. 

Biz dərhal iki istiqamətdə işə başladıq 
- hazırlıq və məzmun. Hər iki istiqamətdə 
çoxsaylı çətinliklər var idi, lakin yekun nə-
ticə bunun uğur hekayəsi olduğunu sübut 
etdi. Hazırlıq bizim üçün böyük çağırış 
idi, çünki əvvəlki COP-lardan fərqli olaraq 
hazırlıq üçün 2 il deyil, cəmi 11 ay vaxtı-
mız var idi. Biz stadion və onun ətrafında 
nəhəng qurğular inşa etməli idik – bu, 200 
min kvadratmetrə yaxın qapalı məkan idi. 
Tədbirin təşkilatçılığı hər kəsdə məmnun-
luq doğurdu. Bu, təkcə həmin məkanın 
qurulması demək deyil. Buraya logistika, 
nəqliyyat, yerləşmə, mehmanxanaların ser-
tifikatlaşdırılması, qonaqların yerləşdiril-
məsi üçün əlavə yerlərin müəyyən edilməsi 
daxil idi. Nəzərə alsaq ki, bizdə 197 ölkə-
dən 7� min iştirakçı qeydiyyatdan keçmiş-
di, bunun üçün kifayət qədər yerimiz yox 
idi. 

Daha bir gözləmədiyimiz problem 
COP29-u siyasi motivlər səbəbindən boy-
kot etmək cəhdləri idi. Bu, olduqca gözlə-
nilməz idi. Hesab edirəm ki, bu tədbirə ev 
sahibliyi etmiş heç bir ölkə bu dərəcədə 
müqavimətə rast gəlməmişdir. /akin biz 
bunun da öhdəsindən gələ bildik. Boy-
kot uğursuz oldu. Baxmayaraq ki, siz də 
qeyd etdiyiniz kimi, bəzi ölkələr, xüsusilə 
də Fransa əlindən gələni edirdi ki, tədbiri 
gözdən salsın. Həmkarlarımdan aldığım 
məlumata görə, Fransa prezidenti şəxsən 
onlara zəng edərək Bakıya getməməyi töv-
siyə edirmiş. Yəni, liderlərin buraya səfər 
etmələrinin qarşısını almaq üçün hətta belə 
vasitəyə də əl atılmışdır. /akin bu da uğur-
suz oldu. Səksən dövlət və hökumət başçısı 
Bakıya səfərə gəldi və bu, bir daha Azər-
baycanın etibarlı tərəfdaş olduğunu nüma-
yiş etdirdi.       

Avropa Komissiyasının Prezidentinin 
iştirak etməməsinə gəldikdə, bildiyimə 
görə bu, Avropa Komissiyasının Preziden-
tinin iştirak etmədiyi ilk COP oldu. Halbuki 
onun iştirakı bir neçə ay əvvəl artıq təsdiq 

edilmişdi. Hətta Avropa Komissiyasının 
təşəbbüsü əsasında Azərbaycan, Gürcüstan, 
Macarıstan və Rumıniya liderlərinin iştira-
kı ilə yaşıl kabel layihəsinə həsr edilmiş 
xüsusi sessiya da təşkil ediləcəkdi. Gərgin 
qrafikə baxmayaraq, biz bu sessiya üçün 
xüsusi vaxt tapa bildik. Buna baxmayaraq, 
səfər son anda təxirə salındı və bu, gözlə-
nilməz oldu. 

Bilirəm ki, COP29-un təşkilat komitəsi 
Avropa Komissiyası ilə təmas qurdu və qar-
şı tərəfə bildirdi ki, COP iki həftə ərzində 
keçirilir və səfər etmək üçün kifayət qədər 
vaxt var. Yeri gəlmişkən, BMT-nin Baş ka-
tibi iki dəfə səfər etdi - tədbirin açılışında 
və bağlanışında. Ancaq yenə də bu mesaja 
Avropa Komissiyası tərəfindən əhəmiyyət 
verilmədi. Əlbəttə bu, COP29-un keçiril-
məsinə xələl gətirmədi, ancaq COP-a üzv 
olan tərəf kimi Avropa Komissiyasının işti-
rak etməməsi çoxsaylı suallar doğurur. 

Buna baxmayaraq, təşkilatçılıq baxı-
mından bu, həqiqətən də uğur hekayəsi 
oldu. Mən bunu bir dəfə qeyd etmişəm ki, 
bizim cəmi 10 şikayətimiz var idi və onlar 
dərhal həll edildi. 

Nəticələrə gəldikdə, çoxları bunu Bakı 
Nailiyyəti adlandırır və mən bununla razı-
yam. Çünki təqribən 10 il ərzində tərəflər 
karbon bazarı ilə bağlı razılığa gələ bilmir-
di və COP-un ilk günlərində artıq uğur əldə 
edildi – karbon bazarına dair Paris Sazişi-
nin �-cı maddəsi üzrə razılıq əldə edildi. 
Bu, əhəmiyyətli uğur idi və hər kəs bundan 
məmnun qaldı. Yəni, on il ərzində razılaş-
dırıla bilinməyən məsələ Bakıda öz həllini 
tapdı. 

Əlbəttə, COP-un əsas mövzularından 
biri maliyyələşmə məsələsi idi. Bilirəm ki, 
1 trilyon dollar civarında gözləntilər var 
idi, ancaq bu, tamamilə qeyri-real rəqəm 
idi. Nailiyyət isə ondan ibarət oldu ki, biz 
qarşıdan gələn illər üçün nəzərdə tutulmuş 
məbləği 3 dəfə artıra bildik. Çünki COP29-
dan əvvəl razılaşdırılmış rəqəm 100 mil-
yard dollar idi. Burada - Bakıda biz onu 300 
milyard dollara çatdırdıq. Yəni, kimsə iddia 
edirsə ki, bu, uğursuzluq idi, bu, ədalətsiz-
likdir. Bu, nailiyyət idi və bu, gələcək üçün 
bir miras oldu. 

Bundan başqa da mühüm təşəbbüslər 
oldu – Azərbaycanın irəli sürdüyü təşəb-
büslərin sayı 14 idi. Onların hamısını sa-
dalamaq istəmirəm. /akin bu, bizim bu 
məsələyə nə qədər ciddi yanaşdığımızı 
göstərir. Əlbəttə ki, digər COP tədbirlərin-
də istifadə olunacaq daha bir miras hazırkı, 
keçmiş və gələcək COP-a ev sahibliyi edən 
ölkələr arasında “Troyka” mexanizmidir. 
Bu, bir sinerji yaradır, çünki biz BƏƏ-də 
əldə edilmiş uğur üzərində uğur qazandıq 
– mən COP2� BƏƏ Konsensusunu nəzərdə 
tuturam. Biz onların təcrübəsindən istifadə 
etdik və bu il Braziliyada keçiriləcək COP 
zamanı orada BƏƏ və Azərbaycanın əldə 
etdiyi uğura uğur əlavə olunacaq. 

Bizim yaşıl gündəliyimiz daha bir möv-
zudur. Bu, tamamilə qlobal yaşıl keçid və 
yaşıl gündəliyə uyğundur. Biz artıq bir çox 
işlər görmüşük və yaxın gələcəkdə nəzərdə 
tutulmuş çoxsaylı layihələrimiz var. 

Beləliklə, mən bunu bir daha çox böyük 
uğur adlandırardım. Bizim üçün daha bir 
mühüm amil ölkənin təqdimatı idi. Bizim 
regionda hələ buna bənzər, bu qədər qona-
ğın iştirak etdiyi ikinci belə tədbir keçiril-
məyib. Bu, ölkənin təqdimatı idi. Mənim 
görüşdüyüm və ölkəmizə ilk dəfə səfər 
edənlərin hamısı gördüklərinin onlarda də-
rin təəssürat yaratdığını söyləyirdilər. Çün-
ki Azərbaycan haqqında məlumat qıtlığı, 
ölkəmiz haqqında məqsədyönlü dezinfor-
masiya bir çoxlarının fikirlərinə təsir edir 
və onlar Azərbaycana gəlib fəal cəmiyyət, 
savadlı insanlar, peşəkar personal, şəhərin 
gözəlliyi və cəmiyyətdə ümumi rahatlığı 

gördükdə, bu, əlbəttə ki, fərqli təəssürat 
yaradır. 

Beləliklə, biz müxtəlif hədəflərə çatmı-
şıq və bu, Azərbaycanın növbəti uğurudur.

İctimai Televiziyadan Nigar Sabirqızı: 
&ənab 3rezident, Siz &O3�� barədə da-
nışdınız. Təbii ki, &O3�� AzərbayFanın 
beynəlxalT aləmdəki nüfuzunun bir göstə-
riFisi idi. Elə mənim də sualım Azərbay-
Fanın beynəlxalT aləmdəki yeri ilə ba÷lı 
olaFaT. Məlumdur ki, ölkəmiz bir sıra bey-
nəlxalT təşkilatlarla sıx əməkdaşlıT edir, 
Kəmin təşkilatların üzvüdür və bu Sroses 
də davam edir. Bu yaxınlarda � ötən ilin 
sonu, yəni dekabrın ���da AzərbayFan 
daKa bir nüfuzlu təşkilat olan '���ə üzv 
Təbul edildi. Bununla da Kəmin təşkilat 
demək olar ki, �� ildən sonra AzərbayFan-
la öz sırasını genişləndirdi. '���ə üzvlük, 
� AzərbayFanın dünya siyasi sistemində 
yeri barədə, yəni mən istərdim soruşum, 
bu, AzərbayFan üçün nə deməkdir,  bizim 
ölkəmiz üçün Kansı SersSektivlər açır"

Prezident İlham Əliyev: Bu, bizim 
üçün növbəti uğurlu addım oldu. Çünki 
Azərbaycanın bu təşkilata qəbul edilmə-
si ölkəmizin nüfuzunu bir daha göstərir. 
Siz də yaxşı bilirsiniz ki, bu təşkilat 30 ilə 
yaxın bundan əvvəl yaranmışdı, Türkiyənin 
təşəbbüsü ilə və səkkiz ölkədən ibarət idi. 
Bu illər ərzində əlavə üzv qəbul edilmə-
mişdi. Birinci genişlənmə qərarından sonra 
qəbul edilən üzv Azərbaycan oldu. Əlbəttə 
ki, bu, ölkəmizin nüfuzunu, eyni zamanda, 
beynəlxalq aləmdə rolumuzu göstərir. D-� 
müsəlman ölkələrini birləşdirən ən böyük 
təşkilatdır. Bir milyarddan çox əhalisi olan 
və müsəlman ölkələrinin iqtisadiyyatının 
�0 faizini təşkil edən bir təşkilatdır. Əgər 
biz bu təşkilatın ümumi daxili məhsulunu 
götürsək, bu, 5 trilyon dollardan çoxdur. 
Dünyada �0-a yaxın müsəlman ölkəsi var 
və məhz Azərbaycan yeni üzv seçilmiş-
dir. Əlbəttə ki, bu, bizim üçün həm böyük 
şərəfdir, həm də böyük məsuliyyətdir. Artıq 
bütün göstərişlər verilib ki, Azərbaycan bu 
təşkilatda fəal olsun və öz töhfəsini verə 
bilsin. 

Bizim namizədliyimizi ilk gündən 
dəstəkləyən Türkiyə olmuşdur. Prezident 
Rəcəb Tayyib Ərdoğanın dəvəti ilə mən 
hətta bir dəfə Türkiyədə keçirilmiş D-� 
Zirvə görüşündə də qonaq qismində iştirak 
etmişdim, təqribən 7-� il bundan əvvəl. Ar-
tıq o vaxtdan bəri Azərbaycanın üzvlüyü ilə 
bağlı məsələ gündəliyə salınmışdı. Amma 
təbii ki, bütün üzv ölkələr arasında kon-
sensus olmalıydı və nəhayət, bu konsensus 
əldə edildi. 

Biz əlbəttə ki, üzv ölkələrlə daha sıx 
təmasda olacağıq. Halbuki bu günə qədər 
də bütün üzv ölkələrlə bizim çox fəal mü-
nasibətlərimiz var. Biz bu qərarı yenə də 
uğurlarımızın qəbul olunması hesab edirik 
və yenə də deyirəm, bu, sadəcə olaraq, bi-
rinci addımdır. Əsas məsələ D-�-in gələcək 
fəaliyyəti ilə bağlı olacaq. Əlbəttə ki, bizim 
öz fikirlərimiz, öz gündəliyimiz var. Biz 
üzv ölkələrlə daim təmasda olaraq öz tək-
liflərimizi verəcəyik. Düşünürəm ki, D-�-in 
təşkilat olaraq daha böyük nüfuza malik ol-
ması məsələsi tam realdır. Hesab edirəm ki, 
bir halda, artıq genişlənməyə start verildi, 
bu, Azərbaycanla məhdudlaşmayacaq və 
ola bilsin ki, digər ölkələr dəvət ediləcək. 
Əlbəttə ki, bu məsələlərə konsensus əsasın-
da baxılacaq. 

Azərbaycan həmişə müsəlman aləmi-
nin dəyərli üzvü olmuşdur. Əgər siz İslam 
Əməkdaşlıq Təşkilatının rəhbərlərinin 
açıqlamalarına diqqət yetirsəniz görərsi-
niz ki, bütün dövrlərdə bu təşkilat, - hansı 
ki, bütün müsəlman ölkələrini birləşdirir, 
- Azərbaycanla bağlı çox müsbət fikirdə 
olub. Bizim İslam həmrəyliyi ilə bağlı ad-
dımlarımız, Azərbaycanda İslam dininə 
olan hörmət, dinlərarası münasibətlər, 
müsəlman ölkələrinin xətti ilə bir çox təd-
birlərin keçirilməsi, o cümlədən I9 İslam 
Həmrəyliyi Oyunlarının keçirilməsi. Biz 
bütün beynəlxalq təşkilatlarda, o cümlə-
dən BMT-də daim müsəlman ölkələrinin 
maraqlarını müdafiə edirik. Biz bütün təş-
kilatlarda, əgər hansısa təşkilatda rəhbər 
vəzifəyə seçim keçirilirsə və orada müsəl-
man ölkəsinin nümayəndəsi varsa, mütləq 
avtomatik olaraq, o nümayəndəyə səsimizi 
veririk. Yəni, bu, mənim göstərişimdir və 
bir dəfə verilmiş göstəriş, yenə də deyirəm, 
avtomatik həll olunur. Biz bir çox müsəl-
man ölkələrinə yardımlar etmişik. Düzdür, 
biz bununla öyünmürük və edəndə də bunu 
çox da işıqlandırmırıq. Amma hətta mətbu-
ata gedən məlumat kifayətdir deməyə ki, bu 
sahədə də çox fəalıq, həm CO9ID dövrün-
də, həm digər məsələlərdə, Fələstin xalqı-
nın üzləşdiyi bu fəlakətlə bağlı yenə də biz 
ön sıralarda olmuşuq. Suriyada artıq Əsəd 
rejiminin çökməsindən, yeni hökumətin 
formalaşmasından sonra Türkiyənin ardın-
ca ikinci ölkə Azərbaycan oldu ki, oraya 
humanitar yardım göstərdi və biz istənilən 
digər yardımları göstərməyə hazırıq. Bu 
məqsədlə Azərbaycan Xarici İşlər Nazirli-
yinin nümayəndə heyəti bu yaxınlarda Su-
riyaya səfər etmişdir. 

�ardı ��Fü səKifədə�

Azərbaycan vətəndaşları ildən-ilə daha yaxşı yaşamalıdırlar
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RƏSMİ

�əvvəli ��Fi səKifədə�
Yəni, bütün müsəlman ölkələrinin ma-

raqlarını biz öz maraqlarımız kimi qəbul 
edirik, bəlkə də o cümlədən buna görə 
D-�-in genişlənməsi siyasətindən sonra bi-
rinci seçim Azərbaycan olmuşdur. Əlbəttə, 
burada ölkəmizin həm iqtisadi potensialı, 
siyasi çəkisi, hərbi gücü nəzərə alınıbdır. 
Bax, dediyim İslam həmrəyliyi ilə bağlı si-
yasətimiz nəzərə alınıbdır və eyni zamanda, 
bu təşkilat öz coğrafiyasını da genişləndirir. 
Artıq D-� həm Qafqaz, həm də Xəzər regi-
onuna genişlənib və coğrafiyamız nə qədər 
geniş olsa, imkanlarımız da o qədər geniş 
olacaq. 

İndi heç kimə sirr deyil ki, yeni dünya 
nizamı formalaşdırılır. Hesab edirəm ki, biz 
bu prosesin başlanğıcındayıq, bir çox boş-
luqlar yaranmaqdadır və yaranacaq. İkinci 
Dünya müharibəsindən sonra yaranmış 
sistem artıq öz potensialını itirib. Bunu bir 
çox yerlərdə gedən proseslər, münaqişələr, 
müharibələr və sair hadisələr göstərir. Eyni 
zamanda, aparıcı Qərb ölkələrində siyasi və 
mənəvi böhran da göz qabağındadır. Yəni, 
bu gün Qərbin üzləşdiyi vəziyyəti ən çox 
tənqid edən Qərbin aparıcı ölkəsinin seçil-
miş prezidentidir, haqlı olaraq tənqid edir. 
Çünki bu sistem artıq tükənib. Bunu mən 
demirəm. Bunu Amerikanın bir neçə gün-
dən sonra Prezidenti olacaq cənab Tramp 
deyir. Təbii olaraq, bu boşluqlar daha da 
genişlənəcək və burada yeni aktorun, yeni, 
ciddi oyunçunun ciddi gündəliklə daxil ol-
ması zərurətdir. Məsələn, biz hesab edirik 
ki, Türk Dövlətləri Təşkilatı dünya miq-
yasında ciddi güc mərkəzinə çevrilə bilər. 
Çünki burada geniş coğrafiya, insan resurs-
ları, təbii sərvətlər, nəqliyyat-kommunika-
siya xətləri və birlik vardır. Hesab edirəm 
ki, D-� də bu boşluğu doldura bilər və bu 
ölkələrdə yenə də deyirəm, 1 milyarddan 
çox, bəlkə də 1 milyard 300 milyon insan 
yaşayır. Müsəlman ölkələrinin iqtisadiyya-
tının �0 faizi D-�-dədir, əhalinin �0 faizi 
yenə də D-� ölkələrindədir. Ona görə bu, 
bir fürsətdir. Bu fürsəti qaçırmaq olmaz, 
vaxt itirmək olmaz və biz bu gündəliklə 
bu təşkilata üzv oluruq. Hesab edirəm ki, 
bizim fikirlərimiz və təkliflərimiz diqqətlə 
nəzərə alınacaqdır.

Nigar Sabirqızı: Çox sağ olun.
CBC Televiziyasından Sənan Rzayev: 

&ənab 3rezident, bizim telekanalın yayım 
dili rus dilidir. İFazənizlə, mən Sizə sualı 
rusFa verərdim.

Prezident İlham Əliyev: Buyurun, əl-
bəttə.      

Sənan Rzayev: &ənab 3rezident, ötən 
ildən söKbət düşmüşkən, əlamətdar Ka�
disələrdən biri də 4azax rayonunun dörd 
kəndinin erməni iş÷alından azad edilməsi 
oldu. 'iTTəti Fəlb edən odur ki, bu, belə 
demək mümkündürsə, İrəvan ilə Bakı 
arasında Kansısa dialoT nətiFəsində baş 
verdi. Bununla yanaşı, Kətta gözlənilməz 
olsa da, Kəmin saKədə Tısa müddət ərzin�
də dövlət sərKədinin müəyyən Kissəsinin 
delimitasiyası və demarkasiyasına nail 
olundu. Sizin fikrinizi öyrənmək istərdim� 
neFə Kesab edirsiniz, buna nail olma÷a 
imkan verən Kansı amillər u÷urun təmi�
natı oldu" dünki Ermənistanla, yumşaT 
desək, bizim TarşılıTlı münasibətlərimiz 
çox da sadə deyil, burada isə belə bir Ka�
disə baş verdi. 

-Deyərdim ki, bu, dialoq deyil, mono-
loq nəticəsində baş verdi. Belə ki, Ermə-
nistanla onilliklər ərzində dialoqun alınma-
ması aydındır. Ermənistanın işğalçı siyasəti 
hər hansı dialoqu nəzərdə tutmurdu, onlar 
danışıqlar formatından işğalı davam etdir-
mək üçün pərdə kimi istifadə edirdilər. Bu 
yaxınlarda mətbuatda çıxan informasiya 
- məhz Ermənistanın birinci prezidentinin 
faşist bəyanatı bizim prinsipcə kifayət qə-
dər çoxdan bildiyimizi bir daha təsdiq edir: 
Ermənistan Azərbaycan ərazilərinin bir 
santimetrini belə azad etmək istəmirdi. On-
lar hesab edirdilər ki, bir müttəfiqdən mil-
yardlarla dollarlıq pulsuz silah, digər ikisin-
dən isə siyasi və mənəvi dəstək aldıqlarına 
görə özlərini rahat hiss edirlər. Beləliklə, 
ATƏT-in Minsk qrupunun üç həmsədrinin 
hamısı mənim cavab verdiyim həmin dövr-
də birmənalı olaraq işğalçının tərəfində idi. 
Mən bunu 2004-cü ildən Minsk qrupu çər-
çivəsində danışıqlar aparan və bu “üçlüklə” 
çoxlu sayda görüşlər keçirən insan kimi 
deyirəm. Ona görə də biz, əlbəttə, bu əra-
zilərin dialoq yolu ilə qaytarılacağını gü-
man etmirdik. Eləcə də ərazi bütövlüyünün 
təmin edilməsini. 

Düşünürəm ki, Ermənistanı könüllü 
surətdə, belə desək, könüllü-məcburi şəkil-
də bu kəndləri qaytarmağa vadar edən bir 
neçə amil var. Birincisi, 9ətən müharibəsi 
və onun nəticələridir. İkincisi, antiterror 
əməliyyatı. Zənnimcə, o, erməni rəhbərliyi-
nin onlarla birlikdə Azərbaycana qarşı du-
racağı ilə bağlı bütün illüziyaları artıq yox 
etməli idi. Mənim Qazaxın dörd kəndi ilə 
bağlı son tələbim Ermənistanın baş naziri 
qarşısında təxminən bir il əvvəl qoyulmuş-
du, ötən ilin fevralında. Bu mövzu İkinci 
Qarabağ müharibəsinin başa çatmasından 
sonra daim gündəlikdə olub. Buna qədər 
onun heç bir mənası yox idi. Belə ki, işğal-

la bağlı əsas məsələ həll olunmamış qalır-
dı. Amma üçtərəfli Bəyanat imzalandıqdan 
dərhal sonra, hətta onun imzalanmasına qə-
dər bu mövzu həmişə gündəlikdə durub və 
hətta deyərdim ki, üçtərəfli Bəyanatın bağ-
lanması şərtlərinin razılaşdırılması zamanı 
Qazax rayonunun işğal olunmuş kəndləri 
mövzusu da bizim tərəfimizdən qaldırıl-
mışdı. Amma həmin vaxt müəyyən səbəb-
lər üzündən bunu etmək mümkün olmadı, 
lakin bilirdik ki, bütün hallarda biz ona nail 
olacağıq. Bütün ərazilərimiz üzərində tam 
nəzarəti qaytaracağımızı bildiyimiz kimi. 
Çünki 2020-ci il 10 noyabr Bəyanatı işğal 
məsələsini tam həll etmirdi, bizim hamı-
mız bunu yaxşı bilirik. Ona görə də sərt 
strateji məntiqlə hərəkət edərək, biz ardıcıl, 
məqsədyönlü şəkildə və təkidlə addımlar 
atırdıq. 9ətən müharibəsi, Azərbaycan ilə 
Ermənistan arasında şərti sərhədin müəy-
yən dərəcədə dəqiqləşdirilməsi, antiterror 
əməliyyatı və Qazax rayonunun dörd kən-
di. Onlardan biri hələ Sovet İttifaqı döv-
ründə, 1990-cı ildə işğal olunmuşdu, digər 
üçü 1992-ci ilin yazında işğal edilmişdi. 
Beləliklə, ötən ilin fevralında Münxen-
də Ermənistanın baş naziri ilə görüşdə bu 
məsələ monoloq şəklində qoyuldu. Şadam 
ki, biz bu kəndləri qaytarmaq üçün başqa 
metodlara əl atmalı olmadıq. Zənnimcə, 
son dörd ilin dərsləri, - hərçənd erməni 
tərəfindən onlar hələ tam dərk olunmayıb, 
- nəzərə alınır. Beləliklə, bunu, həmçinin 
təkcə delimitasiya üzrə deyil, həm də sər-
hədin demarkasiyası işində yaxşı ilk addım 
hesab edirəm. Zənnimcə, bu, elə bir nadir 
hadisədir ki, delimitasiya və demarkasiya 
demək olar ki, eyni vaxtda həyata keçirilir. 

Beləliklə, biz bu məsələdə ədalətə 
nail olduq, ərazilərimizi bərpa etdik. İndi 
mənim tərəfimdən artıq həmin kəndlərə 
mütəxəssislərdən ibarət qrup ezam olunub. 
Orada erməni yaşayış məntəqələrinə yaxın-
lıq məsələsi və eskalasiya olacağı təqdirdə 
müəyyən təhdidlər var. Ona görə də mən 
tapşırıq verdim ki, bu kəndlərin sakinləri 
üçün mənzil fondunun tikintisi məqsədilə 
daha çox müdafiə olunan yer seçilsin, on-
ların təhlükəsizliyi təmin edilsin. Çünki 
belə bir təcavüzkar qonşumuz olduğu üçün 
biz, ilk növbədə əhalimizin təhlükəsizliyi 
haqqında düşünməliyik. 

Beləliklə, düşünürəm ki, proses mak-
simum şə൵af oldu, həmçinin ermənilərin 
yeni himayədarları tərəfindən müsbət qar-
şılandı, çünki demarkasiya prosesi də apa-
rıldı. Əlbəttə, bu, sərhədin bütün perimetri 
üzrə dəqiqləşdirmə üçün təkan verməlidir. 
Delimitasiya və demarkasiya üzrə Ermənis-
tan və Azərbaycan komissiyalarının razılaş-
dırdığı protokol elə ondan xəbər verir ki, 
sərhədin dəqiqləşdirilməsi zamanı bir çox 
amillər – təhlükəsizlik, kommunikasiyalar, 
yaşayış məntəqələri, tarixi, ekoloji amillər 
və sair nəzərə alınmalıdır. Yəni, Ermənis-
tan ilə Azərbaycan arasında mövcud olan 
şərti sərhəd, birincisi, ehkam deyil. Bizim 
mövqeyimiz həmişə ondan ibarət olub ki, 
bunun üçün mənim dediyim bir çox bu və 
ya digər amillərin dəqiqləşdirilməsi tələb 
olunur. Amma bildiyim kimi, bu ay, hər 
halda bizim təşəbbüsümüzlə, təklifimizlə 
delimitasiya məsələsini davam etdirmək 
üçün delimitasiya üzrə Azərbaycan və Er-
mənistan komissiyalarının növbəti görüşü 
olmalıdır. Bizim metodologiya üzrə ya-
naşmamız var, onu erməni tərəfinə təqdim 
etmişik. Mənə məruzə etdilər ki, aldığımız 
şifahi cavab ondan xəbər verir ki, onların 
tərəfindən xüsusi etiraz yoxdur. Beləliklə, 
yaşayıb görərik. 

 “REA/” Televiziyasından Vəfa Ağa-
balayeva: &ənab 3rezident, AzərbayFanın 
müstəTil ölkə kimi güFlənməsi onun düş�
mənlərinin, rəTiblərinin kinini, Təzəbini 
artırır. Sizin də şərKinizdə biz buna əmin 

olduT. 4ərb dairələrinin Kəyata keçirdiyi 
Srosesləri, yəTin ki, artıT bu mərKələdə bir 
növ soyuT müKaribə də adlandırmaT olar. 
Sualım AzərbayFanın yeni dövlət büdFəsi 
ilə ba÷lı olaFaT. .onkret desəm, söKbət 
təKlükəsizlik və Kərbi məsələlər üçün ay�
rılan vəsaitlərdən gedir. Elə dünən yenə 
Ermənistan Kərbi birləşmələri Azərbay�
Fan ərazilərini növbəti dəfə atəşə tutdular. 
Bu, yenə təxribatdır. Bu yeni xərFlər və 
təKlükəsizlik məsələlərinə ayrılan Kəmin 
o vəsaitlər neFə xidmət edəFək ki, bizim 
4ərb Tonşularımızda yenidən revanşizm 
meyilləri baş Taldırmasın, ələlxüsus kons�
titusiyaları dəyişdirilsin və Tonşularının 
ərazilərinə iddia etməsinlər" 

Prezident İlham Əliyev: Bəli, tama-
milə haqlısınız. Mən artıq bildirdim ki, 
İkinci Qarabağ müharibəsinin və antiterror 
əməliyyatının nəticələri Ermənistanda çox 
ciddi qəbul edilməlidir. Ermənistanda ge-
dən silahlanma prosesi əlbəttə ki, Cənubi 
Qafqaz üçün yeni təhdid amilidir. Mən artıq 
bunu demişəm, bir daha demək istəyirəm 
ki, biz, sadəcə olaraq, müşahidəçi kimi 
buna baxıb heç nə etməyə bilmərik. Mən 
bunu, eyni zamanda, Ermənistan rəhbərli-
yinə də dəfələrlə bildirmişdim ki, bu, yeni 
təhlükə yarada bilər. Eyni zamanda, bu gün 
sanki Ermənistanın arxasında duran kimi 
görünən və onları Azərbaycana qarşı yeni 
provokasiyalara, təxribatlara təhrik edənlər, 
çox güman ki, axıra qədər onların arxasında 
durmayacaqlar. Necə ki, 2020-ci ildə və on-
dan sonrakı dövrdə dura bilməmişlər. Ona 
görə yox ki, durmaq istəmirlər, sadəcə ola-
raq, Azərbaycan bu imkanları verməyəcək. 
Ona görə Azərbaycanın dövlət büdcəsinin 
əhəmiyyətli hissəsi hərbi və təhlükəsizlik 
məsələlərinə xərclənəcək. Mən bunu artıq 
bir dəfə demişəm: biz Qarabağın və Şərqi 
Zəngəzurun bərpasına 4 milyard, hərbi və 
təhlükəsizlik məsələlərinin həlli üçün �,4 
milyard manat vəsait xərcləyirik. Bu, tam 
fərqli ola bilərdi. Çünki Ermənistanın si-
lahlanma yarışı, bizim də maliyyə resurs-
larımızı əsas məsələlərdən başqa hərbi 
məsələlərə cəlb etməyə məcbur edir. Mən 
onu da bildirmişdim ki, Ermənistan si-
lahlanma yarışında bizimlə rəqabət apara 
bilməz. Ancaq biz burada bir məsələni də 
nəzərə almalıyıq. Ermənistana bu silahlar 
ya pulsuz verilir, ya da ki, kredit şəklin-
də. O kreditlər də müəyyən dövrdən sonra 
silinir. Eyni zamanda, Avropa İttifaqının 
dırnaqarası sülh fondundan. Dırnaqarası, 
çünki sülh fondu, əslində, sülh məqsədlə-
ri üçün istifadə olunmalıdır. Onların sülh 
fondu isə silahlanmaya istiqamətləndirilir. 
Oradan da birinci ödəmə edildi və bizdə 
olan məlumata görə, bu, son ödəmə deyil. 

Narahatedici digər fakt odur ki, keçən 
ilin aprelində tarixdə ilk dəfə olaraq çox 
qəribə bir əməkdaşlıq platforması yaradıl-
mışdır - Amerika, Avropa İttifaqı və Ermə-
nistan. Bildiyiniz kimi, Amerikanın Dövlət 
katibi, Avropa Komissiyasının prezidenti 
və xarici işlər naziri, Ermənistan baş nazi-
ri Brüssel şəhərində bir araya gəlmişdilər, 
faktiki olaraq yeni bir əməkdaşlıq haqqında 
razılıq əldə etmişdilər. Bizdə olan məluma-
ta görə, bu görüşdən əvvəl əldə edilmiş ra-
zılaşmada hərbi komponent də var idi, an-
caq ondan sonra o, rəsmən oradan çıxarıldı, 
amma de-fakto orada qalır. Bu, əslində, 
həm Avropa Komissiyasını, həm Amerika 
Birləşmiş Ştatlarını Azərbaycan-Ermənis-
tan normallaşma prosesindən kənarlaşdırıb. 
Biz onlara bu barədə artıq bildirmişik. Əgər 
hər hansı bir tərəf tərəf tutursa, o, dürüst 
vasitəçi ola bilməz. Məhz buna görə keçən 
ay Amerika Dövlət katibinin xahişi havada 
qaldı və Azərbaycan üçtərəfli görüşə razılıq 
vermədi. O cümlədən, bildiyiniz kimi, Av-
ropa İttifaqı Şurasının Prezidentinin təşəb-
büsü ilə Brüsseldə bir çox görüşlər keçiril-

mişdir. Artıq buna da son qoyuldu. Yəni, 
biz ikitərəfli danışıqlar formatının tərəfdarı-
yıq və əlbəttə ki, Azərbaycan bu məsələnin 
tərəfi kimi öz mövqeyini müdafiə edəcək.

Ermənistanın silahlanması, sadəcə ola-
raq, yeni gərginliyə gətirib çıxaracaq. Biz 
bunu istəmirik. Biz sülh istəyirik. Biz istə-
yirik ki, artıq müharibə səhifəsi bağlansın. 
Ancaq görürük ki, Ermənistanın həm özü, 
həm onun yeni havadarları bunu istəmir-
lər. Onlar revanşist fikirlərlə yaşayırlar və 
Ermənistan faktiki olaraq bölgə üçün bir 
təhdid mənbəyidir. Müstəqil Ermənistan 
dövləti, əslində, faşist dövlətdir. Çünki əgər 
bu ölkəyə 30 ilə yaxın faşist ideologiyası-
nın daşıyıcıları rəhbərlik ediblərsə, bu ölkə-
ni onlar elə özləri kimi də formalaşdırıblar. 
İndi baxın, Ermənistanın birinci prezidenti-
nin irqçi və faşist açıqlamaları nə dərəcədə 
eybəcərdirsə, bir o qədər də təhlükəlidir. O, 
etnik təmizləməni bir qürur mənbəyi kimi 
qələmə verir, azərbaycanlıların öz tarixi 
dədə-baba torpaqlarından qovulması ilə 
öyünür. Sadəcə olaraq, bu videomaterial, 
necə deyərlər, indi ictimailəşdirildi. Ancaq 
təbii ki, bunu Ermənistanda bilirdilər. Er-
mənistanın müttəfiqləri, havadarları təbii 
ki, bilirdilər və bu fikirləri bölüşürdülər. 
Bizə qarşı 30 illik işğalçılıq siyasəti, sadəcə 
olaraq, Ermənistan məhsulu deyil, onunla 
həmrəy olan islamofob, azərbaycanofob, 
irqçi, ksenofob dairələrin, xarici ölkələrin 
nümayəndələrinin birgə məhsuludur. Belə 
bir faşist dövlətlə biz qonşuyuq və faşizm 
təhlükəsi sovuşmur. Ona görə faşizm məhv 
edilməlidir. Bunu ya Ermənistan rəhbər-
liyi məhv edəcək, ya da biz məhv edəcə-
yik. Bizim başqa çarəmiz yoxdur. Yenə də 
30 illik işğal, xalqımızın əzabları, Xoca-
lı soyqırımı, dağıdılmış, viran qoyulmuş 
Qarabağ - bütün bunlar bizim gözümüzün 
qabağındadır və kim zəmanət verə bilər 
ki, bu, təkrarlanmayacaq, heç kim� Çünki 
Ermənistanın birinci üç rəhbəri faşist ide-
ologiyasının daşıyıcılarıdır. Ermənistanın 
indiki rəhbəri, mən demişəm, indi özündən 
sülh göyərçini düzəltmək istəyir. Amma 
baxın, görün, onun 201�-2019-cu illərdəki 
çıxışlarına, onları indi heç kim xatırlatmaq 
istəmir. Hətta onun Fransadakı dostları da 
ondan imtina etmək istəmirlər. Yəni, bu 
ideologiya orada yaşayır və bunun daşıyı-
cıları, sadəcə olaraq, bugünkü Ermənistan 
müxalifəti deyil, Ermənistan iqtidarıdır. 
Bir daha demək istəyirəm ki, biz, sadəcə 
olaraq, müşahidəçi kimi buna tamaşa edəsi 
deyilik. Ermənistan silahlanmanı dərhal da-
yandırmalıdır. Ona silah verən Fransa və di-
gər ölkələr o kontraktlara xitam verməlidir, 
ləğv etməlidir. Artıq Ermənistana göndə-
rilmiş silahlar geri qayıtmalıdır. Bu, bizim 
şərtimizdir. İndi kim bunu necə istəyir elə 
də qəbul etsin. Mən sözümü deyirəm, onlar 
da bilirlər, onların arxasında duranlar da bi-
lirlər ki, əgər biz nəyisə deyiriksə, deməli, 
artıq bu məsələyə çox ciddi yanaşırıq. 

hmid edirəm ki, sülh müqaviləsi ilə 
bağlı bizim bütün şərtlərimiz də qəbul 
ediləcək. Çünki bu şərtlərdə hər hansı bir 
fövqəladə məsələ yoxdur. Minsk qrupunun 
ləğv edilməsi, konstitusiyanın dəyişdiril-
məsi – bunlarsız sülh müqaviləsi mümkün 
deyil. Əgər Ermənistana sülh müqaviləsi 
lazım deyilsə, bizə də lazım deyil. Bu im-
zalanmadan da biz yaşaya və öz siyasə-
timizi apara bilərik. Yəni, mən yenə də 
Ermənistan tərəfinə məsləhət görərdim ki, 
hər şeyi yaxşı ölçüb-biçsin, o cümlədən 
dünyadakı geosiyasi dəyişiklikləri. Onla-
rın yaxın dostları siyasi səhnədən biabırçı-
lıqla silinirlər. Bax, dünən xəbər gəldi ki, 
Ermənistanın və Paşinyanın yaxın dostu 
cənab Trüdo da vəzifədən getməli oldu. 
Həmin bu ölkə ki, İkinci Qarabağ müha-
ribəsi dövründə və ondan sonrakı dövrdə 
qatı anti-Azərbaycan mövqeyində idi, heç 

Fransadan çox da uzağa getmir. Fransaya 
gəldikdə, indi orada siyasi səhnədə nələr 
baş verir? Hər kəs özü görür. Dünən Fran-
sa prezidenti Azərbaycana qarşı yenə də 
cəfəng ittihamlar irəli sürmüşdü. Görünür 
ki, cənab Makron Azərbaycansız yaşaya 
bilmir. Onda hansısa belə bir maniya yara-
nıb və bütün günahlarını bizim üstümüzə 
atmaq istəyir. Mən hesab edirəm, əgər biz 
o qədər güclənmişik ki, Fransanın daxili 
işlərinə qarışa bilərik və nəyisə dəyişə bilə-
rik, biz, sadəcə olaraq, bununla fəxr edə 
bilərik. Əslində, bu açıqlama öz acizliyinin 
etirafıdır. Özlərini böyük dövlət adlandıran 
bir prezident, sən demə, uzaqda - Qafqaz 
bölgəsində yerləşən, 10 milyon əhalisi olan 
ölkənin əməllərindən əziyyət çəkir. Halbu-
ki bizim bu Fransanın daxili işləri ilə bağlı 
heç bir işimiz yoxdur. Sadəcə olaraq, qey-
ri-normal yanaşma, qeyri-adekvat siyasət 
buna gətirib çıxarıb. Yəni, Ermənistan bunu 
çox ciddi ölçüb-biçməlidir. Amerikada da 
Soros dövrü başa çatıb. Bayden administ-
rasiyası, əslində, Soros idarə üsulu ilə idarə 
olunurdu. Təsadüfi deyil ki, Baydenin son 
qərarlarından biri Sorosu Amerikanın ən 
yüksək mükafatı ilə təltif etməsi idi. Yəni, 
bu sorosçular faktiki olaraq mövqelərini iti-
rirlər. Ermənistan rəhbərliyi bunu da nəzərə 
alsın. Nəzərə alsın ki, Yaxın Şərqdə onla-
rın yaxın müttəfiqi Əsəd diktaturası artıq 
tarixin zibilliyinə göndərilib və bu, davam 
edəcək, ona görə düzgün addım atsın. Biz 
Azərbaycan olaraq onlar üçün təhlükə 
mənbəyi deyilik. Biz istəyirik ki, Cənubi 
Qafqazda sülh olsun, əməkdaşlıq olsun, on-
lar bizə mane olmasınlar. Onlar Türkiyə ilə 
Azərbaycan arasında coğrafi maneə kimi 
fəaliyyət göstərməsinlər. Zəngəzur dəhlizi 
açılmalıdır və açılacaqdır. Onlar bunu nə 
qədər tez başa düşsələr, o qədər də yaxşı-
dır. Biz belə vəziyyətdə qala bilmərik. Biz 
Azərbaycanın ayrılmaz hissəsi olan Naxçı-
vana niyə müxtəlif, başqa yollarla getmə-
liyik? Bizim birbaşa əlaqəmiz olmalıdır 
və bu əlaqə Ermənistanın suverenliyini 
şübhə altına qoymur. Sadəcə olaraq, onlar 
10 noyabr Bəyanatının müddəalarını yerinə 
yetirməlidirlər. Orada hər şey açıq-aydın 
göstərilib. Biz dörd ildən çoxdur ki, səbir 
göstəririk. Dörd ildən çoxdur istəyirik ki, 
bu, danışıqlar yolu ilə həll olunsun. Biz nə 
qədər gözləməli olacağıq və nə üçün göz-
ləməliyik? Yəni, onlar bütün bunları nəzərə 
almalıdırlar. Mən bir dəfə demişəm, onlar 
gərək bizi əsəbləşdirməsinlər və başa düş-
sünlər ki, burada söz sahibi bizik və Cənubi 
Qafqazda Azərbaycan aparıcı iqtisadiyyat-
dır, aparıcı hərbi gücdür və aparıcı dövlət-
dir. Bugünkü dünyada güc amili ön planda-
dır və bunu heç kim unutmasın.

Vüsal Mətləb: &ənab 3rezident, indi 
söylədiyiniz fikirlərin davamı olaraT so�
ruşmaT istəyirəm. Ermənistanın silaK�
lanma yarışı və bəzi ölkələr tərəfindən, 
bəzi Tüvvələr tərəfindən Ermənistanın 
Fidd�FəKdlə silaKlandırılması təbii ki, re�
gionun təKlükəsizliyi üçün Fiddi təKdid 
yaradır. AnFaT bizi maraTlandıran, Tay�
÷ılandıran başTa bir məsələ də var. Bi�
zim Böyük 4ayıdış və bərSa�TuruFuluT 
məsələsi. Bu Sroses bizim böyük Tayıdışı�
mıza mane olmayaFaT ki, ləngiməyəFəyik 
ki"

Prezident İlham Əliyev: Əlbəttə, 
müəyyən dərəcədə mane olur. Çünki bö-
yük vəsait hərbi və təhlükəsizlik məsələlə-
rinə ayrılır. Əgər Ermənistanın silahlanma 
siyasəti olmasaydı, mən deyə bilərəm ki, 
�,4 yox, bəlkə də hərbi və təhlükəsizlik 
məsələləri üçün 4 milyard manat kifayət 
edərdi, əgər biz yenə də potensial təhlükə 
ilə üz-üzə qalmasaydıq. Ona görə əlbəttə 
ki, bu vəsaitin bir hissəsi gedəcəkdi Qara-
bağın bərpasına, bir hissəsi gedəcəkdi digər 
bölgələrin inkişafına, bir hissəsi gedəcəkdi 
sosial proqramlara. Amma buna baxma-
yaraq, Qarabağın və Şərqi Zəngəzurun 
bərpası bizim üçün hərbi məsələlərlə bə-
rabər ən vacib prioritetlərdən biridir. Bu  il 
ən azı 4 milyard manat ayrılacaq. Amma 
mən hesab edirəm ki, biz daha çox vəsai-
ti səfərbər edə bilərik. Biz üç il ərzində 10 
yaşayış məntəqəsinə keçmiş köçkünləri 
qaytara bilmişik və artıq mətbuatda da bu 
gedib. On mindən çox köçkün artıq evlərlə 
təmin edilib və orada yaşayır. Bütövlükdə 
30 minə yaxın insan orada yaşayır, müxtəlif 
vəzifələrdə çalışırlar, inşaatda, dövlət işlə-
rində və digər sahələrdə. 

Bu il üçün bizim planlarımızda daha 
20-yə yaxın yaşayış məntəqəsinə keçmiş 
köçkünləri qaytarmaqdır. O şəhər və kənd-
lərin adları artıq seçilib, layihələr icra edi-
lir. Bir çox kəndlərdə, şəhərlərdə indi inşaat 
işləri gedir və bu ilin sonuna qədər 30-a 
yaxın yaşayış məntəqəsində keçmiş köç-
künlər məskunlaşacaqlar. Biz əsas infrast-
ruktur layihələrini yəqin ki, bir-iki ilə başa 
çatdıracağıq. Ən çox vəsait bu layihələrə 
gedir. Çünki �0 kilometrdən çox tunellər, 
körpülər, elektrik stansiyaları, su anbar-
ları inşa edilir. Biz artıq orada 30-dan çox 
su elektrik stansiyasını işə salmışıq, dəmir 
yolları çəkmişik. Yəni, bütün bunlar əsas 
maliyyə yükü götürür. 
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Təqribən 2-3 ildən sonra əsas infrast-
ruktur layihələri başa çatacaq və ondan 
sonra yaşayış fondunun yaranmasına is-
tiqamətləndiriləcək məbləğ daha böyük 
olacaq. Amma yenə də əgər biz dünya ta-
rixinə nəzər salsaq görərik ki, işğaldan və 
dağıntıdan əziyyət çəkmiş heç bir ölkə öz 
ərazilərini bu templə və bu keyfiyyətlə bər-
pa etməyib. Yəni, biz burada da həm peşə-
karlıq, həm də çox ciddi yanaşma göstəri-
rik. Burada sadəcə olaraq, söhbət maliyyə 
resurslarından getmir, yəni, resurslar ola 
bilər, amma gərək sənin insan potensialın 
olsun. Yəni, biz son illər ərzində kadr hazır-
lığına da böyük investisiyalar qoymuşuq, 
texniki imkanlarımız da genişdir. Orada 
aparılan işlərin böyük hissəsi Azərbaycan 
şirkətləri tərəfindən görülür. İkinci yerdə 
Türkiyə şirkətləridir. Onlar daha çox tu-
nellər, körpülər, dəmir yolları layihələrində 
iştirak edirlər. Yəni, bizdə çox ciddi texniki 
potensial var, kadr potensialı var, maliyyə 
resurslarımız var və güclü düşünülmüş si-
yasət var. Onu da bildirməliyəm ki, bütün 
yaşayış məntəqələrinin layihələndirilməsi 
və ərsəyə gəlməsi ən yüksək standartlara 
cavab verir. İndi gedin, istənilən yaşayış 
yerinə baxın, nə qədər rahat evlər, istər 
mənzil olsun, istər fərdi ev olsun, bütün in-
frastruktur, iş yerləri. Artıq iki sənaye parkı 
fəaliyyət göstərir. Təsəvvür edin, Ağdam 
şəhərində yaradılmış sənaye parkının məh-
sulları indi xaricə ixrac edilir. Şəhər dağılıb, 
amma burada sənaye müəssisələri artıq fəa-
liyyət göstərir və xaricə məhsul ixrac edir. 

 Mən müharibə başa çatandan dərhal 
sonra demişəm ki, biz Qarabağı cənnətə 
çevirəcəyik. Əslində, onsuz da bura öz tə-
bii quruluşuna, gözəlliyinə görə cənnətdir. 
Amma müasir infrastruktur, yaşayış yer-
ləri, iş yerləri, rahatlıq - bura doğrudan da 
dünyanın ən gözəl yerlərindən birinə çev-
riləcək. Bura çox böyük coğrafiyadır. Həm 
Qarabağ, həm Şərqi Zəngəzur və eyni za-
manda, ona o qədər də uzaq olmayan Nax-
çıvan Muxtar Respublikası iqtisadi, sosial, 
yaşıl enerji və təhlükəsizlik nöqteyi-nəzər-
dən vahid bir böyük məkana çevrilməlidir, 
halbuki bu, bizim bölgüyə görə üç region-
dur. Amma, eyni zamanda, bir-birinə ta-
rixən bağlı olan bu bölgələr hazırda vahid 
konsepsiya əsasında inkişaf edir. Məsələn, 
biz bu il Naxçıvan və Ordubad şəhərlərinin 
Baş planlarının hazırlanmasına da başlayı-
rıq. Ondan sonrakı illərdə Naxçıvan Mux-
tar Respublikasının digər şəhərlərinin Baş 
planlarının hazırlanmasına başlayacağıq. 
Qarabağ və Şərqi Zəngəzurdakı bütün ya-
şayış məntəqələri vahid Baş plan əsasında 
qurulur. Bu, bir nümunə olacaq. Sonra biz 
bunu ölkəmizin digər bölgələrinə də tətbiq 
edəcəyik. Yəni, orada həm idarəetmə, həm 
infrastruktur, həm də yaşıl enerji layihələri 
bütün ölkəni əhatə edəcək. Bax, bizim plan-
larımız bundan ibarətdir. hmumi rəqəmləri 
gətirməklə kifayətlənirəm. Amma hesab 
edirəm ki, Azərbaycan televiziyaları və di-
gər mətbu orqanları orada gedən prosesləri 
kifayət qədər işıqlandırırlar. Əlbəttə, istər-
dim ki, daha da çox işıqlandırsınlar. Çünki 
orada hər gün nəsə dəyişir, hər gün nəsə ti-
kilir, hər həftə keçmiş köçkünlər oraya qa-
yıdırlar. Ona görə bizim mətbuat o bölgədə 
gedən proseslərlə nə qədər çox maraqlansa 
və bunu işıqlandırsa, o qədər də yaxşı ola-
caq. 

Sənan Rzayev: &ənab 3rezident, 
)ransa ilə ba÷lı dediklərinizin və Kəm�
karlarımın TaldırdıTları mövzunun Tis�
mən davamı olaraT soruşmaT istəyirəm. 
Orada KəTiTətən bir az Təribə, təəFFüblü 
şərait yaranır. <enə də Sizin Teyd etdiyiniz 
)ransa Srezidentinin Kəmin çıxışı ilə ba÷�
lı, əgər Tısa desək, belə çıxır ki, )ransanın 
bütün Sroblemləri KəTiTətən də Azərbay�
Fanla ba÷lıdır. Bu, təəFFüb do÷urur. Ona 
görə də mən bir neçə sual vermək istər�
dim. BirinFisi, dövlət başçısı kimi, Siz Fari 
ildə AzərbayFan�)ransa münasibətlərində 
baş verənləri nəzərə alaraT vəziyyəti neFə 
Tiymətləndirirsiniz, biz bu münasibətlərin 
Sisləşməsində müəyyən bir Kəddə çatmı�
şıT və ya Kələ Kər şey irəlidədir" Bu, bir 
məTamdır. İkinFi məTam. SadəFə istə�
yirəm ki, Siz bunu bir Tədər geniş izaK 
edərdiniz. Siz )ransa Srezidentinin reak�
siyalarından danışdınız. 4əribə səslənsə 
də, bəlkə Siz bu məsələdə şəxsi amil, )ran�
sa Srezidentinin AzərbayFana münasibət�
də şəxsi reÀekslərini görürsünüz" dünki 
bəzən )ransanın bu vəziyyətdən xeyrinin 
nədən ibarət oldu÷u o Tədər də aydın de�
yil. SonunFu sual. AzərbayFan�)ransa 
münasibətlərinin tarixi Tədimdir, yüksəliş 
və enişlərlə müşayiət olunub. Siz Azərbay�
Fanın müəyyən mənada )ransanın daxili 
siyasi gündəliyi oldu÷unu, yəni, fransız 
siyasətçisinin məKz AzərbayFan KaTTında 
danışdı÷ı fikri ilə razısınız"

-Təəssüf ki, bu, belədir. Sonuncu sual-
dan başlayım. Əgər fransız siyasi səhnə-
sində konsensus varsa, həmin konsensus 
yalnız azərbaycanofobiya zəminində olur. 
Təəssüf ki, təkcə hazırkı hakimiyyət deyil, 
hakimiyyətə iddialı olanlar da bir-birindən 
o qədər də fərqlənmirlər. Hələ Rusiya sül-
hməramlılarının olduğu dövrdə Qarabağa 

qanunsuz səfərləri xatırlamaq kifayətdir. 
Axı, onlar Fransanın indiki prezidentinin 
rəqibləri idi, Paris meri də, yeri gəlmişkən, 
o, seçkilərdə namizədliyini irəli sürmüşdü. 
Parisin daxil olduğu regionun qubernatoru 
da seçkilərdə prezident Makronun rəqibi 
idi və bu yaxınlarda qısa müddətdə Baş 
nazir vəzifəsini tutmuş cənab Barnye də 
bu məsələdə fərqlənir. Yəni, onlar özlərini 
göstərməli idilər. Burada məsələnin kökü-
nün, necə deyərlər, nədən ibarət olduğunu 
demək mənim üçün çətindir, amma yəqin 
ki, hansısa sintez var. İslamofobiya və 
prinsipcə ksenofobiya fransız siyasi sinfi-
nin fərqli cəhətləridir. Amma təkcə bunlar 
deyil, yeri gəlmişkən, antisemitizm də. Bu, 
hamıya yaxşı məlumdur. hstəlik, erməni 
təsiri, erməni lobbisi və hər kəs erməni ic-
maları qarşısında fərqlənməyə və həm indi, 
həm də gələcəkdə hansısa dividendlər əldə 
etməyə çalışır, onlar başa düşürlər ki, ha-
kimiyyətdə qısa müddətdə qalacaqlar, bə-
zilərində isə bu, ani xarakter daşıyır. Yəni, 
gələcək üçün dəstək almaq və “mən siz-
dənəm” demək yəqin ki, həmin amillərdən 
biridir. 

Bir çoxları və zənnimcə, hakim züm-
rənin rəhbərləri 2020-ci ildə bizim Qələ-
bəmizi özlərinin məğlubiyyəti kimi qəbul 
etdilər. Hərçənd belə düşünmək üçün heç 
bir əsas yox idi. Amma nədənsə, siz də de-
diyiniz kimi, bunu məhz belə şəxsi planda 
qəbul edirdilər. Mən bunu həm də fransız 
nümayəndələri ilə öz ünsiyyət təcrübəm 
əsasında deyirəm. Halbuki mən həmişə 
onlara izah etməyə çalışırdım ki, bunun 
sizinlə heç bir əlaqəsi yoxdur. Biz prinsip 
etibarilə sizə qarşı deyilik və heç bir şey 
etməmişik. Siz bizim üzərimizə gəldiniz. 
44 günlük müharibə zamanı xatırlamıram 
ki, neçə dəfə - altı və ya yeddi dəfə azad-
lıq mübarizəmizi dayandırmaq cəhdləri ilə 
bağlı Fransa prezidentindən mənə zənglər 
daxil olurdu. Sonra təhdid cəhdləri, “Dağ-
lıq Qarabağ”ı tanımaqla bağlı təhdidlər. 
Münasibətlərimizin artıq ən aşağı səviy-
yəyə düşdüyü indiki məqamda bu barədə 
deyə bilərəm, amma mən cavab verdim ki, 
2020-ci ilin noyabrından sonra qondarma 
“Dağlıq Qarabağ”ı tanıyan istənilən ölkə 
bizdən diplomatik münasibətlərin kəsil-
məsinə dair nota alacaq. Mənim cavabım 
məhz bundan ibarət idi. Qondarma “Dağlıq 
Qarabağ”ın tanınması mövzusu dərhal gün-
dəlikdən çıxdı. Onlar, necə deyərlər, başqa 
yolla getdilər, senat, parlament üzərindən 
tanıdılar, sonra uzun müddət özlərinə bə-
raət qazandırdılar ki, hakimiyyətin bununla 
heç bir əlaqəsi yoxdur. hmumilikdə, necə 
deyərlər, köhnə tarixçədir. Ona görə də 
ikinci - şəxsi amil ola bilər, hərçənd mənim 
siyasətdə heç vaxt rəğbət və ya qeyri-rəğbə-
tim olmayıb. Mən düşündüklərimi həmişə 
özümdə saxlamışam və heç vaxt mənfi 
münasibətimi ona layiq olanlara göstərmək 
istəməmişəm. Zənnimcə, burada daha bir 
amil fransız rəhbərliyinin siyasi cəhətdən 
səriştəsiz olmasıdır. Mənə cənab Makrona 
qədər Fransanın üç prezidenti ilə işləmək 
və ünsiyyətdə olmaq nəsib olub və ölkələ-
rimiz arasında münasibətlər həmişə çox 
uğurla inkişaf edib. Əgər Avropa İttifaqına 
üzv ölkələri götürsək, yəqin ki, həmin döv-
rdə - indiki hakimiyyətə qədər onlar ən fəal 
münasibətlər olub, həm siyasi, həm  qarşı-
lıqlı səfərlər, həm iqtisadi, həm də mədəni 
sahələrdə. Bizim Fransanın 13 şəhəri ilə 
qardaşlaşmış münasibətlərimiz olub. Çoxlu 
sayda mədəni tədbir keçirmişik. 

Amma siyasi səriştəsizlikdən danışdı-
ğım zaman, tərcümeyi-hallara baxmaq la-
zımdır. Prezident Şirakın tərcümeyi-halına, 
onun dövlət işində, hökumətdə, partiyada 
təcrübəsinə, Paris kimi şəhərə başçılıq et-
diyi illərə nəzər salmaq lazımdır. Dövlət 
strukturlarında böyük yol qət edən, əsas 

nazirlərdən biri – bizim meyarlarla müqa-
yisədə Fransada daha geniş funksiyası olan 
daxili işlər naziri vəzifəsinə yüksəlmiş Pre-
zident Sarkozinin iş təcrübəsi. Yaxud par-
tiyaya rəhbərlik edərək, bütün yolu keçən, 
prezidentliyə namizəd və prezident olmağı 
bacaran Prezident Olland. Eyni zaman-
da, indiki prezidentin tərcümeyi-halına da 
baxmaq olar, daha da dərinə getmək istə-
mirəm. Ona görə də zənnimcə, öz rolunu 
həddindən artıq qiymətləndirmək və ölkəni 
tamamilə özü ilə eyniləşdirmək baş ver-
məməlidir. Ölkə başqa şeydir, prezidentsə 
başqadır. Əgər hər hansı ölkə həqiqətən 
böyükdürsə, prezident də ona bənzəməli-
dir. Əgər ölkə geridə qalıbsa, prezident isə 
sanki mütərəqqidirsə, o, ölkəni də həmin 
səviyyəyə çatdırmalıdır. Ona görə də zən-
nimcə, bütün bu amillər mövcuddur. Amma 
bir daha deyirəm, əgər şəxsiyyət amili var-
sa, onda bu, qətiyyən Azərbaycan tərəfin-
dən başlanmayıb. 

Ən aşağı səviyyədən də eniş mümkün-
dürmü? Bunu söyləmək çətindir. Mən prin-
sipcə heç vaxt danışmadığımız bir məsələni 
də çatdırmaq istəyirəm, zənnimcə, bu, hər 
hansı şəkildə böhrandan çıxmağa kömək 
edəcək. Son bir neçə ay ərzində biz Fransa 
hökumətinin nümayəndələrindən təmaslar 
qurulması üçün siqnallar alırdıq, mənim 
yaddaşımda onların sayı üç və ya dörd-
dür. Müxtəlif şəxslərdən bizim müxtəlif 
nümayəndələrə müraciətlər daxil olub və 
həmişə cavab verilib: “Biz hazırıq”. Bəli, 
biz elə bu gün hazırıq, amma heç yerə get-
məyəcəyik, nə Parisə, nə də Brüsselə. Bi-
zimlə görüşmək lazımdırsa, burada, Bakıda 
mümkündür. Hər dəfə hansısa bir mərhələ 
olur, sonra yenidən boşluq, sükunət yaranır. 

Bu yaxınlarda belə bir növbəti, verbal 
diplomatik depeşa daxil oldu: yenə danış-
maq və müzakirə aparmaqla bağlı. Yenə 
də biz hazırıq, bizim onlarla bölüşə bil-
məyəcəyimiz heç nə yoxdur, onlara qarşı, 
necə deyərlər, bu ölkəyə münasibətdə heç 
bir iddiamız yoxdur. Əsas odur ki, bizə 
toxunmasınlar, bizim işlərimizə qarışma-
sınlar, Cənubi Qafqazla bağlı məsələlərə 
müdaxilə etməsinlər. Bu, artıq bizim dəqiq 
səsləndirdiyimiz tələbdir. Çünki hazırkı 
fransız hakimiyyətinin müdaxilə etdiyi hər 
yerdə, birincisi, rüsvayçı şəkildə uğursuz-
luq baş verir, ikincisi, onlar yalnız intriqa 
gətirirlər. Yalnız intriqa. Afrikadan danış-
mağın mənası yoxdur, necə deyərlər, hər 
şey göz qabağındadır. Cənubi Qafqazda da 
vəziyyət eynidir. Azərbaycanda uzunmüd-
dətli kontraktları olan bəzi şirkətlər istisna 
olmaqla, onların iştirakı praktik olaraq sıf-
ra endirilib. Biz həmişə öz öhdəliklərimizə 
hörmətlə yanaşırıq, ona görə də siyasi prob-
lemləri şirkətlərin fəaliyyətinə heç vaxt aid 
etməmişik. Burada işləyən fransız şirkətləri 
günahkar deyillər ki, onların belə bir haki-
miyyəti var. Gürcüstanda da sabitliyi poz-
maq üçün həmin cəhdlər edildi, hər kəsə 
aydındır və sirr deyil ki, bu hərəkətlər o qə-
dər qeyri-diplomatik və aşkar edilmişdi ki, 
bunlar belə diplomatik ənənələri olan ölkə 
üçün təəccüb doğurur. Ermənistan üzərində 
tam nəzarət də reallıqdır. Amma bu, alın-
mayacaq. Hər halda, yenə də mən adətən 
etdiyimdən bir az çox mətləbləri açdım, 
amma sizin sualınıza cavab vermək baxı-
mından və münasibətlərin daha aşağı sə-
viyyəyə düşməsi ilə bağlı düşünürəm ki, bu 
yeni informasiya hamı üçün faydalı olacaq. 

Sənan Rzayev: Sağ olun. 
Nigar Sabirqızı: &ənab 3rezident, 

mənim növbəti sualım İranla münasibət�
lərlə ba÷lı olaFaT. Mən düşünürəm ki, 
bu məsələ ilə ba÷lı Sizin fikirləriniz Kər 
kəsə maraTlıdır. Son zamanlar � son bir 
neçə ildə İran�AzərbayFan münasibətlə�
ri enişli�yoxuşlu dövrünü yaşayır. Bəzən 
bu ölkədə AzərbayFana Tarşı başa dü�

şülməyən davranışlar sərgilənir və bu da 
iki ölkə arasında müəyyən gərginliklərə 
səbəb olur. Elə bir neçə gün əvvəl Azər�
bayFan ;ariFi İşlər 1azirliyi növbəti belə 
davranışla ba÷lı İran tərəfinə etirazını 
bildirdi. Mən bilmək istəyirəm, Kazırkı 
AzərbayFan�İran münasibətlərini Siz neFə 
Tiymətləndirirsiniz və İranın indiki rəK�
bərliyindən bundan sonra Kansı siyasət 
gözləyirsiniz" 

Prezident İlham Əliyev: Bu barədə 
danışmaq bir qədər tezdir. Çünki hazırkı 
İran rəhbərliyi ilə bizim elə ciddi təmasla-
rımız olmayıb. Hökumət üzvləri arasında 
müəyyən təmaslar olub. Onlar daha çox 
iqtisadi və nəqliyyat məsələlərinə aid idi. 
O məsələlər, hansı ki, prinsipcə bizdə siyasi 
gündəlikdən ayrıdır və biz heç vaxt bunları 
qarışdırmamışıq. 

Əvvəlki hakimiyyətlə bizim münasi-
bətlərimizin pisləşməsi yenə də bizim gü-
nahımız ucbatından olmayıb. Sadəcə ola-
raq, bəzi məqamları xatırlatmaq istəyirəm. 
İkinci Qarabağ müharibəsi başa çatandan, 
artıq biz /açın yoluna vizual müşahidə 
əldə edəndən sonra görməyə başladıq ki, 
İrandan gələn yanacaqdaşıyan yük maşın-
ları müntəzəm olaraq Qarabağa Ermənis-
tandan səfərlər edirlər. Mən köməkçimə 
göstəriş verdim və o, İranın Azərbaycan-
dakı ovaxtkı səfiri ilə telefonla danışıb və 
deyib ki, bunu dayandırın. Biz bunu icti-
mailəşdirmək istəmirik, biz xahiş edirik, 
bunu dayandırın. Bu, yaxşı deyil, biz bunu 
görürük, bu, bizim ərazidir. Siz burada qa-
nunsuz işlərlə məşğulsunuz. Əfsuslar olsun 
ki, bundan sonra bu, dayanmadı və daha da 
artdı. Ondan sonra ikinci addım olaraq biz 
İran səfirini Xarici İşlər Nazirliyinə dəvət 
etdik və ona etiraz notası verildi və bunu 
ictimailəşdirdik. 

Ondan sonra da həm gülməli, həm də 
ağlamalı hadisələr baş verdi. Saxta erməni 
maşın nömrələrini İran yanacaqdaşıyan yük 
maşınlarının üzərinə yapışdırmaqla sanki 
bu, Ermənistan maşınlarıdır. Amma onların 
üzərində farsca yazılar da var idi. Bu, bizi 
çox təəccübləndirdi. Özü də biz araşdırma-
ğa başladıq. Gördük ki, eyni nömrə bir neçə 
maşına yapışdırılır, yəni, nömrə eyni, ma-
şınlar fərqli idi. Yəni, bu saxtakarlığı da o 
qədər səliqəsiz etmişdilər ki, adam, vallah, 
söz tapa bilmir. Ondan sonra biz artıq bir 
maşını saxladıq, sürücülər saxlanıldı və biz 
gördük ki, onların yol sənədlərində yazılıb 
ki, Stepanakert, Ermənistan. Yəni, bu, açıq 
bizim ərazi bütövlüyümüzə, suverenliyi-
mizə hörmətsizlik idi. 

Ondan sonra bizə qarşı o məlum hə-
də-qorxu addımları, təlimlər, bəyanatlar, 
hədələr başlamışdı. Biz də adekvat ad-
dımlar atdıq. Bizim sərhədimizdə əgər hər 
hansı bir təlim, hərbi təlim keçirilirsə, biz 
də Azərbaycan-İran sərhədinin bu tərəfində 
eynisini etdik. Yəni, göstərdik ki, biz heç 
kimdən qorxmuruq və haqlı olan tərəf bi-
zik. Bu, eyni zamanda, mətbuatda həmin o 
təhqir kampaniyası ilə müşayiət olunurdu. 
Çünki bu, görünür, bəzi hakim dairələrin 
belə iş üslubudur. Əslində, təhqir gücsüz-
lüyün rəmzidir. Sən əgər nəyəsə çata bil-
mirsənsə, - yəni, mən ədəbsiz olan insanları 
nəzərdə tuturam, - təhqirə keçirlər. Yəni, 
təhqir edən, əslində, özünü təhqir edir. 

Ondan sonra İran tərəfindən məsələ-
nin tənzimlənməsi və sair xəbərlər gəldi. 
Daha sonra səfirliyimizə qarşı terror aktı 
törədildi və bu, təşkil olunmuş terror aktı 
idi. Bunu deməyə əsas verən bir çox amil-
lər var idi. Birincisi, təxminən 40 dəqiqə 
ərzində bir dənə də polis maşını oraya 
yaxınlaşmamışdı. Halbuki bu, paytaxtın 
mərkəzində idi. Terroru törədən şəxs son-
ra dərhal, ertəsi gün psixi xəstə elan edildi. 
Halbuki istənilən tibbi ekspertiza bir neçə 
gün davam edir. Həmin bu şəxs elə terroru 

törətdiyi gün mətbuata çıxıb və müsahibə 
verir. O hadisədən iki il keçir. Bu günə qə-
dər o insan ona verilən hökmə məruz qal-
mayıb. Bütün bunlar göstərir ki, bu, təşkil 
olunmuşdu. Bu, bir zəiflik nümayişi idi və 
Azərbaycan tərəfi də adekvat addımlar atdı. 
Bilirsiniz ki, biz səfirliyin bütün əməkdaş-
larını geri çağırdıq və bizə rəsmi qaydada 
söz verilməyənə qədər, - İranın mərhum 
xarici işlər naziri, vertolyot qəzasında həlak 
olmuş cənab Abdullahian gəlib mənə söz 
vermişdi ki, o adam edam hökmünə cəlb 
ediləcək, - ondan sonra biz səfirliyin əmək-
daşlarını geri qaytardıq. Amma bizi yenə 
də aldatdılar. Çünki bu edam hökmü həm 
icra edilmədi, həm də iş məhkəmədən yenə 
də istintaqa göndərildi. Yəni, bu, dövlət sə-
viyyəsində edilən anlaşılmaz bir hərəkət idi 
və biz öz tələblərimizdə israrlıyıq. Biz bili-
rik ki, İranda daha az ağır olan cinayətlərə 
görə edam hökmü elan edilir və dərhal icra 
olunur. Amma burada iki il, bu, nəinki icra 
edilməyib, hətta iş yenə də istintaqa gön-
dərilib. 

Bax, bu, məsələnin bir tərəfidir. İndi 
yeni hökumətlə bağlı olan münasibətləri 
hələ ki, təhlil etmək çətindir. Çünki mənim 
şəxsən yeni Prezidentlə görüşüm olmayıb. 
Əgər olsa və nə vaxt olsa, onda mən bu 
barədə danışa bilərəm. 

O ki qaldı, əyalət mollasının bizə qarşı 
nifrət münasibətinə, bu, birinci dəfə deyil. 
Ərdəbil şəhərinin o mollası dəfələrlə Azər-
baycana, Azərbaycan xalqına qarşı təhqi-
ramiz ifadələr işlədib, o cümlədən mənə 
qarşı. Burada sual ondan ibarətdir ki, onu 
o vəzifəyə təyin edən adam buna necə mü-
nasibət göstərir. Axı o, özbaşına gəlib orada 
oturmayıb. Onu kim təyin edir, biz yaxşı bi-
lirik. Onun reaksiyası nədir, o, bunu dəstək-
ləyir, yoxsa yox və Azərbaycandan kim üzr 
istəyəcək? hzr istəyəcəklər, yoxsa yox? 

İranın Xarici İşlər Nazirliyinin açıqla-
masındakı təəssüf hissi kifayət deyil. Bu-
rada açıq təhqir olub: həm Türkiyə, həm 
Azərbaycan prezidentləri, həm bizim xalq-
lar və rəsmi tədbirdə canlı yayım gedən za-
man və sadəcə, təəssüf?� Bu, əlbəttə ki, qə-
buledilməzdir. Ona görə biz hesab edirik ki, 
o əyalət mollası cəzalandırılmalıdır. Ən azı 
vəzifəsindən qovulmalıdır və Azərbaycan-
dan üzr istəməlidir. Bax, məsələ bundadır.  

Nigar Sabirqızı: Çox sağ olun. 
Qay Şoun: &ənab 3rezident, Azərbay�

Fan İtaliya, <unanıstan, MaFarıstan və 
Türkiyə kimi bir çox AvroSa ölkələrinə öz 
Taz təFKizatını artırıb. GələFəkdə AvroSa 
üçün enerMi daşıyıFılarının təmin edilmə�
sində AzərbayFanın yardımı ilə ba÷lı mü�
laKizələrinizi bizimlə bölüşə bilərsinizmi"

Prezident İlham Əliyev: Bəli, qaz ix-
racımız artır və hazırda, biz, müxtəlif inf-
rastruktur layihələrindən, əsasən, Cənub 
Qaz Dəhlizi və onun artırılmasından isti-
fadə edərək, qaz təchizatının coğrafiyasını 
genişləndiririk. Son zamanlar Avropada 
istismara verilmiş yeni interkonnektor-
lar vasitəsilə müxtəlif bazarlara çıxışımız 
mümkündür.

Bildiyiniz kimi, 2022-ci ildə başlamış 
Rusiya-8krayna müharibəsi nəticəsində 
Avropaya Rusiyanın qaz təchizatının pozul-
ması zamanı, Avropa Komissiyası yardım 
üçün Azərbaycana müraciət etdi. Həmin 
vaxt Avropa Komissiyasının sədri (Prezi-
denti) buraya, Bakıya gəldi. Elə bu zaldan 
çöldə biz Bəyannamə imzaladıq. Biz razı-
laşdıq və dedik, sizə kömək etməyə və Av-
ropaya qaz təchizatımızı iki dəfə artırmağa 
hazırıq. Həmin vaxt, Avropa istiqamətində 
qaz təchizatımız yeddi milyard kubmetr idi.

Beləliklə, bunun üzərində işləməyə 
başladıq. Sərmayə yatırmağa və müxtəlif 
interkonnektorlar vasitəsilə qazımızı nəql 
etmək imkanlarını araşdırmağa başladıq. 
Həmin vaxtdan etibarən qazımızı alan Av-
ropa ölkələrinin sayı artdı. Hazırda onların 
sayı 10-a bərabərdir. Beləliklə, ümumilikdə 
12 ölkə var. Onlardan 10-u Avropa ölkə-
sidir və həmin on ölkədən səkkizi Avropa 
İttifaqının üzvüdür. Bir sözlə, biz coğrafi-
yanı genişləndirdik, qaz həcmini artırdıq. 
Avropa İttifaqının üzvü olan bir çox ölkə 
hazırda öz daxili qaz istehlakının təxminən 
yarısını Azərbaycan qazı ilə təmin edir. Bu, 
həqiqətən də Avropada tərəfdaşlarımıza 
göstərdiyimiz ciddi dəstəkdir. Beləliklə, 
gələcək planlarımız coğrafiyanı genişlən-
dirməkdir. Hazırda qazımızı alan ölkələrə 
yaxın olan bəzi digər Avropa ölkələri ilə ar-
tıq danışıqlar aparırıq. Düşünürəm ki, gələn 
illərdə bu, mümkündür.

Bununla belə, 2022-ci ildən bu günə 
qədər çox köklü dəyişiklik baş verdi, çünki 
həmin vaxt qaz ixracımız yalnız Gürcüsta-
nı, Türkiyəni, Yunanıstanı və İtaliyanı əhatə 
edirdi. Yalnız bunları. Sonra biz Bolqarıs-
tan, Macarıstan, Rumıniya, Serbiya, Şima-
li Makedoniya, Slovakiya və Xorvatiyanı 
əlavə etdik. Bütün bunlar kifayət qədər qısa 
müddət ərzində baş verdi. Bir sözlə, ehti-
yatlarımız var, çünki onların təsdiqlənmiş 
həcmi artmaqdadır. Bir neçə il öncə onların 
həcmi 2.� trilyon kubmetr təşkil edirdi. /a-
kin indi, yenicə kəşf edilmiş, o cümlədən 
gələcəkdə nəzərdə tutulan ehtiyatlarla bu 
səviyyə daha da artacaq. 

�ardı ��Fi səKifədə�

Müstəmləkəçilik kimi iyrənc Sraktikaya son qoyulmalıdır
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�əvvəli ��Fü səKifədə�
hmid edirik ki, bu il biz AÇQ-də “Dərin 

Qaz” layihəsindən ilk qazı alacağıq və bu, 
bütövlükdə qaz hasilatına gözəçarpan töhfə 
olacaq. Bununla belə, “Şahdəniz”in hələ də 
əsas qazı təchiz edən yataq kimi qalacağını 
nəzərə alsaq, biz “Abşeron”da qaz hasilatının 
1.5-dən 5 milyard kubmetrə qədər artırılması 
məqsədilə tərəfdaşlarla çalışmağı planlaşdırı-
rıq.

Bununla yanaşı, “Qarabağ”, “Babək”, 
“Asiman” və digər yataqlar kimi çox pers-
pektivli layihələr var. Bu, potensialımızı artı-
racaq. Hazırda əsas məsələ yeni istiqamətlərə 
çıxmaqdır. Bu məqsədlə mövcud interkonnek-
torları genişləndirmək və ola bilsin, yeniləri-
ni tikmək üçün Avropada əlavə sərmayələr 
qoyulmalıdır. Hətta indi, 12 ölkəni boru ilə 
nəql olunan qazla əhatə etməklə, düşünürəm 
ki, Azərbaycan hazırda dünyada bu cür bö-
yük coğrafiyaya malik olan aparıcı ölkələrdən 
biridir. Fikrimcə, təchizat coğrafiyası baxı-
mından ölkəmiz Avropada, həmçinin aparıcı 
ölkələrdən biridir, çünki bu göstərici qazın 
həcmi qədər vacibdir və bəzi ölkələr üçün 
hətta 1 milyard kubmetr belə böyük fərq ya-
radır. Beləliklə, biz öz öhdəliklərimizə böyük 
məsuliyyət hissi ilə yanaşırıq. /akin, əlbəttə 
ki, həmin suala cavab verərkən bir məsələni 
də qeyd etməyə bilmərəm. Biz böyük sər-
mayələr yatırırıq və qaz çatışmazlığı məsələ-
sində Avropaya kömək etməyə çalışırıq. Eyni 
zamanda, biz elə bir vəziyyətlə üzləşirik ki, 
Avropa bankları ənənəvi yanacaq layihələri-
nin daha maliyyələşdirilmədiyini bəyan edir-
lər. Demək, bir tərəfdən, Avropa bizdən əlavə 
təchizatı xahiş edir, digər tərəfdən, bizi həmin 
vəsaitlərdən məhrum edir. Məsələn, Avropa 
Sərmayə Bankı qazıntı yanacaq layihələrinin 
maliyyələşdirilməsini tamamilə dayandırıb. 
Bildiyimə görə, AYİB-in hələ çox kiçik payı 
var. Beləliklə, əgər belə davam edərsə, onda 
sərmayə yatırmağa vəsait olmayacaq, çünki 
bu biznesdə sərmayə üçün korporativ maliy-
yələşmənin təxminən 30 faizi istifadə olunur. 
Pulun qalan hissəsi kredit götürülür. Pul vəsa-
itlərinin tərəfimizdən kredit kimi götürülməsi, 
yaxud avropalılar arasında interkonnektorla-
rın tikilməsi kimi məsələlər öz həllini tapma-
lıdır. İkinci məsələ isə, hətta deyərdim, digər 
məsələ təchizatın cədvəlidir, çünki yaşıl ke-
çidlə Avropa İttifaqında qazıntı yanacağının 
payı azalacaq. Onda necə olacaq? Bir sözlə, 
bir çox məsələ açıq qalır və biz Avropa rəs-
miləri ilə dövri məsləhətləşərək, onlarla məş-
ğul oluruq. /akin əgər Avropa İttifaqı bizdən 
daha çox qaz istəyirsə, onda onlar da öz ev 
tapşırığını yerinə yetirməlidirlər. Biz öz tap-
şırığımızı, onlar isə öz çalışmasını icra etmə-
lidirlər. 

Nigar Sabirqızı: &ənab 3rezident, <axın 
ùərTdə baş verənlərlə ba÷lı Sizin münasibə�
tiniz maraTlıdır. �����Fü il 4əzzada, /ivan�
da müKaribələrlə yadda Taldı, İran�İsrail 
gərginliyi oldu, Suriyada Bəşər Əsəd reMimi 
devrildi və Kazırda da <axın ùərTdə bir Tür�
kiyə amili var. Bu baxımdan istərdim, Kəmin 
bölgədə baş verənlərə Sizin münasibətinizi 
öyrənək. 

Prezident İlham Əliyev: Bəli, biz çox 
şadıq ki, Suriyada dəyişikliklər baş verdi və 
bu münasibətlə Türkiyə ilə Suriyanın yeni 
hökuməti arasında mövcud olan əlaqələr, əl-
bəttə ki, bizi də çox sevindirir. Çünki Suriya 
Türkiyə ilə həmsərhəd olan ölkədir və hər 
bir ölkə öz sərhədlərinin kənarında vəziyyəti 
sabit görmək istəyir. O cümlədən terrordan, 
PKK terrorundan əziyyət çəkən Türkiyə haqlı 
olaraq öz sərhədlərinin hüdudlarından o biri 
tərəfdə terrorun ləğv edilməsini tələb edir və 
nəinki tələb edir və buna nail olur. Artıq mən 
bu məsələyə öz münasibətimi bildirdim. Tür-
kiyənin Suriyanın inkişafındakı rolu, əlbəttə 
ki, çox əhəmiyyətlidir və mən Əsəd rejiminin 
çökməsindən sonra Prezident Rəcəb Tayyib 
Ərdoğana zəng edərək, həm bu münasibətlə 
bir-birimizi təbrik etmişik, həm də bildirdim 
ki, biz də Türkiyənin yanında olmağa hazı-
rıq və bunu etməyə də başlamışıq. Türkiyə-
nin dəstəyi ilə birinci yardım karvanı da yola 
düşdü. Çünki Türkiyənin dəstəyi və logistik 
dəstəyi olmasaydı, bu, mümkün ola bilməzdi. 
Eyni zamanda, bizim Xarici İşlər Nazirliyinin 
nümayəndə heyətinin oraya göndərilməsi də 
Türkiyənin dəstəyi ilə olub. Yəni, biz istəyi-
rik, burada öz töhfəmizi verək ki, Türkiyənin 
heç olmasa bu sərhədində terrora son qoyul-
sun və hesab edirəm ki, bu, çox ciddi geo-
siyasi dəyişiklik olacaq, böyük coğrafiyada 
sülhün, sabitliyin, əməkdaşlığın bərqərar ol-
masına gətirib çıxaracaq. Təbii ki, Türkiyə-
nin bütün digər sərhədlərində də terrorçuluğa 
yer olmamalıdır. Biz də Türkiyənin müttəfiqi 
kimi hər zaman istənilən formada onların ya-
nındayıq və bunu Türkiyə tərəfi bilir. Necə ki, 
Türkiyə istənilən formada, hər bir məsələdə 
bizim yanımızdadır, biz də onun yanındayıq. 
Bizim Müttəfiqlik Bəyannaməmiz hər gün 
yeni amillərlə zənginləşir və D-�-lə bağlı bax, 
bayaq verdiyiniz suala qayıtdıqda, bizi ən çox 
dəstəkləyən də yenə Türkiyə olmuşdur və bi-
rinci bizi təbrik edən də Türkiyə olmuşdur. 
Ona görə Türkiyənin marağında nədirsə, bi-
zim də marağımızda odur. Təhlükəsizliyimiz 
də birdir, maraqlarımız da birdir, gələcəyimiz 
də birdir və həm Yaxın Şərqdə, həm də eyni 
zamanda, Avropada, - bir qədər bu məsələyə 
biz toxunduq, - tamamilə yeni vəziyyət ya-
ranır və burada güclü Türkiyə amili əsas rol 
oynayacaq. Biz də onun yanındayıq. Yəni ki, 
gücümüz daha da artacaq. Böyük coğrafiya 
- Avropanı, Asiyanı, Cənubi Qafqazı, Xəzər 
hövzəsini əhatə edən böyük coğrafiya artıq 
özlüyündə bir ciddi geosiyasi amildir. Hərbi 
güc, siyasi güc, iqtisadi potensial, birlik və bu 
gün dünyanın heç bir yerində bu qədər bir-bi-
rinə bağlı olan ölkələri görmək mümkün de-
yil, necə ki, Türkiyə və Azərbaycan. Ona görə 

biz çox ümidliyik və Suriyadakı dəyişikliklər 
bizi həddindən çox sevindirir. Birinci Tür-
kiyəyə görə, ikinci özümüzə görə. Çünki 12 
il ərzində bizim Suriya ilə heç bir əlaqəmiz 
olmayıb. Bizim səfirliyimiz oradan çıxarılıb 
və Əsəd dönəmində Suriya hər zaman Ermə-
nistanın yanında idi. Bizə qarşı Ermənistan-
la faktiki olaraq birləşmişdi, sadəcə olaraq, 
Paşinyanın Əsədə göndərdiyi məktublara, 
göndərdiyi rəsmi heyətlərə baxmaq kifayətdir 
- xarici işlər naziri, parlament spikeri və müa-
vini. Onlar Suriyanı yaxın müttəfiq sayırdılar 
və artıq buna da son qoyuldu. 

İsrail-Fələstin məsələsində də bizim 
mövqeyimiz dəyişməz olaraq qalır. Biz iki 
dövlətin yaranmasının, yəni mövcudluğunun 
həmişə tərəfdarı olmuşuq. Müstəqil Fələs-
tin dövlətinin yaranması bu münaqişəyə son 
qoyacaq. Hesab edirəm ki, bunu hər kəs başa 
düşməlidir. Bildiyiniz kimi, biz uzun illər 
Fələstin dövlətinə öz dəstəyimizi göstəririk. 
Həm siyasi, həm mənəvi, həm maddi dəstək 
və bu, davam edir. 8zun illər Azərbaycanda 
Fələstinin səfirliyi fəaliyyət göstərir. Bizim 
də Fələstində nümayəndəliyimiz açılmışdır 
və əlbəttə ki, bu münaqişə nə qədər tez başa 
çatsa, Qəzzada atəşkəs elan edilsə, o qədər də 
hamı üçün yaxşı olacaq. Biz bunu arzulayırıq 
və həm də burada İslam liqasının fəaliyyətini 
əsas götürürük. Çünki bu, daha çox Ərəb dün-
yasının məsələsidir və burada Ərəb dünyası-
nın təşkilatı - Ərəb /iqasıdır, onun mövqeyi 
nədirsə, biz də o mövqeyə şərikik. İslam 
Əməkdaşlıq Təşkilatının bütün tədbirlərində 
biz fəal iştirak etmişik və fəal iştirak edəcə-
yik. Yəni, bizim mövqeyimiz tam açıqdır.

Vəfa Ağabalayeva: &ənab 3rezident, 
dünyamız dəyişir, şəKərlərimiz dəyişir, təbii 
ki, idarəetmə sistemi də dəyişir. AzərbayFan 
da dünyanın bir Sarçasıdır və təbii ki, bu 
Sroseslərdən kənarda Talmır. Misal üçün, 
iFra Kakimiyyəti başçılarını 3rezidentin xü�
susi nümayəndələri əvəz edir və yaxud da bö�
yük təşkilatları, fərdi təşkilatları vaKid Slat�
formadan idarə edən KoldinTlər yaradılır və 
sair. Sualım Sizin SərənFamınızla ba÷lıdır. 
AzərbayFan 1əTliyyat və .ommunikasiya 
+oldinTinin �AZ&O1� yaradılması nəyə xid�
mət edir və ümumiyyətlə, bu təsisatdan bizim 
gözləntilərimiz nədən ibarətdir" 

Prezident İlham Əliyev: Son bir neçə il 
ərzində dövlət şirkətlərində yeni idarəetmə 
modeli tətbiq olunmağa başlanmışdır. İdarə 
heyətləri yaradıldı, idarə heyətlərinin rəhbər-
ləri vəzifəsinə dövlət məmurları təyin edildi 
və beləliklə, dövlət şirkətlərindəki problemlər 
tam açılmışdır. 8zun illər dövlət şirkətləri, əf-
suslar olsun ki, təkcə təbii inhisarçı deyil, eyni 
zamanda, zərərlə işləyən şirkətlər idi. Bunun 
bir çox səbəbləri var. Əsas səbəb idarəetmədə 
olan qüsurlar və pozuntular idi. Buna son qoy-
maq üçün artıq mənim tərəfimdən belə qərar 
qəbul edildi və bütün şirkətlərdə, - onlar çox 
deyil, haradasa 10-a yaxın dövlət şirkəti var, - 
yeni idarəetmə modeli yaradıldı və biz bunun 
müsbət tərəflərini dərhal görməyə başlamışıq. 
Yəni, uzun illər ərzində zərərlə işləyən, hər 
dəfə dövlət büdcəsinə, necə deyərlər, müra-
ciət edən SOCAR, məsəl üçün, indi gəlirlə 
işləyir. 8zun illər ərzində zərərlə işləyən və 
hər dəfə dövlətdən dotasiya alan “Azərbaycan 
Hava Yolları” gəlirlə işləyir və səhv etmirəm-
sə, keçən ilin gəlirləri bir neçə 100 milyon 
manat səviyyəsindədir. İndi öz ehtiyaclarını 
özü qarşılayacaq. Dəmir yolu idarəsi də, həm-
çinin. 8zun illər dövlətdən yardım alan, indi 
təqribən 100-150 milyon manat gəlirlə işləyir 
və digər şirkətlər. Yəni, bu, birinci mərhələ 
idi. O sağlamlaşdırma və kadr islahatı mər-
hələsi artıq başa çatdı. O ki qaldı, ASKON 
qurumuna, bunun da məqsədi nəqliyyat sek-
torunu vahid çətir altında bir platforma kimi 
yaratmaqdır. Çünki baxmayaraq ki, idarəet-
mədə dediyim müsbət dəyişikliklər baş verdi, 
ancaq nəqliyyat qurumları arasındakı koordi-
nasiya zəif idi və nəzərə alsaq ki, bundan son-
rakı illərdə bizim həm əsas gəlir mənbəyimiz, 
həm siyasi çəkimizi gücləndirən amillərdən 
biri nəqliyyat və bağlantılar olacaq, əlbəttə 
ki, burada biz tam şə൵af və koordinasiya şək-
lində işlək mexanizm yaratmalı idik. Bir çox 
misallar var, məsələn, yükdaşımaları ilə bağlı 
- Xəzər Gəmiçiliyi üçün bir yükün daşınması 
daha sərfəlidir, dəmir yolu üçün başqa yükün 

daşınması. /iman burada nə dərəcədə vasitəçi 
mexanizm rolunu oynayır? Ona görə məqsəd 
dövlətin marağına əsasən, hansı yükün daşın-
ması, necə daşınması sərf edirsə, ona da üs-
tünlük verilməlidir. Paralel olaraq nəqliyyat 
sektorunun rəqəmsallaşdırılması prosesi də 
gedir. Bu istiqamətdə də lazımi tədbirlər gö-
rülüb, göstərişlər verilib, o cümlədən gömrük 
rəsmiləşdirilməsində də yük göndərən tərəf 
öz yükünü daim izləmək imkanına malik ola-
caq və burada süni əngəllər, pozuntular, eyni 
zamanda, təbii ləngimələr də aradan qaldırıla-
caq. Çünki biz Şərq-Qərb nəqliyyat dəhlizini 
tariflərin düzgün tənzimlənməsi hesabına həm 
iqtisadi cəhətdən daha sərfəli etməliyik, həm 
də süni əngəlləri aradan götürməliyik ki, yük-
lər daha da tez vaxtda getsin. 

Tariflərə gəldikdə, bir tarif var dəmir 
yolu, bir tarif var beynəlxalq liman, bir ta-
rif də var gəmiçilik tətbiq edir və bu tariflər 
arasında uyğunsuzluq var. Yəni, bir çox digər 
detallar var ki, bu, vahid sistemin yaranma-
sına ehtiyac yaradıb və biz bunu yaratmışıq 
və mən əminəm ki, formalaşmaqda olan bu 
qurum tezliklə, necə deyərlər, öz səmərəlili-
yini göstərəcək. Bununla paralel olaraq, şəhər 
nəqliyyatı problemləri də göz önündədir. Biz 
vaxtilə şəhər nəqliyyatını yüngülləşdirmək 
və tıxacları azaltmaq üçün bir çox böyük la-
yihələr icra etdik. İndi bir çoxlarının yadından 
bəlkə də çıxıb, xüsusilə gənc nəsil bəlkə də 
bunu heç bilmir. 9axtilə nə qədər problem-
lər var idi, hətta bax, buradan şəhərə getmək 
üçün, neçə dairə var idi. Mərdəkan dairəsi, 
Sabunçu dairəsi, Koroğlu dairəsi, ondan son-
ra Suraxanı dairəsi, hər dairədə tıxac, həmin 
o aeroport-şəhər yolu, cəmi dörd zolaq, əslin-
də, üç zolaqdan ibarət idi. İkinci, yəni beton 
yolu adlandırdığımız yol, ümumiyyətlə, yox 
idi. Bunları sadalamaqla vaxt gedə bilər. Ona 
görə vaxtilə bir çox tunellər, yol qovşaqları 
inşa edildi. Amma indi biz görürük ki, yenə 
də nəqliyyat vasitələrinin sayı artır, insanlar 
daha çox maşın alır, iqtisadi fəallıq artır. Yenə 
də şəhər tıxaclarda boğulmağa başlamışdır. 
Ona görə mənim tərəfimdən, o cümlədən bu 
məsələ də tapşırıq kimi verildi və indi Baş 
plan faktiki olaraq hazırlanıb. Burada avtobus 
nəqliyyatını metro nəqliyyatı ilə uzlaşdırmaq 
məsələləri dayanır. Biz son vaxtlar bir neçə 
metro stansiyasını istifadəyə verdik. Amma 
bu, kifayət deyil və mənim göstərişimlə yeni 
10 metro stansiyası inşa ediləcək. Onların 
yerləri də seçildi və bu ildən başlayaraq ar-
tıq investisiyalar da qoyulacaq. Bununla bə-
rabər, yeni yol infrastruktur layihələrini Bakı 
şəhərində icra etmək üçün artıq ilk 7-� layihə 
seçildi. Beynəlxalq mütəxəssislər cəlb edildi. 
Biz hansı yollara üstünlük verməliyik. Bəzən 
yeni yol açılır, amma o, tıxacın azalmasına 
yox, artmasına gətirib çıxarır. Yəni, burada 
beynəlxalq təcrübə çox vacibdir və bu məsələ 
də mütləq öz həllini tapacaq. 

Bir də ki, şəhər avtobus parkını elektro-
buslarla əvəzləmək prosesi də başlamışdır. 
Biz artıq 150-dən çox yeni elektrobus gətir-
mişik və eyni zamanda, bu il Azərbaycanda 
yerli elektrobus istehsalı da başlanacaq. Yəni, 
işlər gedir. Mənə verilən məlumata görə, ok-
tyabr-noyabr aylarında Azərbaycanda isteh-
sal olunan birinci elektrik avtobuslar istifadə 
ediləcək və bu da şəhərimizin havasına çox 
müsbət təsir göstərəcək. Çünki biz bilirik ki, 
havanı çirkləndirən ən böyük mənbə nəqliy-
yat vasitələridir, xüsusilə böyük maşınlar. 

Digər layihələr də icra edilir. Sadəcə 
olaraq, məlumat üçün deyim, məsələn, indi 
bizim avtomagistrallarda elektron tərəzilər 
quraşdırırıq. Keçən il buna başlamışıq, bu il 
də davam edəcək və bütün magistrallarda qu-
raşdırılacaq. Çünki nə baş verir, yeni yol çə-
kilir, amma sonra bəzi iş adamları yük maşın-
larını elə yükləyirlər ki, o, yolu dağıdır. Ona 
görə birinci elektron tərəzilər quraşdırılandan 
sonra artıq buna son qoyuldu. Çünki böyük 
cərimələr tətbiq olunur. Artıq yük daşıyan 
şirkətlər özləri yüklərin çəkisini ölçürlər ki, 
cəriməyə məruz qalmasınlar. 

Bir çox müasir texnologiyalara əsaslanan 
yeniliklər tətbiq edilir və ediləcək. Yəqin ki, 
Azərbaycan mətbuatı da bu sahəni daha çox 
işıqlandırmalıdır. Çünki bu, insanları haqlı 
olaraq narazı salan və narahat edən məsələlər-
dir. Ona görə biz bu işləri yoluna qoyacağıq. 

Yəqin ki, 10 stansiyanın tikintisi, bəlkə də beş 
il çəkər. Amma yolların çəkilişi daha az. Azər-
baycan ictimaiyyəti təbii olaraq bu məsələlər-
lə bağlı daim məlumatlandırılacaq.

Vüsal Mətləb: Təxminən müsaKibənin 
əvvəllərində Teyd etdiniz ki, yeni dünya ni�
zamının formalaşmasının başlan÷ıFındayıT. 
Bilmək istərdik, bu nizamın &ənubi 4afTaza 
mümkün təsirləri nə ola bilər və AzərbayFan 
Kansı ssenarilərə Kazırlaşır" 

Prezident İlham Əliyev: Əslində, biz bu 
prosesin fəal iştirakçısı olmalıyıq. Biz, sadəcə 
olaraq, burada yeni nizamın necə olacağını 
gözləməməliyik. Biz öz işimizi görməliyik və 
gündəliyimizi bundan sonra da tətbiq etməli-
yik. Çünki Cənubi Qafqaz bizim regionumuz-
dur və Azərbaycan bu bölgənin aparıcı ölkəsi 
kimi, əlbəttə ki, məsuliyyət nöqteyi-nəzərin-
dən də xüsusi çəkiyə malikdir. Ona görə yeni 
nizamı biz ədalətli nizam kimi görürük. Əgər 
bunu bir sözlə ifadə etmək mümkündürsə, bu, 
ədalətli olmalıdır və əslində, Azərbaycanın 
uzun illər apardığı siyasətə də uyğundur. Biz 
indi belə görürük, yəni suverenlik, müstəqil-
lik, bir-birinin işlərinə qarışmamaq, müxtəlif 
bəhanələrlə ölkələrin daxili vəziyyətini gər-
ginləşdirməmək. Bütün bunlar bizim, əslində, 
xarici siyasət xəttimizdir. Azərbaycan uzun 
illər bu siyasəti aparır. Biz heç kimin işinə 
qarışmırıq, öz işimizlə məşğuluq. Kim bizə 
müraciət edir, çalışırıq ki, o müraciətləri ca-
vabsız qoymayaq. Öz siyasətimizlə, sərmayə 
qoyuluşumuzla Cənubi Qafqazda faktiki ola-
raq, yeni nəqliyyat və energetika xəritəsini ya-
ratmışıq. Bir tərəfimiz Xəzər üzərindən Orta 
Asiyaya uzanır, bir tərəfimiz Avropaya və bu 
böyük coğrafiyada Azərbaycan faktiki olaraq 
əvəzolunmaz ölkəyə çevrilir. Sadəcə olaraq, 
xəritəyə baxmaq kifayətdir, hər kəs görsün 
ki, Orta Asiya və Qərb dünyası ilə birləşmək, 
bağlantılar yaratmaq istəyən Azərbaycandan 
yan keçə bilməz. Yəni, bunu bizsiz edə bil-
məzlər və müasir infrastruktur, sabitlik, dü-
şünülmüş siyasət və dünyaya açıqlıq. Yəni, 
biz yeni dünya nizamına öz töhfəmizi əməl-
lərimizlə veririk, çünki bəzən bu, bir qədər 
diqqətdən kənarda qalır. Amma mən bilirəm 
ki, Azərbaycanın son illərdəki addımları çox 
ciddi təhlil edilir, çox ciddi. Çünki dünya ta-
rixində öz ərazi bütövlüyünü öz gücü ilə bərpa 
edən ikinci ölkə olmayıb, hər halda, yaxın və 
orta keçmişə nəzər salsaq. Bunu biz etmişik, 
bütün təzyiqlərə, təhdidlərə və təhlükələrə 
rəğmən. Müstəqil siyasət aparmaq iqtidarın-
da olan ölkələrin sayı da o qədər də çox de-
yil. Baxın, indi yenə də Kanadaya qayıdırıq. 
Trampın bir sözü ilə Kanadanın Baş naziri 
istefaya getdi. Axı, Kanada Azərbaycandan 
10 dəfə çox neft hasil edir - 300 milyon ton 
və əhalisi də cəmi 40 milyondur. Yəni 300 
milyon ton, əgər başqa iqtisadiyyat olmasa 
belə, 40 milyonu 300 milyon tonla yola ver-
mək olmaz? Görün, bunların iqtisadiyyatı nə 
qədər bərbad vəziyyətdədir ki, Amerika əgər 
onlara əlavə rüsum tətbiq etsə, bunun iqtisa-
diyyatı çökəcək və cənab Tramp deyəndə ki, 
Kanada 51-ci ştat olmalıdır və cənab Trüdo 
qubernator olmalıdır, bu, əlbəttə trollinq kimi 
sayıla bilər. Amma, əslində, bu sözlərdə bəlkə 
də məntiq var. Yəni, mən nəyi deyirəm, baxın 
Avropa ölkələrinə, onlar güc mərkəzlərindən 
nə qədər asılıdır və bəzən başqa faktorlardan. 
Ona görə müstəqil siyasət aparmaq iqtidarın-
da olan ölkələr çox deyil. Ona görə bizim bu 
sahədəki siyasətimiz haqlı olaraq bizə rəğbəti 
daha da artırır və mən əminəm ki, yeni dünya 
nizamı tam formalaşma prosesinə düşəndə, o 
cümlədən Azərbaycanın mövqeyi də nəzərə 
alınacaq, ən azı Cənubi Qafqazda və Xəzər 
hövzəsində və biz buna hazır olmalıyıq. 

Əlbəttə ki, dünya miqyasında bu pro-
ses necə gedəcək, bunu mən deyə bilmərəm. 
Bunu bəlkə də hələ də, necə deyərlər, tam 
təsbit etməyiblər. Amma bu, danılmazdır 
və hesab edirəm ki, çox vaxt keçmədən biz 
bunu görəcəyik və mən bunu bir neçə dəfə 
demişəm. Əgər hər bir ölkə öz daxili işləri ilə 
məşğul olsa, onda nə müharibə olacaq, nə mü-
naqişə olacaq, nə qarşıdurma olacaq. Hərə öz 
sərhədləri çərçivəsində öz işi ilə məşğul olsun 
və başqa ölkələrin daxili işlərinə qarışmasın. 
Bəlkə də belə bir dünya fantastik görünür. 
Çünki tarixən imperialist qüvvələr “böl və 
hökm sür” prinsipi ilə yanaşmışlar, müstəm-

ləkələri tamamilə idarə edərək onların bütün 
sərvətlərini oğurlayıb özləri üçün dövlətlər 
qurmuşlar. Amma buna son qoyulmalıdır və 
müstəmləkəçilik kimi iyrənc praktikaya son 
qoyulmalıdır və hesab edirəm ki, yeni dünya 
nizamında bu məsələ də nəzərə alınacaq. An-
caq mən daha çox hesab edirəm ki, ölkələrin 
suverenliyi toxunulmaz olmalıdır və qorun-
malıdır, heç kim heç kimin işinə qarışma-
malıdır. Biz buna nail ola bilmişik. Bizim 
işimizə heç kim qarışa bilməz. Cəhdlər olub? 
Bəli, olub. Olacaq? Yəqin ki, olacaq. Nəticə 
olub? Yox və olmayacaq. Amma gözümüzün 
önündə olan bir çox ölkələr xarici müdaxiləyə 
məruz qalırlar və bu, o ölkələrin mənəvi və 
genetik kodunu da faktiki olaraq sarsıdır. Zəif 
ölkələrə yad dəyərlər, mənfi dəyərlər aşılanır. 
Zəif deyəndə, ölkə zəif ola bilməz. /iderlər 
əgər zəifdirlərsə, onda ölkə zəif sayılır. Ona 
görə biz bu işə öz gündəliyimizlə hazırıq, 
gündəliyimiz də var. Yəni ki, bizim siyasəti-
miz artıq bunu göstərir və yenə də deyirəm, 
bu işə bizim töhfəmiz əhəmiyyətli olacaq.

Vəfa Ağabalayeva: &ənab 3rezident, 
mövzu ilə ba÷lı bu sual yəTin ki, yerinə düşə�
Fək deyə, ünvanlamaT istəyirəm. 4əribə bir 
tendensiya yaranıb, Kamı �� yanvarı gözləyir, 
TramSın inaTurasiya mərasimini. 'üşünür�
lər ki, ondan sonra Kansısa Sroseslər reallaş�
dırılaFaT və Siz də ³Rossiya SeTodnya´ agent�
liyinə verdiyiniz müsaKibədə Teyd etmişdiniz 
ki, TramSı bizimlə eyni TayıTda görürsünüz 
və eyni zamanda, ùuşa Media )orumunda da 
Sizə ünvanlanan suallardan birinə Favabınız�
da Kələ o vaxt namizəd olan TramSla ba÷lı 
müsbət mesaMlar eşitmişdik. 1eFə düşünürsü�
nüz, yaxud da sualı belə ünvanlayım, Sizə elə 
gəlirmi ki, &o Bayden dünyanı elə dəyişib ki, 
TramSın işi çətin olaFaT"

Prezident İlham Əliyev: Ola bilər. 
Amma, eyni zamanda, cənab Tramp tama-
milə yeni gündəliklə hakimiyyətə gəlir və 
onun birinci dönəmində Amerika-Azərbaycan 
əlaqələrində hər hansı bir problem yaşanma-
dı. Əksinə, münasibətlər çox müsbət idi və bir 
çox istiqamətlər üzrə biz irəliləyişə nail ola 
bilmişdik. Bayden administrasiyasının Azər-
baycanla bağlı əsas səhvi ondan ibarət idi 
ki, o, Amerika-Azərbaycan münasibətlərini 
Amerika-Ermənistan münasibətlərinin qur-
banına çevirdi. Yəni, Azərbaycana Ermənis-
tan-Azərbaycan, ya da ki, Amerika-Ermənis-
tan münasibətlərinin prizmasından yanaşırdı 
və o vaxta qədər əldə edilmiş yaxşı nəticələr 
kölgədə qaldı, bu birincisi.

İkincisi, Azərbaycana qarşı ədalət-
siz mövqe sərgiləmişdir, xüsusilə Qarabağ 
məsələsi ilə bağlı və bu, həm ədalətsiz, həm 
də ki, ikili standartlara əsaslanan mövqe 
idi. Çünki mən Amerika nümayəndələrinə 
dəfələrlə deyirdim və açıq da deyirdim, mət-
buatda da, siz 8kraynanın ərazi bütövlüyünü 
ikiəlli dəstəkləyirsiniz, silahlar verirsiniz, 
milyardlarla pul verirsiniz. Biz öz ərazi bü-
tövlüyümüzü bərpa etmişik, niyə siz bizi 
cəzalandırmaq istəyirsiniz? Buna cavab ve-
rin. Cavab da yox idi. Cavab da bəllidir ki, 
bu, ikili standartlardır. Eyni zamanda, hesab 
edirəm, Bayden administrasiyasının səhvlə-
rindən biri də o idi ki, Amerikaya olan inamı 
böyük dərəcədə sarsıtdı, özü öz əməlləri ilə. 
Məsələn, elə Əfqanıstan məsələsinə qayıtsaq, 
Azərbaycan birinci ölkələrdən idi ki, Əfqanıs-
tandakı missiyaya qoşulmuşdu və həm hərbi 
kontingent göndərmişdi və dəfələrlə onu ar-
tırmışdı, həm də Amerika üçün çox vacib olan 
nəqliyyat-logistika məsələlərini də həll etmiş-
di. Biz onlara lazım olana qədər 907-ci düzə-
liş - sanksiya qaldırılırdı, biz ki, lazım olma-
dıq, tətbiq etdilər. Yəni, bu nədir? Bunun bir 
adı var: nankorluq. Bu, nankorluqdur və hansı 
inamdan söhbət gedə bilər? Hansı uzunmüd-
dətli əməkdaşlıqdan söhbət gedə bilər? Bayaq 
dediyim kimi, Sorosun bu yüksək mükafatla 
təltif edilməsi bütün maskaları yırtdı. Yəni, 
bu, Soros iqtidarı idi, həm Bayden dönəmin-
də, həm Trampa qədər olan səkkiz il ərzində 
və məhz buna görə bizim münasibətlərimizdə 
heç bir irəliləyiş olmamışdır. Biz Amerika ilə 
əsas ciddi əməkdaşlıq platformasını Klinton 
və Corc Buş dönəmində yaratdıq və Tramp 
dönəmində bu davam etdi. Ona görə ümidlər 
var. Mən Şuşa Forumunda, hələ iyul ayında, - 
heç kim bilmirdi, kim qalib gələcək, kim udu-
zacaq, hələ o məşhur Tramp-Bayden debat-
ları da keçirilməmişdi, - mən, sadəcə olaraq, 
Azərbaycanın maraqları nöqteyi-nəzərindən 
və bir insan kimi öz mövqeyimi bildirdim 
ki, Tramp bizim cəmiyyətimizin bölüşdüyü 
dəyərləri təbliğ edir. Ailə dəyərləri, mənəviy-
yat dəyərləri - bunları təbliğ edir. Elə bunun 
ailəsinə baxmaq kifayətdir. İndi mən başqala-
rının ailəsi haqqında bir şey demək istəmirəm, 
amma indi bu, o qədər ictimailəşdirilib ki. Bir 
də, Bayden administrasiyasının yalan danış-
ması, söz vermək, sonra o sözdən çəkinmək 
və özünü sanki heç nə olmamış kimi aparmaq, 
buna nə ad vermək olar? Ona görə Azərbay-
can cəmiyyətinin, bütün ölkələrin ümidləri 
ondadır ki, bu əxlaqsızlığa, mənəviyyatsızlı-
ğa son qoyulacaq və cəmiyyətlər, hansılar ki, 
Azərbaycan kimi ənənəvi dəyərlər üzərində 
qurulub, onlar bu kənar təsirdən yaxalarını 
qurtaracaqlar, bu birincisi. İkincisi, yenə də 
deyirəm, öz açıqlamaları ilə cənab Tramp çox 
aydın, açıq mesajlar göndərir. İndi bunların 
bəlkə də hamısını təhlil etmək mümkün deyil. 
Amma deyə bilərəm ki, onların böyük əksə-
riyyətini Azərbaycan ictimaiyyəti bölüşür. 
Yəni, ona görə ümidlər böyükdür. Ona görə 
mən dedim ki, ümidlər var, ümidlər böyük-
dür. O cümlədən Amerika-Azərbaycan strateji 
əlaqələrinə yaxınlaşmaq da mümkün olacaq. 
Mən hesab edirəm ki, əgər hər iki tərəf ma-
raqlı olsa, biz Amerika-Azərbaycan əlaqələri-
ni strateji səviyyəyə qaldıra bilərik.

�ardı ��Fı səKifədə�

%iz çox şadıq ki, Suriyada dəyişikliklər baş verdi
3rezident İlKam Əliyevin yerli televiziya kanallarına müsaKibəsi
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Yaxşı olardı ki, Ermənistanın baş naziri Qərbi 
Azərbaycan İcmasının nümayəndələrini qəbul etsin

3rezident İlKam Əliyevin yerli televiziya kanallarına müsaKibəsi
�əvvəli ��Fi səKifədə�

Sənan Rzayev: &ənab 3rezident, mənim 
sualım AzərbayFan ilə AvroSa İttifaTı ara�
sında münasibətlərlə ba÷lıdır. Tarix göstərir 
ki, bu münasibətlər birmənalı deyil, bura�
da müxtəlif məTamlar var. gtən il, sadəFə, 
AzərbayFanla ba÷lı Tətnamələri nəşr edən 
AvroSa 3arlamentinin tərkibi dəyişdi. Avro�
Sa .omissiyasının bu yaxınlarda artıT Tis�
mən formalaşmış yeni tərkibi müəyyənləşdi�
rildi. Burada bəziləri Taldılar, digərləri artıT 
gediblər. Siz bir neçə məTamdan danışdınız. 
Ziddiyyətli məTamlar var. AvroSa İttifaTı bir 
tərəfdən ümumilikdə bizim ən böyük tiFarət 
tərəfdaşımızdır. Burada AvroSa İttifaTının 
üzvləri nəzərdə tutulur, digər tərəfdən Er�
mənistana silaK üçün Sul və ya bilavasitə 
silaK ötürməyi Slanlaşdıran Tondarma SülK 
fondu. BaşTa Srizmadan, Siz Kəmkarları�
mın suallarını Favablandırarkən energetika 
sektoru ilə ba÷lı, bizim onlara Taz tədarükü 
KaTTında danışdınız. Onlara Taz lazımdır. 
Amma digər tərəfdən, AvroSa İttifaTının nü�
mayəndələri � sözdə mülki missiya ölkəmizə 
binoklla baxır. Bütün bunlar kifayət Tə�
dər ziddiyyətlidir. Bilmək istərdim, Fari ildə 
AzərbayFan və AvroSa İttifaTı münasibətləri 
ilə ba÷lı  gözləntiləriniz nədir" Belə mənfi 
FəKətlər və ya müsbət Kadisələr üstünlük təş�
kil edəFək" SizFə, belə bir şəraitdə Kansı əks 
addımlar atılmalıdır" dünki belə bir təəssü�
rat yarana bilər ki, Kəmin fond, bu Tondar�
ma müşaKidəçilər Brüssel tərəfindən oraya 
münasibətlərimizi SozmaT üçün göndərilir. 

Prezident İlham Əliyev: Avropa Ko-
missiyası ilə münasibətlərimizin necə inkişaf 
edəcəyini söyləmək çətindir. Amma demə-
liyəm ki, ötən il məyusluqla dolu bir il oldu. 
Belə ki, məhz keçən il Avropa İttifaqı normal-
laşma prosesində birmənalı olaraq Ermənis-
tanın tərəfini tutdu. Sizin də yaxşı bildiyiniz 
çoxlu fakt var. Əlbəttə, Avropa İttifaqının 
qondarma müşahidə missiyasının müddəti-
nin uzadılması etimadı möhkəmləndirmədi, 
əksinə, sarsıtdı. Axı, bunun bizimlə razılaş-
dırılmasını tələb etdikdə, hansısa yüksək am-
bisiyalardan çıxış etmirdik, sadəcə istəyirdik 
ki, bu missiyanın özünün yaradılması və onun 
sərhədimizə göndərilməsi bizimlə, 2022-ci 
ilin oktyabrında Praqada şəxsən mənimlə ra-
zılaşdırılsın. Əgər həmin vaxt biz bunun iki 
aylığına və 40 nəfərdən ibarət olacağı barədə 
razılığa gəldiksə, deməli, bu, belə də olmalı 
idi. Mən razılığa gəldikdə, hətta sözdə də olsa, 
həmişə bu razılaşmalara əməl edirəm. Amma 
belə bir vəziyyətdə Avropada hesab etdilər ki, 
onlar həmin razılaşmaları pozmaq hüququna 
malikdirlər. Sonra heç nə bildirmədən, bi-
zimlə heç bir razılıq olmadan onlar nəinki bu 
missiyanın müddətini uzatdılar, sayını artırdı-
lar, həm də Avropa İttifaqının üzvü olmayan 
ölkəni dəvət edərək mahiyyətcə etimadı qır-
dılar. Sonra, necə deyərlər, bu binoklla rüs-
vayçı nümayişlər, onlar yarıhərbi geyim və 
çəkmələr geyinir və oraya hansısa döyüşçülər 
kimi gedirlər. Onların oradan necə sürətlə qa-
çacağını göstərmək istəmirəm, əgər kimsə tə-
sadüfən Azərbaycan ərazisinə soxularsa, onda 
sadəcə görəcəklər ki, əllər necə qaşınır. Ona 
görə də biz onlara çatdırdıq ki, binokl şousuna 
son qoysunlar, artıq, necə deyərlər, binoklsuz 
gəzişirlər. Hərçənd bu yaxınlarda Avropanın 
bir ölkəsinin prezidenti Azərbaycanı binoklla 
izləmək kimi ədəbsiz davranış sərgiləyib. Mə-
gər o, bundan bir həftə əvvəl burada, Bakıda 
olarkən və mənimlə görüşməyi xahiş edərkən 
bunları görmürdü? Əgər baxmaq istəyirdisə, 
mən onu Qarabağa göndərərdim, dağları seyr 
edərdi. Başa düşürsünüzmü, bu, artıq nü-
mayiş deməkdir. Bu, sadə məsələ deyil. Bu, 
münasibət deməkdir. Binoklla sanki düşmənə 
baxırsan. Əgər siz Azərbaycana belə münasi-
bət bəsləyirsinizsə, onda biz necə münasibət 
göstərə bilərik? Mən hələ xarici işlər üzrə 
sabiq ali nümayəndənin destruktiv rolundan 
danışmıram. Başqa məsələlər də var. Çoxlu 
məyusluq oldu. 

İndi nə olacağını bilmirəm. Komissiya 
yenidir. Hərçənd bəzi personajlar köhnədir. 
Bütün hallarda bu, yeni komissiyadır. Azər-
baycana və onun milli maraqlarına münasibət 
necə olacaq, bizim münasibət də elə belə də 
qalacaq. Əgər normal, konstruktiv olacaq-
sa, zənnimcə, biz səmərəli məcraya qayıda 
bilərik. Ötən il Avropa İttifaqının əldə etdiyi 
nəticə ondan ibarət oldu ki, o, Azərbaycan-Er-
mənistan trekinin normallaşması prosesindən 
tamamilə kənarlaşdırıldı. Əgər Ermənista-
nın silahlandırılmasının və qondarma Sülh 
fondunun bundan sonra da davamı olacaqsa, 
bizim tərəfimizdən adekvat hərəkətlər edilə-
cək. Mən hələ Avropa Parlamentinin rüsvayçı 
davranışını demirəm. Yeri gəlmişkən, yeni 
tərkib də köhnəsindən xüsusilə fərqlənmir. 
Həmin azərbaycanofobiya və tamamilə heç 
bir motivi olmayan eyni hücumlar. Biz, ümu-
miyyətlə, onları yada salmırıq, nə bu Avropa 
Parlamentini, nə də deputatları, hətta bu in-
sanların kim olduğunu da bilmirik. Amma on-
lar Azərbaycanla mübarizəni özlərinin həyat 
amalına çeviriblər. Mən hələ suverenliyimizi 
bərpa etdikdən sonra, məhz bu səbəbdən elə 
üç ay sonra bizimlə bağlı ayrı-seçkilik edən 
Avropa Şurası Parlament Assambleyasını 
demirəm. Əgər onlar, özləri dedikləri kimi, 
guya insan hüquqlarının pozulmasından da-
nışırlarsa, bunu 20 il ərzində edə bilərdilər. 
Niyə etmədilər? Demək, bu, səbəbdir. Mən 
bir dəfə demişdim ki, biz yetərincə böyük sal 
daşı tərpətmişik, hətta bizə görünə biləcəyin-
dən də daha çox böyük həcmli olanını. İndiki 
vəziyyətdə bu, bir çox avropalının, - həm də 
təkcə onların deyil, - iradəsinə zidd həll olu-
nan sırf lokal münaqişə deyil. Onlar bizi asılı 

vəziyyətdə saxlamaq, buraya gəlmək, bizə 
mühazirə oxumaq, prosesdə iştirak etmək, ge-
dib-gəlmək, monitorinq aparmaq istəyirdilər. 
Biz onları bütün bunlardan məhrum etdik. 
Amma biz normal münasibətlər təklif edirik: 
gəlin, normal, ikitərəfli əməkdaşlıq edək. Biz 
sizdən asılı deyilik, sizdən heç nə gözləmirik, 
sizin ailənizə üzv olmağa can atmırıq, açığı-
nı desək, siz heç vaxt müsəlman əhalisi olan 
ölkəni qəbul etməyəcəksiniz. Elə isə gəlin, 
yaxşı qonşular olaq, əməkdaşlıq edək, buyu-
run, ticarət edək, sataq, alaq, texnologiyalar 
əldə edək. Təəssüf ki, bunların bütün fəaliy-
yəti bizim Avropa İttifaqı ilə proqramların 
hamısını dayandırmağımıza gətirib çıxardı. 
Bütün tvininq proqramları dayandırılıb, Av-
ropa İttifaqının leqal olan qrantlarının hamısı 
dondurulub. Qismən qeyri-leqal olanlar da 
var, əsasən Gürcüstandan keçməklə sərhəd-
dən buraya pullar gətirilir, yenə də sorosçu 
strukturların əlaltıları vasitəsilə, amma əvvəl-
ki kimi deyil, həm də bizim hüquq-mühafizə 
orqanları bütün bunları izləyir. Amma bizim 
leqal qrantlardan imtina etməyimizin səbəbi 
odur ki, onlar ərazimizdə gələcəyə, əsasən 
gənclərə istiqamətlənmiş öz platformalarının 
yaradılmasına yönəldilmişdi. Təəssüf ki, biz 
Azərbaycan gəncliyinin bəzi nümayəndələri-
nin xəyanət yolu tutduğunu görürük, açıq-aş-
kar satqınlıq, erməniçiliklə əməkdaşlıq – bu 
da NED (Аmerikanın “National Endowment 
for Democracy”) və EED (“Europеan En-
dowment for Democracy”) tərəfindən maliy-
yələşdirilən sözdə qrant proqramları vasitəsilə 
beyinlərin yuyulmasının nəticəsidir. Hətta bu-
rada siz necə klonlaşdırma olduğunu görürsü-
nüz, adlar eynidir, sadəcə, birində “National”, 
digərində “European” sözləri var. Bax, onların 
nail olduqları bundan ibarətdir, gələcəkdə də 
davam edəcək, daha böyük divar ucaldılacaq. 
Onlar Mərkəzi Asiya ölkələri ilə yaxınlaşmaq 
üzrə öz siyasətini necə həyata keçirəcəklər? 
Rusiya üzərindən əlaqə saxlayacaqlar? Şübhə 
edirəm. Bəlkə İran üzərindən? Yenə də şübhə 
edirəm. Azərbaycanın altından tunel çəkəcək-
lər? Yəqin ki, bu da olmayacaq. Ona görə də 
bu məsələyə, sadəcə, ayıq başla yanaşmaq, 
Avropaya, hər hansı Avropa ölkəsinə qarşı heç 
vaxt pis bir şey etməmiş Azərbaycanı etibarlı 
tərəfdaş kimi qiymətləndirmək lazımdır. Yal-
nız cavab verirdim və cavab verməyə davam 
edəcəyəm. Yaxşılığa yaxşılıqla, pisliyə isə 
adekvat cavab veriləcək. 

Nigar Sabirqızı: &ənab 3rezident, iFazə�
nizlə, mən bir Tədər fərTli sual vermək istə�
yirəm. Siz bir Tədər əvvəl bir Fümlə işlətdi�
niz ki, bizim işimizə Keç kim Tarışa bilməz. 
Əlbəttə, bu, inkaredilməz bir faktdır ki, Sizin 
Tətiyyətiniz sayəsində AzərbayFan bu gün 
yalnız regionumuzda yox, bütün dünyada 
bir güFə çevrilib. Elə Siz də bir Tədər əvvəl 
Teyd etdiyiniz kimi, Makron AzərbayFansız 
yaşaya bilmir, AzərbayFanı bir güF kimi gö�
rür və )ransanın daxili işlərinə TarışmaTda 
bizi ittiKam edir, yaxud bir neçə gün əvvəl 
məlum təyyarə Kadisəsi ilə ba÷lı Rusiya 3re�
zidentinin AzərbayFandan üzr istəməsi. Bu, 
ilk dəfə idi ki, Rusiya dövləti digər dövlət�
dən üzr istəyirdi. doxları buna inanmırdı, 
amma bu, baş verdi və bütün bunlar onun 
göstəriFisidir ki, AzərbayFan güFlü dövlətdir, 
onunla Kesablaşmalı olduTlarını anlayırlar, 
başa düşürlər. &o÷rafi FəKətdən kiçik, amma 
Talib və güFlü bir dövlətin 3rezidenti olmaT 
neFə Kissdir"

Prezident İlham Əliyev: Necə deyim 
sizə, birincisi, böyük məsuliyyətdir. İlk növ-
bədə, mən öz vəzifəmə bax, belə yanaşıram, 
hər gün, hər saat, gecə-gündüz. İkincisi, bö-
yük şərəfdir. Əlbəttə ki, mən xüsusilə son 
vaxtlar çox sevinirəm. Son dörd ildir ki, mə-
nim həyatım tam fərqlidir. Hamımızın həyatı 
fərqlidir, hamımız tamamilə başqa əhvali-ru-
hiyyə ilə yaşayırıq, oyanırıq, xaricə gedirik. 
Qalib ölkənin nümayəndəsi kimi, xüsusilə 
rəhbəri kimi yaşamaq, işləmək, beynəlxalq 
təmaslarda olmaq tamamilə fərqli hissdir. Xü-
susilə nəzərə alsaq ki, 17 il ərzində biz tam 
fərqli bir vəziyyətdə idik, haqlı olduğumuza 
baxmayaraq, bizi haqsız hesab edirdilər. Bü-
tün bu 17 il ərzində ictimaiyyətin diqqətindən 
kənar bir çox məqamlar olub ki, insanı dərin-

dən həm hiddətləndirirdi, həm üzürdü, həm də 
incidirdi. Ədalətsizlik – çünki, necə deyim, ən 
böyük ədalətsizlik elə ədalətsizlikdir. 

Bu gün hər yerdə və hər sahədə gedən 
inkişafın təməlində məhz xoş əhvali-ruhiyyə, 
xoş ovqat, cəmiyyətimizin rahat yaşaması, 
özünə əminlik hissləri dayanır. Mən də bi-
lirəm ki, arxamda Azərbaycan xalqı dayanır. 
Azərbaycan xalqı da bilir ki, mən onun arxa-
sında dayanıram, yəni, bu, xüsusi bir hissdir. 
Bunu yəqin ki, bir çoxları yaşamayıb. Xüsu-
silə hər iki dövrdə ölkəyə rəhbərlik edən şəxs 
kimi bəlkə də bu, unikal təcrübədir. Dörd il 
keçməsinə baxmayaraq, hələ ki, bunu tam 
anlamaq çətindir. Mən azad edilmiş torpaq-
larda bəlkə də 100 dəfədən çox olmuşam və 
hər dəfə gedəndə özümə eyni sözləri deyirəm, 
eyni sevinci bölüşürəm. Sanki birinci dəfə 
gəlmişəm oraya. Yəni, siz necə, mən də elə. 
Əlbəttə ki, məsuliyyət və qürur hissi. Biz elə 
ölkədə yaşayırıq ki, doğrudan da ilk növbədə 
ölkəmizlə, xalqımızla fəxr edə bilərik. 

Nigar Sabirqızı: Çox sağ olun, təşəkkür 
edirəm. 

Vəfa Ağabalayeva� &ənab 3rezident, bu 
yaxınlarda təsadüfən Tarşıma bir müsaKibə�
niz çıxdı. Siz o müsaKibəni Kakimiyyətə təzə 
gəldiyiniz illərdə vermişdiniz. Orada belə bir 
Fümlə var idi ki, mən Kakimiyyətə gələndə elə 
bilirdim ki, KəTiTətən də dünyada ədalət var, 
KüTuT var və o, işləyir, amma zamanla mən 
gördüm ki, bu, işləmir. Bir məTama toxun�
maT istəyirəm, biz AzərbayFan dövləti olaraT 
Sizin sayənizdə Kər zaman kiçik dövlətlərin 
və ada dövlətlərinin yanında olmuşuT. Azər�
bayFan televiziyaları Kəmin ərazilərdə çəki�
lişlər edirlər. BaxmayaraT ki, böyük media 
subyektləri susur, danışmır, gizlədir. Amma 
AzərbayFan televiziyaları Afrikanın Tərbin�
də yerləşən, neokolonial siyasət nətiFəsində 
məKv olan ölkələrdə, adalarda, .orsikada, 
<eni .aledoniyada çəkilişlər edirlər. Sadə 
xalTın nümayəndələri , � ən azından eşitdi�
yim Fümlələri indi Sizə çatdırıram, � Teyd 
edirlər ki, biz AzərbayFan dövlətinə və Azər�
bayFanın liderinə təşəkkür edirik. İnanın ki, 
onların Kər biri Sizi tanıyır. Elə bu məTamda 
sualım bundan ibarətdir ki, neokolonial si�
yasətlə ba÷lı növbəti mərKələdə KədəÀərimiz 
nədən ibarət olaFaT və biz bu missiyanın 
önündə gedəFəyikmi"

Prezident İlham Əliyev: Bəli, bu, da-
vam edəcək. Azərbaycan cəmiyyəti artıq öz 
mövqeyini ortaya qoyub və Bakı Təşəbbüs 
Qrupunun fəaliyyəti ildən-ilə genişlənir, 
böyüyür. Yenə də deyirəm, əgər bu proses 
müəyyən səbəblər üzündən başlamışdırsa, 
bu gün bu, artıq həyatımızın bir parçasıdır və 
xüsusilə bu ərazilərin nümayəndələri ilə gö-
rüşmək, onların dilindən problemlərini eşit-
mək, onların gözündə bu həsrəti, bu tükənmiş 
ümidləri görmək həm ağırdır, həm də ki, çox 
tanışdır. Çünki biz də uzun illər təxminən eyni 
vəziyyətdə idik. Biz müstəqil olmayan dövrdə 
müstəqillik eşqi ilə yaşamışıq, hər halda cə-
miyyətimizin böyük qismi. Biz müstəqillik 
əldə etdik və dərhal işğala məruz qaldıq, hətta 
ondan qabaq. Bu ədalətsizlik elə həyatımızın 
bir parçası idi və biz bu ədalətsizlikdən canı-
mızı xalqımızın iradəsi ilə qurtardıq. Amma 
bu xalqlar faktiki olaraq heç bir kütləvi infor-
masiya vasitələrinə çıxış əldə edə bilmirlər. 
Onlar hədələnir, onlara qarşı ədalətsizlik bir 
qayda olaraq artıq özünü təsdiqləyib. Onla-
rın müdafiəsinə qalxmaq istəyən tərəflərin, 
təşkilatların sayı da çox azdır. Çünki yenə də 
deyirəm, mən bunu demişəm, heç kim başağ-
rısı istəmir, heç kim istəmir ki, böyük dövlət-
lərlə, - hər halda özlərini belə sayan, - üz-üzə 
gəlsin. Amma biz bunu edirik və edəcəyik. 
Bu müstəmləkəçilik praktikası davam edənə 
qədər biz o xalqların yanında olacağıq. Artıq 
bunu Azərbaycan cəmiyyəti öz mənəvi borcu 
kimi qiymətləndirir və siz də qeyd etdiniz, bi-
zim televiziya kanalları o bölgələrdə olarkən, 
yerində o insanların vəziyyəti ilə tanış olarkən 
bir daha, o acı mənzərəni görür. 

Sözün düzü, bəlkə on il bundan əvvəl heç 
mənim də bu bölgələrlə bağlı o qədər də çox 
xəbərim yox idi. Amma bu son qasırğa nəticə-
sində üzə çıxan məlumat məni bir daha, belə 
desək, dərindən sarsıtdı. Sən demə, Fransa 

sayılan bir ərazidə əhalinin 70-75 faizi yox-
sulluq şəraitində yaşayır. Axı nə üçün bu, 
onda Fransada olmalıdır? Fransanın preziden-
ti oraya gəlib deyir ki, Fransa olmasa, siz 10 
min dəfə daha pis yaşayarsınız. Hara daha pis 
yaşamaq olar? Yetmiş beş faiz yoxsulluq şə-
raitində, mənzil fondunun 30-40 faizi köhnəl-
miş, qəzalı vəziyyətdə. Əgər bu Fransadırsa, 
onda sən demə Fransa yoxsul ölkə imiş. Yəni, 
sadəcə olaraq, oranı strateji bir məntəqə kimi 
saxlamaq, oranın təbii sərvətlərini talamaq və 
xalqları əzmək, assimilyasiyaya məruz qoy-
maq, onları öz mənliyindən, dilindən, mədə-
niyyətindən məhrum etmək vəhşilikdir. Bu, 
heç bir ölkəyə şərəf gətirmir.

Son illərə qədər bütün bunlar ört-basdır 
edilirdi. Heç kim bu barədə danışmırdı, heç 
kim o bölgələrin insanlarını heç yerə dəvət et-
mirdi. Orada haqlı etiraz başlayanda, görün, 
Fransa hansı qəddarlıqla bu etirazın qarşısı-
nı aldı, 13 nəfər həlak oldu, min nəfər həbs 
edildi. Onları oradan Fransanın əsas yerlərinə 
gətirdilər. Ona görə biz, əlbəttə, dövlət olaraq 
öz sözümüzü deyirik. Amma qeyri-hökumət 
təşkilatlarımız, əlbəttə ki, bu işləri davam et-
dirməlidirlər. 

Qay Şoun: &ənab 3rezident, iFazə verin, 
ingilis dilində bir sual da verim. Təşəkkür 
edirəm. Siz işini öz nəzarəti altında saxlayan 
ölkələrin dəyəri KaTTında danışdınız. Gələ�
Fəkdə, xariFi siyasət baxımından, TramS ad�
ministrasiyasının görəFəyi işlər barədə bizdə 
də bəzi məlumatlar var. 1eFə düşünürsünüz, 
Tloballaşma, başa düşdüyümüz kimi, artıT 
son günlərini yaşamırmı"

Prezident İlham Əliyev: Düşünürəm ki, 
hətta ondan əvvəl bu, baş verib. Əgər xatır-
layırsınızsa, son illər qloballaşma haqqında o 
qədər də çox eşitmirik. Ola bilər ki, bu, 10, 
yaxud 15 il əvvəl bir tendensiya olub, lakin o, 
alınmadı. Çünki bir çox ölkə ona qarşı çıxdı. 
Onun nə məna daşıdığı da bir çox ölkə üçün 
aydın deyildi. Qloballaşma daha çox ticarətə, 
yoxsa bütün məsələlərə - əgər belə ifadə et-
mək olarsa - eyni gözlə baxmaq idi? Bir söz-
lə, biz buna hər zaman qarşı çıxmışıq və hətta 
qloballaşma Qərbin siyasətində əsas tenden-
siya sayıldığı vaxtlarda aydın şəkildə çıxış 
etmişik. Hətta Prezident Tramp seçilməzdən 
əvvəl həmin məsələ müəyyən dərəcədə gün-
dəlikdə əsas yer tutmurdu. Bununla belə, 
əminəm ki, o, alınmadığı üçün tamamilə ara-
dan qalxacaq. Bir çox insan heç onun nə məna 
daşıdığını belə bilmir. Yəni, o, müdaxilə aləti 
kimi istifadə olunmuş, hökmranlıq platforma-
sının qurulması, gənc nəslin fikrinin dəyişdi-
rilməsinə yönəlmişdir. Çünki qloballaşmanın 
əsas hədəfi gənc nəsil idi. Bu yanaşma onları 
dünya sakinlərinə çevirmək, onları mədəniy-
yəti, milli mənsubiyyəti, milli özünəməxsus-
luğu, ləyaqəti olmayan insana döndərmək, 
əlində pult olanların sanki robotuna çevirmək 
üçün hesablanmışdır. Bir sözlə, əminəm ki, 
onun vaxtı artıq keçib, bitib.

Qay Şoun: Təşəkkür edirəm. 
Vüsal Mətləb: &ənab 3rezident, biz ar�

tıT üç saata yaxındır işləyirik. Əgər Kəmkar�
larımız da etiraz etmirsə, bunu sonunFu sual 
kimi Təbul edək. Əslində, bəlkə bu mövzunun 
sona Talmasının bir rəmzi mənası da var. Biz 
birinFi missiyanı, yəni, torSaTlarımızın azad 
olunmasını u÷urla tamamladıT və ikinFi 
missiyanı Kəyata keçirməkdəyik � Böyük 4a�
yıdış, bərSa�TuruFuluT. Siz dəfələrlə Teyd et�
misiniz ki, biz bu 4ələbəni, bu mövzunu çox 
istismar edə bilmərik. Bu 4ələbə eyforiyası 
ilə yaşaya bilmərik. İndi görünən odur ki, biz 
üçünFü missiya ilə üz�üzəyik. SöKbət 4ərbi 
azərbayFanlıların öz dədə�baba yurdlarına 
Tayıdışından gedir. İndiki şərtlər altında bu 
SersSektivlər nə Tədər real görünür" 

Prezident İlham Əliyev: Bilirsiniz, o, 
bizdən asılıdır. Biz nə qədər fəal olsaq, pers-
pektivlər də o qədər ümidverici olacaq. Təbii 
ki, Qarabağın işğalı dövründə biz bu məsələ 
ilə fəal məşğul ola bilməzdik. Halbuki hələ 
10 il bundan əvvəl mən bu mövzunu artıq 
siyasi gündəliyə gətirmiş oldum və mənim 
tövsiyəmlə o vaxt Azərbaycan alimləri elmi 
əsərlər yaratmağa başlamışlar. İrəvan xanlığı 
haqqında böyük elmi əsər yaradılmışdır və 
Qərbi azərbaycanlıların keçmişdəki yaşayışı, 

orada məskunlaşması, tarixi xəritələrin çap 
etdirilməsi. Bütün bunları biz o vaxt da elə 
görürdük, çünki bu, bizim haqlı istəyimiz idi. 
Amma yenə də deyirəm, hər şeyin ardıcıllığı 
var və sıra artıq gəlib çatıb ki, biz bu məsələ 
ilə bağlı daha ciddi məşğul olmağa başla-
mışıq. İlk növbədə, Azərbaycanda fəaliyyət 
göstərən, Qərbi Azərbaycandan olan bir neçə 
ictimai qurum vahid bir təşkilat çərçivəsin-
də birləşdi. Qərbi Azərbaycan İcması, onun 
fəaliyyəti daha da təkmilləşdi, o cümlədən 
beynəlxalq fəaliyyəti, bir çox beynəlxalq təş-
kilatlarla təmaslar yaratdı və bu məsələ artıq 
beynəlxalq gündəliyə salınmışdır. Çünki bu, 
vacibdir. Həm beynəlxalq leksikona, həm 
beynəlxalq gündəliyə artıq bu məsələ salın-
mışdır. Bundan sonra əlbəttə ki, bizim həm 
qeyri-hökumət təşkilatlarının, həm dövlətin 
fəaliyyəti ondan ibarət olacaq ki, Qərbi azər-
baycanlılar öz dədə-baba torpaqlarına, orada 
yaşadıqları kəndlərə, şəhərlərə qayıda bilsin-
lər və orada yaşasınlar. Bu, bütün beynəlxalq 
norma və prinsiplərə uyğun olan bir tələbdir. 

Xüsusilə nəzərə alsaq ki, indiki Ermənis-
tan ərazisi, demək olar ki, vaxtilə onun mütləq 
əksəriyyətini təşkil edən hissəsi azərbaycan-
lıların yaşadıqları tarixi torpaqlardır. Bu gün 
biz deyirik ki, 300 min Qərbi azərbaycanlı 
o bölgələrə qayıtmalıdır. Amma bütövlükdə 
o bölgədən çıxmış və bu gün Azərbaycanın 
müxtəlif bölgələrində yaşayanların və onla-
rın nəvələrinin, nəticələrinin sayı 300 mindən 
bir neçə dəfə çoxdur. Hələ XIX əsr rus im-
periyasının xəritələrinə baxın. Orada bütün 
toponimlərin Azərbaycan mənşəli olması göz 
önündədir, ya da rus imperiyasının XX əsrin 
əvvəllərində tərtib edilmiş xəritələri. Orada 
da bütün şəhərlərin adları Azərbaycan mən-
şəlidir. Orada siz “Sevan gölü” adlı bir göl 
görməzsiniz. Orada Göyçə gölü yazılıb. Biz 
deyəndə ki, bu, bizim tarixi torpağımızdır, 
biz həqiqəti deyirik. Bunu hətta bu yaxınlar-
da mətbuata çıxmış Ermənistanın birinci fa-
şist prezidentinin çıxışında da özü deyir ki, 
üç rayonda azərbaycanlılar əksəriyyət təşkil 
edirdi. Zəngəzurda azərbaycanlılar əksəriyyət 
təşkil edirdi. Bəli. Əksəriyyət yox, tam azər-
baycanlılardan ibarət olan kəndlər idi. Biz XX 
əsrdə üç dəfə deportasiyaya məruz qaldıq və 
hər dəfə bu deportasiya böyük fəsadlara gə-
tirib çıxarırdı. 1920-ci ilin noyabrında Qərbi 
Zəngəzur Azərbaycandan ayrıldı və Ermənis-
tana birləşdirildi. Ondan iki il əvvəl, əfsuslar 
olsun ki, Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti İrə-
van şəhərini Ermənistana bağışladı və ondan 
sonrakı dövrdə xalqımız nə qədər əzab-əziy-
yət çəkib. Ona görə vaxt gəlib ki, Ermənis-
tan şərait yaratsın, Qərbi azərbaycanlılar öz 
dədə-baba yurdlarına qayıda bilsinlər. Əlbəttə 
ki, biz bu məsələdə Ermənistan rəhbərliyin-
dən çox dəqiq və beynəlxalq hüquqa uyğun 
mövqe gözləyirik. Onlar hələ ki, susmağa 
üstünlük verirlər. Halbuki biz bu məsələni 
dəfələrlə dilə gətirmişik və onlardan konk-
ret cavab gözləyirik. Nə vaxt, hansı şərtlərlə 
azərbaycanlılar o bölgələrə qayıda bilərlər? 
Xüsusilə nəzərə alsaq ki, azərbaycanlıların 
yaşadıqları kəndlərin böyük əksəriyyəti indi 
tamamilə boş qalıb, orada heç kim yaşamır, 
ora qayıtmaq o qədər də böyük problem ol-
maz, yəni ki, kimisə oradan köçürtmək la-
zım olmayacaq. Sadəcə olaraq, təhlükəsizlik 
zəmanəti verilməlidir. Onların orada yaşama 
hüququ tanınmalıdır və əlbəttə ki, onların 
fəaliyyəti üçün şərait yaradılmalıdır. Yəni, bi-
zim tələbimiz bundan ibarətdir və mən ümid 
edirəm, gün gələcək ki, Qərbi azərbaycanlılar 
öz doğma torpaqlarına qayıdacaqlar. 

Mən hesab edirəm, yaxşı olardı ki, Ermə-
nistanın baş naziri Qərbi Azərbaycan İcması-
nın nümayəndələrini qəbul etsin. Bildiyimə 
görə, onlar İrəvana da getməyə hazırdırlar. 
Qəbul etsin, onların dilindən onların prob-
lemlərini eşitsin, dinləsin onları. Yəni, on-
lar oradan əsassız qovulmuşlar. Onların tam 
hüququ var ki, oraya qayıtsınlar. Əgər bunu 
etməsə, onda hansı Avropa demokratiyasın-
dan söhbət gedir? Axı, Ermənistan özünü 
bu gün Avropa demokratiyası yolu ilə gedən 
ölkə kimi təqdim edir. Qoy, onu əyani şəkil-
də göstərsin. Eyni zamanda, hesab edirəm ki, 
ATƏT də bu məsələ ilə bağlı öz mövqeyini 
bildirməlidir. Biz Avropa Komissiyasından 
da mövqe gözləyirik. Yəni, sadəcə olaraq, 
bunu görməzliyə vurmaq düzgün addım de-
yil. Bu, ciddi problemdir. Bu, yüz minlərlə 
insanın hüquqlarının bərpası məsələsidir. 
Bu, insan hüquqları məsələsidir. Bu, ədalət 
məsələsidir. Bu, eyni zamanda, göstərəcək 
ki, indiki Ermənistan rəhbərliyi faşist deyil. 
Çünki üç prezident faşist idi. Yəni, onların 
açıqlamaları, əməlləri, Xocalı soyqırımında 
üçünün də iştirakı və bir çox digər sübutlar 
var. Əgər indiki baş nazir demokratdırsa, özü 
də Avropa demokratiyasının, necə deyərlər, 
“banisi olan” Fransa prezidenti Makronun 
dostudursa, qoy, onu göstərsin, qoy, icazə 
versin. Yəni, bizim istəyimiz bundan ibarət-
dir və bunu tələb etmək hər hansı bir ərazi 
iddiasında olmaq demək deyil. Sadəcə ola-
raq, buna insan hüquqları nöqteyi-nəzərin-
dən yanaşmaq lazımdır və biz bu məsələni 
gündəlikdən çıxartmayacağıq. Halbuki bizə 
belə təkliflər var. Amma bunu hamı bilsin, 
həm Ermənistan, həm onun arxasında duran-
lar ki, bu məsələ gündəlikdən çıxmayacaq, o 
vaxta qədər ki, azərbaycanlılar təhlükəsizlik 
şəraitində Qərbi Azərbaycana və o cümlədən 
Qərbi Zəngəzura yerləşəcəklər.

Vüsal Mətləb: Təşəkkür edirik, cənab 
Prezident, müsahibəyə görə çox sağ olun. 

Prezident İlham Əliyev: Sağ olun, təşək-
kür edirəm sizə.
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“Azərbaycan Respublikasının 9ergi Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi 
haqqında” Azərbaycan Respublikasının 2024-cü il 1� dekabr tarixli 

9�-9IIQD nömrəli Qanununun icrası ilə əlaqədar  Azərbaycan Respublikası  
Prezidentinin bəzi fərmanlarında dəyişiklik edilməsi barədə

$zərEayFan 5espuEOiNası Prezidentinin Fərmanı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 109-cu maddəsinin 32-ci bəndini 
rəhbər tutaraq, “Azərbaycan Respublikası-
nın 9ergi Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi 
haqqında” Azərbaycan Respublikasının 
2024-cü il 1� dekabr tarixli 9�-9IIQD 
nömrəli Qanununun icrası ilə əlaqədar qə-
rara alıram:

1. “Fiziki şəxs olan istehlakçılar tərə-
findən Azərbaycan Respublikasının ərazi-
sində pərakəndə ticarət, ictimai iaşə və tibb 
fəaliyyəti göstərən, o cümlədən özəl tibbi 
praktika ilə məşğul olan şəxslərdən alınmış 
mallara (neft və qaz məhsulları, avtomo-
billər, alkoqollu içkilər və tütün məmulat-
ları istisna olmaqla) və xidmətlərə, eləcə 
də işğaldan azad edilmiş ərazilər daxilin-
də yerləşmə vasitələri hesab edilən meh-
manxanalar (hotellər) tərəfindən göstərilən 
gecələmə və qalma xidmətlərinə görə ödə-
nilmiş ƏD9-nin qaytarılması Qaydası”-
nın təsdiq edilməsi haqqında” Azərbay-
can Respublikası Prezidentinin 2020-ci il 
21 mart tarixli 9�9 nömrəli Fərmanında 
(Azərbaycan Respublikasının Qanunveri-
cilik Toplusu, 2020, ʋ 3, maddə 245 (Cild 
I) aşağıdakı dəyişikliklər edilsin:

1.1. adına, 1-ci hissəyə və 2.3-cü bəndə 
“iaşə” sözündən sonra “, teatr tamaşaları, 
film nümayişi, muzey ziyarəti və simfo-
nik orkestrin konserti sahəsində fəaliyyət” 
sözləri əlavə edilsin�

1.2. həmin Fərmanla təsdiq edilmiş 
“Fiziki şəxs olan istehlakçılar tərəfindən 
Azərbaycan Respublikasının ərazisin-
də pərakəndə ticarət, ictimai iaşə və tibb 
fəaliyyəti göstərən, o cümlədən özəl tibbi 
praktika ilə məşğul olan şəxslərdən alınmış 
mallara (neft və qaz məhsulları, avtomo-
billər, alkoqollu içkilər və tütün məmulat-
ları istisna olmaqla) və xidmətlərə, eləcə 
də işğaldan azad edilmiş ərazilər daxilin-
də yerləşmə vasitələri hesab edilən meh-
manxanalar (hotellər) tərəfindən göstə-
rilən gecələmə və qalma xidmətlərinə görə 
ödənilmiş ƏD9-nin qaytarılması Qaydası” 
üzrə:

1.2.1. adına, 1.1-ci bəndə, 2.0.1-ci, 
2.0.7-ci və 4.2.2-ci yarımbəndlərə  “iaşə” 
sözündən sonra “, teatr tamaşaları, film nü-
mayişi, muzey ziyarəti və simfonik orkest-
rin konserti sahəsində fəaliyyət” sözləri 
əlavə edilsin�

1.2.2. 5.�-cı bəndə “təşkil edir” sözlə-
rindən əvvəl “, teatr tamaşaları, film nüma-
yişi, muzey ziyarəti və simfonik orkestrin 
konserti sahəsində göstərilən xidmətlərə 
görə isə yalnız nağdsız qaydada ödənilmiş 
ƏD9-nin 50 faizini” sözləri əlavə edilsin 
və həmin bənddən “isə” sözü çıxarılsın. 

2. “Əcnəbilər və vətəndaşlığı olmayan 
şəxslər tərəfindən Azərbaycan Respubli-
kasının ərazisində alınmış istehsal, yaxud 
kommersiya məqsədləri üçün nəzərdə tu-
tulmayan mallara görə ödənilmiş əlavə 
dəyər vergisinin qaytarılması Qaydası”-

nın təsdiq edilməsi haqqında” Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin     201�-cı il 12 
iyul tarixli 9�5 nömrəli Fərmanında (Azər-
baycan Respublikasının Qanunvericilik 
Toplusu, 201�, ʋ 7, maddə 125� (Cild I)� 
2024, ʋ 4, maddə 393, ʋ 5 (I kitab), mad-
də 529, ʋ �, maddə �47) aşağıdakı dəyi-
şikliklər edilsin:

2.1.  adına, 1-ci hissəyə və 4.3-cü bən-
də “mallara” sözündən sonra “, habelə 
tibb müəssisələri və özəl tibbi praktika ilə 
məşğul olan fiziki şəxslər tərəfindən əcnə-
bilərə və vətəndaşlığı olmayan şəxslərə 
göstərilən tibbi xidmətlərə” sözləri əlavə 
edilsin�

2.2. 7.1-ci bəndə “yoxlanılmasının” sö-
zündən sonra “, tibbi xidmətlər göstərilmə-
sinin” sözləri əlavə edilsin�

2.3. həmin Fərmanla təsdiq edilmiş 
“Əcnəbilər və vətəndaşlığı olmayan şəxs-
lər tərəfindən Azərbaycan Respublikasının 
ərazisində alınmış istehsal, yaxud kom-
mersiya məqsədləri üçün nəzərdə tutul-
mayan mallara görə ödənilmiş əlavə dəyər 
vergisinin qaytarılması Qaydası” üzrə:

2.3.1. adına “mallara” sözündən sonra 
“, habelə tibb müəssisələri və özəl tibbi 
praktika ilə məşğul olan fiziki şəxslər tərə-
findən əcnəbilərə və vətəndaşlığı olmayan 
şəxslərə göstərilən tibbi xidmətlərə” sözlə-
ri əlavə edilsin�

2.3.2. 1-ci hissə üzrə:
2.3.2.1. 1.1-ci bənd aşağıdakı redaksi-

yada verilsin:
“1.1. Bu Qayda Azərbaycan Respubli-

kası 9ergi Məcəlləsinin 1�5.3-cü maddə-
sinə uyğun olaraq, əcnəbilər və vətəndaş-
lığı olmayan şəxslər tərəfindən istehsal, 
yaxud kommersiya məqsədləri üçün nəzər-
də tutulmayan mallara, habelə tibb müəs-
sisələri və özəl tibbi praktika ilə məşğul 
olan fiziki şəxslər tərəfindən onlara göstə-
rilən tibbi xidmətlərə görə ödənilmiş əlavə 
dəyər vergisinin (bundan sonra – ƏD9) 
həmin mallar gömrük qanunvericiliyinə 
uyğun olaraq Azərbaycan Respublikasının 
ərazisindən hava və su nəqliyyatı vasitəsilə 
aparılarkən və əcnəbilər və vətəndaşlığı 
olmayan şəxslər Azərbaycan Respublika-
sının ərazisini hava və su nəqliyyatı vasitə-
silə tərk edərkən geri qaytarılması qaydası-
nı tənzimləyir.”�

2.3.2.2.  1.2-ci bəndə aşağıdakı məz-
munda ikinci cümlə əlavə edilsin:

“Tibb müəssisələri və özəl tibbi prakti-
ka ilə məşğul olan fiziki şəxslər tərəfindən 
əcnəbilərə və vətəndaşlığı olmayan şəxs-
lərə göstərilən tibbi xidmətlərə isə həmin 
şəxslər tibbi xidmətlərin göstərilməsi ta-
rixindən 90 gün müddətində ölkə ərazisini 
tərk etdikləri halda şamil edilir və müvafiq 
xidmətlərə görə ödənilmiş ƏD9 yalnız 
nağdsız ödənişlər üzrə qaytarılır.”�

2.3.2.3. 1.4-cü bəndə “malların” sö-
zündən sonra “, tibbi xidmətlərin” sözləri 
əlavə edilsin�

2.3.3. 2-ci hissə üzrə:
2.3.3.1. 2.0.1-ci yarımbəndə “malları” 

sözündən sonra “, habelə tibb müəssisələri 
və özəl tibbi praktika ilə məşğul olan fiziki 
şəxslər tərəfindən göstərilən tibbi xidmət-
ləri” sözləri əlavə edilsin�

2.3.3.2. 2.0.2-ci yarımbəndə “keçir-
mək” sözündən sonra “və ya tibbi xidmət-
lər göstərmək” sözləri əlavə edilsin�

2.3.4. 3-cü hissə üzrə:
2.3.4.1. 3.2.2-ci və 3.2.3-cü yarım-

bəndlərə “ticarət” sözündən sonra “və ya 
tibb” sözləri əlavə edilsin�

2.3.4.2. 3.10-cu bəndə “satışının” sö-
zündən sonra “və ya tibbi xidmətlər göstə-
rilməsinin” sözləri əlavə edilsin�

2.3.5. 4.2.2-ci yarımbəndin 1-ci abza-
sına “mallar” sözündən sonra “və göstəril-
miş tibbi xidmətlər” sözləri əlavə edilsin�

2.3.�. 5-ci hissə üzrə:
2.3.�.1. 5.1-ci bəndə “malların” sözün-

dən sonra “və ya göstərilmiş tibbi xidmət-
lərin” sözləri əlavə edilsin�

2.3.�.2. aşağıdakı məzmunda 5.2.�-1-
ci yarımbənd əlavə edilsin:

“5.2.�-1. göstərilmiş tibbi xidmətin 
adı, qiyməti və həmin qiymətin tərkibində-
ki ödənilmiş ƏD9-nin məbləği və ödənişin 
forması (nağd və ya nağdsız)�”�

2.3.�.3. 5.2.7-ci yarımbəndə “mala” 
sözündən sonra “və ya göstərilmiş tibbi 
xidmətə” sözləri əlavə edilsin�

2.3.�.4. 5.2.�-ci yarımbəndə “rekvizit-
ləri” sözündən sonra “, etibarlılıq (istifadə) 
müddəti” sözləri əlavə edilsin�

2.3.7. �-cı hissə üzrə:
2.3.7.1. �.1-ci bəndin birinci abzası-

na “mallar” sözündən sonra “və ya alıcı 
Azərbaycan Respublikasının ərazisini tərk 
etdikdə ona göstərilmiş tibbi xidmətlər” 
sözləri əlavə edilsin�

2.3.7.2. �.1.1-ci yarımbəndə “mallara” 
sözündən sonra “və göstərilmiş tibbi xid-
mətlərə” sözləri əlavə edilsin�

2.3.7.3. �.1.3-cü yarımbəndin üçüncü 
cümləsinə “mallarla” sözündən sonra “və 
göstərilmiş tibbi xidmətlərlə” sözləri əlavə 
edilsin�

2.3.7.4. �.2-ci bəndin dördüncü cüm-
ləsinə “mövcudluğu” sözündən sonra                
“, müvafiq tibbi xidmətlərin təqdim edi-
lib-edilməməsi” sözləri əlavə edilsin.

3. Azərbaycan Respublikasının Dövlət 
Gömrük Komitəsi bu Fərmanın 2-ci hissə-
sindən irəli gələn məsələləri həll etsin.

4. Bu Fərmanın 1-ci hissəsi 2025-ci il 
iyulun 1-dən qüvvəyə minir.

5. Bu Fərmanın 2-ci hissəsi  2025-ci il 
yanvarın 1-dən qüvvəyə minir.

İlKam Ə/İ<EV,  
   AzərbayFan ResSublikasının 

3rezidenti 

%akı şəhəri, � yanvar 2025-ci il

Ə.C.Əhmədzadənin “Şərəf” ordeni ilə 
təltif edilməsi haqqında

$zərEayFan 5espuEOiNası Prezidentinin 6ərənFamı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 109-cu maddəsinin 23-cü bəndini 
rəhbər tutaraq qərara alıram:

Azərbaycan Respublikasında dövlət 
qulluğunda uzunmüddətli səmərəli fəaliy-
yətinə görə Əhməd Cuma oğlu Əhmədza-

də “Şərəf” ordeni ilə təltif edilsin.

İlKam Ə/İ<EV,  
   AzərbayFan ResSublikasının 

3rezidenti 

%akı şəhəri, � yanvar 2025-ci il

Çin Xalq Respublikasının Sədri 
Zati-aliləri cənab Si Cinpinə

+|rmətli cənab Sədr� 
Sidzan Muxtar Rayonunun Şiqatse 

şəhərində baş vermiş güclü zəlzələ nəticə-
sində çoxsaylı insan tələfatı və dağıntılar 
barədə xəbər bizi son dərəcə kədərləndirdi.

Bu faciə ilə əlaqədar Sizə, həlak olan-
ların ailələrinə və yaxınlarına, dost Çin 
xalqına öz adımdan və Azərbaycan xalqı 
adından dərin hüznlə başsağlığı verir, xə-

sarət alanlara şəfa diləyir, təbii fəlakətin 
nəticələrinin tezliklə aradan qaldırılmasını 
arzulayıram.

İlKam Ə/İ<EV,  
   AzərbayFan ResSublikasının 

3rezidenti 

%akı şəhəri, � yanvar 2025-ci il

Azərbaycan ResSublikasının Prezidenti 
=ati-aliləri cənab İlham Əliyevə 

+|rmətli İlham +eydər oğlu�
“Azərbaycan Hava Yolları” aviaşirkəti-

nin mülki təyyarəsinin Aktau şəhəri yaxın-
lığında faciəvi qəzaya uğraması nəticəsin-
də çoxsaylı insan tələfatı ilə bağlı dərin 
hüznlə başsağlığımı qəbul edin.

Həlak olanların ailələrinin kədərini bö-
lüşür və onlara dəstəyimi ifadə edir, həm-
çinin bütün yaralananların tezliklə sağal-
malarını arzulayıram. 

ùavkat MİRZİ<O<EV, 
 gzbəkistan ResSublikasının 3rezidenti

***
+|rmətli cənab Prezident�
“Azərbaycan Hava Yolları”na məx-

sus təyyarənin Qazaxıstanın Aktau şəhəri 
yaxınlığında qəzaya uğraması nəticəsində 
sərnişinlərin və ekipaj üzvlərinin faciəvi 
şəkildə həlak olmaları barədə xəbəri dərin 
kədər hissi ilə qarşıladım.

Bu faciə ilə əlaqədar Zati-alinizə və 
bütün Azərbaycan xalqına dərin hüznlə 
başsağlığı verirəm. Dəhşətli qəzada həya-
tını itirənlərə Allahdan rəhmət, ailələrinə 
səbir diləyir, xəsarət alanlara isə tezliklə 
sağalmalarını arzulayıram.

Bu ağır itki bizim hamımızın ümumi 
kədərimizdir. Belə bir faciənin bir daha ya-
şanmamasını diləyirəm.

Fürsətdən istifadə edərək Sizə, ailənizə 
və qardaş Azərbaycan xalqına cansağlığı, 
firavanlıq arzulayıram.

+|rmətlə,
AbdullaK Gh/, 

 Türkiyə ResSublikasının 
 ���Fi 3rezidenti

=ati-aliləri�
Azərbaycana məxsus təyyarənin Qa-

zaxıstanda qəzaya uğraması barədə xəbə-
ri dərin kədər hissi ilə qarşıladım. Sizə, 
Azərbaycan xalqına, o cümlədən bu ha-
disə nəticəsində faciəvi şəkildə həyatını 
itirənlərin ailələrinə və yaxınlarına dərin 
hüznlə başsağlığı verirəm. 

Beynəlxalq Avtomobil Federasiyası-
nın bütün ictimaiyyəti belə bir çətin za-
manda xalqınızla birgə bu kədəri bölüşür. 
Bu faciənin gətirdiyi ağrı-acı və itki ilə 
üzləşdiyiniz vaxtda düşüncələrimiz Sizin-
lə və hadisə nəticəsində zərər görən insan-
larladır.

Bu cür anlarda sözlər bəzən acizdir, 
lakin ümidvaram ki, beynəlxalq ictima-
iyyətin həmrəyliyi müəyyən qədər təsəlli 
verir. Belə çətinliklər qarşısında Azərbay-
can xalqının cəsarətli və dözümlü olması 
hamımızı ruhlandırır.

Şəxsən öz adımdan və Beynəlxalq Av-
tomobil Federasiyası ailəsi adından baş-
sağlığımızı qəbul etməyinizi xahiş edirəm. 
Qəlbimiz həlak olanların ailələrinin və 
Azərbaycanda, onun hüdudlarından kə-
narda bu kədərli anları yaşayan hər bir kə-
sin yanındadır. Əminik ki, həyatını itirən-
lərin xatirəsi qəlblərdə əbədi yaşayacaqdır. 

'ərin hüznlə,

MəKəmməd Ben S8/A<EM, 
BeynəlxalT Avtomobil  

)ederasiyasının Srezidenti

Dövlət büdcəsindən maliyyələşən bir sıra təşkilatlarda 
çalışan işçilərin əməkhaqlarının artırılması haqqında

$zərEayFan 5espuEOiNası Prezidentinin 6ərənFamı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 109-cu maddəsinin 32-ci bəndini 
rəhbər tutaraq, əhalinin rifahının yaxşılaş-
dırılması və sosial müdafiəsinin gücləndi-
rilməsi məqsədilə qərara alıram:

1. Azərbaycan Respublikasının dövlət 
büdcəsindən maliyyələşən aşağıdakı təş-
kilatlarda çalışan rəhbər və digər işçilərin 
aylıq vəzifə maaşları 2025-ci il yanva-
rın  1-dən orta hesabla 15 faiz artırılsın:

1.1. Azərbaycan Milli Elmlər Akade-
miyasının Rəyasət Heyəti və Aparatı, Gən-
cə bölməsinin Aparatı�

1.2. Heydər Əliyev Mərkəzi�
1.3. “Azərbaycan Milli Ensiklopediya-

sı” Elmi Mərkəzi�
1.4. Azərbaycanda Atatürk Mərkəzi�
1.5. Azərbaycan Respublikasının döv-

lət arxivləri və onların filialları, rayon 
(şəhər) dövlət arxivləri�

1.�. Azərbaycan Respublikasının Nar-
komanlığa və Narkotik 9asitələrin Qa-
nunsuz Dövriyyəsinə Qarşı Mübarizə üzrə 
Dövlət Komissiyasının daimi fəaliyyət 
göstərən İşçi qrupu�

1.7. Əsir və itkin düşmüş, girov götü-
rülmüş vətəndaşlarla əlaqədar Dövlət Ko-
missiyasının İşçi qrupu�

1.�. Bakı Beynəlxalq Multikulturalizm 
Mərkəzi�

1.9. Azərbaycan Respublikası Kənd 
Təsərrüfatı Nazirliyinin Aqrar İnnovasiya 
Mərkəzinin Aparatı�

1.10. Azərbaycan Respublikasının Ma-
liyyə Nazirliyi yanında Maliyyə Elm-Təd-
ris Mərkəzi�

1.11. Azərbaycan Respublikası Mədə-
niyyət Nazirliyinin Mədəniyyət üzrə El-
mi-Metodiki və İxtisasartırma Mərkəzi�

1.12. Azərbaycan Respublikası Mədə-
niyyət Nazirliyinin Dövlət Film Fondu�

1.13. Azərbaycan Respublikası Mədə-
niyyət Nazirliyinin tabeliyində Quba şəhə-
rində “Soyqırımı memorial kompleksi”�

1.14. Azərbaycan Respublikası Müda-
fiə Sənayesi Nazirliyinin Milli Aerokos-
mik Agentliyinin Aparatı�

1.15. Azərbaycan Respublikası Səhiy-
yə Nazirliyinin Məhkəmə-Tibbi Eksperti-
za və Patoloji Anatomiya Birliyi və Məh-

kəmə Psixiatrik Ekspertiza Mərkəzi�
1.1�. Azərbaycan Respublikası Döv-

lət Turizm Agentliyinin Milli Kulinariya 
Mərkəzi�

1.17. Azərbaycan Respublikası Dini 
Qurumlarla İş üzrə Dövlət Komitəsinin 
tabeliyində Mənəvi Dəyərlərin Təbliği 
Fondu�

1.1�. icra hakimiyyəti orqanlarının 
nəzdindəki mərkəzləşdirilmiş mühasibat-
lıqlar.

2. Azərbaycan Respublikasının Nazir-
lər Kabineti:

2.1. bu Sərəncamın 1-ci hissəsində 
nəzərdə tutulan qurumlarda çalışan rəhbər 
və digər işçilərin vəzifə maaşlarının yeni 
məbləğlərini təsdiq etsin�

2.2. bu Sərəncamdan irəli gələn digər 
məsələləri həll etsin.

İlKam Ə/İ<EV,  
   AzərbayFan ResSublikasının 

3rezidenti 

%akı şəhəri, � yanvar 2025-ci il

Azərbaycan XİN  
Çinə başsağlığı verib

Azərbaycan Xarici İşlər Nazirliyi Şiqatse şəhərində 
baş vermiş dağıdıcı zəlzələ ilə bağlı dinə başsağlığı verib� 
�XQ� xəbər verir ki, bu barədə qurumun �X� hesabında 
yazılıb�

�Çinin Şiqatse şəhərində baş 
vermiş dağıdıcı zəlzələ bizi dərin-
dən kədərləndirir. Dost Çinə, həlak 
olanların ailələrinə dərin hüznlə 
başsağlığı verir, yaralananların 
və bu fəlakətdən zərər çəkənlərin 

tezliklə sağalmasını arzu edirik�, – 
paylaşımda bildirilib.

Qeyd edək ki, Tibetdə �,� maq-
nitudalı zəlzələ nəticəsində ölənlə-
rin sayı 95 nəfərə çatıb, 130 nəfər 
müxtəlif dərəcəli xəsarətlər alıb.

RƏSMİ
8 yanvar 2025-ci il, çərşənbəXalq qəzeti 7

Özbəkistan XİN başçısı Azərbaycan səfiri 
ilə ikitərəfli münasibətləri müzakirə edib

gzbəkistanın xarici işlər naziri %axtiyar Saidov Azərbaycanın bu 
|lkədəki f|vqəladə və səlahiyyətli səfiri +üseyn Quliyev ilə g|rüşüb� 
�XQ� bildirir ki, bu barədə nazir �X� hesabında yazıb�

O vurğulayıb ki, hər iki ölkə qarşılıq-
lı münasibətlərdə misilsiz inkişafın şahidi 
olurlar. Azərbaycan və Özbəkistan ikitərəf-

li gündəmi inkişaf etdirmək üçün birlikdə 
çalışacaqlar.

X Q

Türkiyənin diviziya generalı Azərbaycanın 
İstanbuldakı Konsulluğunda olub

7ürkiyənin Milli 
Müdafiə Nazirliyinin 
Quru Qoşunları 
.omandanlığının 
Qərargah rəisi, 
diviziya generalı Metin 
7okel Azərbaycanın 
İstanbuldakı 
.onsulluğunda olub�

Bu barədə Azərbaycanın İs-
tanbuldakı baş konsulu Nərminə 
Mustafayeva “X”dəki hesabında 
bildirib.

Görüş zamanı Azərbaycan ilə 
Türkiyə arasında sarsılmaz qar-
daşlıq bağlarının bundan sonra 
da möhkəmlənməsi, əməkdaşlı-
ğın daha da dərinləşməsi diqqət 
mərkəzində olub.



SİYASƏ7
�əvvəli �-ci səhifədə�

Göründüyü kimi, erməni din xadimi 
Qarabağın işğalı ritorikasını ortaya atır. 
Ermənistan hakimiyyəti Qarabağ da daxil 
olmaqla, Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü 
tanıdığını bəyan edir, II Qaregin isə icti-
mai rəyə tamamilə fərqli düşüncə aşılayır, 
daha doğrusu, sırımağa cəhd göstərir. Belə 
bir durumda nə düşünəsən? Düşünürsən 
ki, hazırda rəsmi İrəvanın təmsilçilərin-
dən başqa, xaricdə və daxildə fəaliyyət 
göstərmələrindən asılı olmayaraq,  ermə-
niliklə bağlı bütün institutlar “Qarabağın 
işğalı” məntiqi üzərində dayanırlar. Bu 
yanaşmada Ermənistan iqtidarı ilə koor-
dinasiya olunmuş fəaliyyətin mövcudlu-

ğu birmənalıdır. Paşinyan hakimiyyətinin 
anti-Azərbaycan yönümlü təbliğatından, 
sülhdən yayınmasından, ölkəmizin barış 
mühitinin formalaşması üçün konseptual 
mahiyyət daşıyan tələblərini yerinə yetir-
məməsindən, ən əsası isə sürətli silahlan-
maya start verməsindən isə aydın görünür 
ki, hər şey itirilmişlərin bərpası üçündür. 

Belə bir dolaşıq labirintdə kilsə, necə 
deyərlər, medalın o biri tərəfidir. Onun 
Qarabağ məsələsinə yanaşması Paşinyan 
iqtidarının münasibətindən fərqlidir. Kil-
sə avantürizmin davamını ənənəvi Rusiya 
yolu ilə gördüyü halda, Nikol və tərəfdarları 
hesab edirlər ki, Cənubi Qafqazda yarada-
caqları anti-Rusiya ovqatının mükafatı kimi 
Qərb tərəfindən onlara ənam veriləcək. Heç 
şübhəsiz, ənamın Qarabağ ola biləcəyini 
ağıllarından keçirirlər. Axı həmin Paşinyan 
idi ki, 2021-ci ilin parlament seçkiləri za-
manı özünün seçki kampaniyasına Şuşanı 
və Hadrutu geri qaytarmaq öhdəliyini daxil 
etmiş, bunun vədini vermişdi... 

Bəli, hazırkı dövrdə erməni kilsəsi 
ilə Paşinyan hakimiyyəti eyni yoldadır. 
Sadəcə olaraq, bildirdiyimiz kimi, hər iki 
qütbün yanaşması fərqlidir. Onlar arasın-
dakı ziddiyyətləri şərtləndirən amil də elə 
budur. Ziddiyyətlərdən söz düşmüşkən, 
erməni iqtidarının tərəfdarları II Qaregini 
nəinki sərt tənqid ediblər, eyni zamanda, 
ona təhqirlər də yağdırıb, din xadimini 
uşaqbazlıqda günahlandırıblar. Görünür, 
bütün bunlara görədir ki, II Qaregin uzun 
müddətdir sakit qalır və yarıtmaz əməllə-
rinin ictimaiyyətə açıqlanmasından ehti-
yatlanır. Ancaq Milad bayramı ona yeni-
dən Nikol əleyhinə fikirlər bildirmək üçün 
fürsət verib. Əlbəttə, bu fikirlər subliminal 
xarakter daşıyıb. Yəni, II Qareginin bay-
ram təbrikindəki ittihamında konkret ad 
çəkilməyib. 

Beləliklə, erməni katolikosu bildirib 
ki, hazırda Ermənistanı daxili problemlər 
təşvişə salıb. Yalanlar, qanunsuzluqlar, 
bəd xahlıqlar, qisasçılıq əməlləri, cəmiy-
yətdə inamsızlıq, laqeydlik, düşmənçilik 

və parçalanma yaradan, millətin zəifləmə-
sinə səbəb olan yaramaz hadisələr baş alıb 
gedir. Bütün bunlarla yanaşı, xristian əx-
laqı anlayışları, ənənəvi dəyərlər, xalqın 
kimliyi təhrif olunur, milli ruh alçaldılır, 
insanlar günaha və ümidsizlik tələsinə sü-
rüklənir.

II Qaregin yuxarıda sadaladığı hallara 
qarşı xristian həyat tərzi ilə son qoyulma-
sını vacib saydığını bildirib. Yəni, dolayısı 
ilə o, Paşinyan hakimiyyətini dindən uzaq-
laşmaqda da günahlandırıb. Əlavə edib ki, 
“şəxsi rifah və rahatlıq naminə kimliyimizi, 
xalqın təhlükəsizliyini, 9ətənin firavanlı-
ğını qurban verməsək, bu çağırış gerçək-
ləşəcək. Biz şöhrətpərəstliyə, hakimiyyət 

şəhvətinə boyun əyməklə, öz maraqlarımı-
zı üstün tutmaqla, ümumi mənafeyə xidmət 
edə bilmərik. Biz bir xalq olaraq istər evdə, 
istərsə də diasporda həmişə Məsihə, onun 
təlimlərinə sadiq qalsaq, Allahın kəlamına 
və ilahi iradəyə uyğun hərəkət etsək, insa-
nın azdırıcı və bölücü hiyləsindən qurtul-
saq, uğur qazanacağıq. Gəlin, dövlətimizin 
toxunulmazlığı və təhlükəsizliyi, “Artsax”-
dan zorla köçürülmüş qardaş və bacılarımız 
üçün ədalətin bərpası, xalqımızın və 9ətə-
nimizin etibarlı və firavan uzunömürlülüyü 
naminə birləşək”. 

Heç şübhəsiz, II Qaregin diqqətə çat-
dırdığımız fikirlərlə demək istədi ki, er-
məni xalqı birləşməli və N.Paşinyan ha-
kimiyyətini devirməlidir. Onun azdırıcı və 
bölücü hiyləgər insan tipajı məhz Nikol-
dur. Yəni, II Qaregin baş nazirdən qurtul-
manın vacibliyini vurğulayır. Bu məqamı 
üsyana çağırış kimi də dəyərləndirmək 
mümkündür. 

Sonda isə bir daha İsa Məsihə sadiq-
lik üzərinə qayıdaq və erməni kilsəsinin 
oynadığı mənfur rolun xristian əxlaqına 
nə dərəcədə uyğun olmasından söz açaq. 
Hesab edirik ki, düşmənçiliyi, ayrı-seçki-
liyi, millətçiliyi, terroru təşviq edən dini 
təşkilatın və onun hazırkı rəhbərinin İsa 
Peyğəmbərin adını tutmağa heç bir haqqı 
yoxdur. Bu mənada II Qareginin bayram 
təbrikinin yalnız bir adı var ki, o da siyasi 
hoqqabazlıqdır. 

Atalarımız yaxşı deyib ki, dinsizin öh-
dəsindən imansız gələr. Məsələyə mövcud 
prizmadan yanaşsaq, Paşinyan iqtidarı II 
Qaregin üçün əsl kabusdur. Bu kabus artıq 
neçə illərdir imkan vermir ki, baş ermə-
ni kahini ölkənin İctimai televiziyasında 
çıxış edib xalqa yeni il təbrikini çatdırsın. 
Nikolun tərəfdarlarının II Qaregini hansı 
sözlərə “qonaq etməsini” isə artıq diqqətə 
çatdırdıq. Əlavə şərhə ehtiyac yoxdur. 

Ə.RhSTƏMOV 
X Q

Makronun qulaqları və 
Parisin anti-Azərbaycan xətti

�əvvəli �-ci səhifədə�

hmumən, E.Makronun Azərbaycana 
ittiham məntiqinə Rusiyanı daxil etməsi 
yenilik deyil. Yada salaq ki, o, 2022-ci ilin 
oktyabrında da eyni mövqeni sərgiləmişdi. 
O vaxt Praqada Azərbaycan və Ermənis-
tan liderlərinin görüşü olmuşdu. Həmin 
görüşdə Avropa İttifaqı Şurasının rəhbəri 
Şarl Mişel və Fransa prezidentinin özü də 
iştirak etmişdilər. 

Toplantıdan sonra baş nazir Nikol Pa-
şinyan ilk dəfə Azərbaycanın ərazi bütöv-
lüyünü tanıdığını bildirmişdi. Praqada belə 
qərara gəlinmişdi ki, tərəflər arasında növ-
bəti görüş 2022-ci ilin dekabrında Brüs-
seldə gerçəkləşsin. /akin E.Makron yerli 
televiziyaya müsahibəsində Azərbaycanı 
işğalçı adlandırmış, Rusiyanı isə müttə-
fiqi Ermənistanın maraq və mənafelərini 
satmaqda günahlandırmışdı. Yeri gəlmiş-
kən, o zamandan bəri rəsmi Moskva məhz 
Praqa görüşündə Ermənistanın maraq və 
mənafelərinə zidd addımın atıldığını vur-
ğulamaqdadır. 

Rusiyada belə əsaslandırırlar ki, Paşin-
yan Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü tanı-
maqla, Qarabağın Ermənistan üçün vacib-
lik parametrini sıradan çıxardı. Bu məqamı 
dəfələrlə Rusiya Prezidenti 9ladimir Putin 
də qabardıb. Onun sözlərindən belə qənaət 
formalaşıb ki, Qarabağ üzrə danışıqlarda 
başlıca motiv bölgənin Ermənistan tərəfin-
dən Azərbaycan ərazisi kimi tanınmaması 
olub. 

Əslində, 9.Putin və digər Rusiya rəs-
milərinin mövqeyi məsələyə birbaşa yanaş-
madır. O anlamda ki, danışıqlar Qarabağ 
üzrə kompromis variantların tapılmasına 
yönəlmişdisə də, Azərbaycan heç bir hal-
da bölgəni öz yurisdiksiyasından kənarda 
tutmurdu. Güzəşt yalnız o ola bilərdi ki, 
Qarabağa Azərbaycanın tərkibində yüksək 
muxtariyyət verilsin. Ancaq Ermənistan 
tərəfi nə bölgəni, nə də işğal etdiyi digər 
əraziləri qaytarmaq niyyətində idi. Qaytar-
mırdısa, deməli, ərazi bütövlüyümüzü də 
tanımırdı və bu mənada Putin haqlıdır. 

Ancaq Rusiya lideri, eyni zamanda, 
haqsızdır. Ona görə ki, Azərbaycan 2020-
ci ildən sonra köhnə dəftərləri qapatdı. 
Çünki müharibə aparıb qan tökdü, şəhid 
verdi. Yəni, əvvəlki məsələlər mühari-
bədən sonra gündəmdə qala bilməzdi və 
qalmadı da. 2023-cü ildə isə Qarabağ kartı 
tamamilə ömrünü başa vurdu. 

Əlqərəz, Makronun bir qədər əvvəl 
diqqətə çatdırdığımız ittihamından son-
ra vəziyyət gərginləşdi. Fransa tam açıq 
oynamağa, yəni aşkar ermənipərəstliyə 
keçdi, daha doğrusu, erməni təəssübünü 
pik nöqtəyə doğru qaldırmağa başladı. 
Azərbaycan və Ermənistan liderlərinin 
dekabrda nəzərdə tutulan görüşü də məhz 
Yelisey sarayı şefinin inadına görə baş 
tutmadı. N.Paşinyan bildirdi ki, görüşə 
yalnız Makronla birgə qatılmağa razıdır. 
Prezident İlham Əliyev isə belə bir tələ-
bin qəbulolunmazlığını açıqladı. Beləliklə, 
Azərbaycan dövləti ilk dəfə Makrona tərs 
şapalaq endirmiş oldu ki, 2022-ci ildən 
ötən müddətdə bu şapalaqların sayı-hesa-
bı yoxdur. Ancaq Fransa Prezidenti nəticə  
çıxarmaq istəmir, özünü buynuzu qaşınan 
keçi kimi aparır... 

Qeyd edək ki, dövlətimizin başçısı 
D.Kiselyova müsahibədə, həmçinin, rəs-
mi Parisin Azərbaycana qarşı feyk-xə-
bər hücumları təşkil etdiyini, beynəlxalq 
miqysada aparılan bir çox anti-Azərbay-
can kampaniyaların himayədarı olduğu-
nu vurğulamışdı. Müstəqillik dövründə 
Azərbaycan və Fransa arasındakı müna-
sibətlərin tarixindən söz açan Prezdent 
 Əliyev Makronun hakimiyyətə gəlişinədək 
əlaqələrdə müsbət dinamikanı mövcud-
luğundan söz açmış, bunları da demişdi: 
“Amma bu əndazəsiz iddialar və Makron 
hökumətinin əsassız olaraq özünü böyük 
sayması bütün bunları uçuruma yuvarlatdı. 
Çünki İkinci Qarabağ müharibəsi başla-
nanda onlar açıq şəkildə işğalçıların tərə-
fini tutdular. Bu, ilk belə siqnal idi ki, mü-
nasibətlərimizdə heç də hər şey qaydasında 
deyil. /akin onların tərəfindən verilən siq-
nal idi. Sonra onlar bu nəticələri hər hal-
da qəbul etməyə məcbur oldular, amma 
bununla yanaşı, əllərindən gələni etdilər 
ki, prosesə zərər yetirsinlər. Bu yaxınlar-
da baş nazir vəzifəsindən qovulmuş cənab 
Barnye hələ 2020-ci ildə fransız siyasətçisi 
qismində Qarabağa qanunsuz şəkildə səfər 
etmişdi. Yəni, bütün bu müdaxilə cəhdləri 
ona gətirib çıxardı ki, münasibətlərimiz, 
sadəcə, böhran həddinə çatdı, sonradan 
daha da pisləşdi”. 

Dövlət başçımız bildirdi ki, 2023-cü 
ilin sentyabrından sonra onlar beş dəfə bu 
məsələni Təhlükəsizlik Şurasına çıxarma-
ğa cəhd etdilər və hər dəfə uğursuzluğa 
düçar oldular. Bizi dəstəkləyən ölkələrin 
sayı onlara həmin məsələni hətta iclasın 

gündəliyinə salmağa da imkan vermədi. 
Sonra onlar başqa yolla getdilər, – biz 
başqa yolla Avropa İttifaqına gedirik, 
deməklə, – Azərbaycana qarşı sanksiyala-
ra cəhd etdilər. Nəyə görə? Ona görə ki, 
biz öz suverenliyimizi bərpa etmişik? Bu-
rada da uğursuzluğa düçar oldular. Bizə 
qarşı kinləri, necə deyərlər, daha çox art-
dıqdan sonra isə onlar indi bizi nüfuzdan 
salmaq üçün bütün metodlardan istifadə 
edirlər.

Bəli, Prezident İlham Əliyevin təbirin-
cə desək, Makron qulaqlarını göstərməyə 
davam edir. Bu yerdə dövlətimizin başçı-
sının sözügedən müsahibədə səsləndirdiyi 
bir fikri də diqqətə çatdırmağı vacib bili-
rik: “Fransa ola bilər ki, nə vaxtsa böyük 
ölkə, dahi mütəfəkkirlər, böyük alimlər, 
yazıçılar ölkəsi olub. Amma indi belə de-
yil. Hazırda Makron rejimi mahiyyət etiba-
rilə Fransanı uğursuz dövlətə çevirir”.

Fransa, Makronun sayəsində, həqiqətən 
də uğursuz dövlətə çevrilib. Təəccüblən-
məyə bilmirsən. Avropanın mərkəzində 
yerləşəsən, dünyanın əsas nöqtəsi hesab 
ediləsən, böyük kimi sayılasan, ancaq 
özündə böyüklükdən əsər-əlamət saxlama-
yasan. Görəsən, Fransa Prezidenti bunları 
düşünmürmü? Düşünmürmü ki, Azərbay-
cana qarşı hər mənasız iddia ölkəsinin on-
suz da yerlə bir olan nüfuzunu bir qədər 
də bərbad hala salır? Məgər, o, Azərbay-
canın Cənubi Qafqaz regionu, bütövlükdə 
dünya üçün əhəmiyyətini anlamır? Bilmir 
ki, Bakıdakı fransız şirkətlərinin gəlirləri 
Ermənistandan götürülən xeyirdən qat-qat 
yüksəkdir? 

Sonda bu suallar fonunda Makronun 
anti-Azərbaycan ritorikasına, çılğın er-
mənipərəstliyinə bir qədər fərqli tərzdə 
münasibət bildirmək istərdik. Düşünürük 
ki, Fransa prezidenti nə etdiyinin fərqin-
dədir. Məsələn, o yaxşı bilir ki, dediyi 
sözlər Ermənistanda illüziya yaradır və 
bu hal ziyanlıdır. Makron gözəl anlayır 
ki, İrəvanı silahlandırmaqla heç nəyə nail 
ola bilməyəcək. Sadəcə, qəsdən Ermənis-
tanı, obrazlı desək, əjdahanın ağzına doğ-
ru itələyir. Axı bu adam avantüristdir. Si-
yasətə də avantürizm pəncərəsindən baxır. 
Onun üçün dövlət mənafeləri deyilən bir 
şey yoxdur. Əsas olan şəxsi ambisiyasıdır. 

Digər tərəfdən, Makron yaxşı fərqin-
dədir ki, erməni amili Fransanı, eləcə də 
onun özünü boğaza yığıb. Görünür, erməni 
lobbi və diaspor təşkilatlarından əldə et-
diyi mənfəət də o qədər yüksəkdir ki, geri 
dönüşü olmayan yola düşüb və bu yolda 
həm öz borcundan çıxmaq istəyi var, həm 
də bütövlükdə Fransanı boynundan erməni 
kəndirini açmaq əzmi. Yuxarıda qeyd etdi-
yimiz suallara ən optimal cavabları hələlik 
məhz bu formada verməklə kifayətlənək. 
Ancaq görünən budur ki, Fransa Ermənis-
tanı tam iflasa aparmaq, bir dövlət kimi yer 
üzündən silmək yönümlü fəaliyyətində is-
rarlıdır. Makron 2025-ci ildə bununla bağlı 
ilk anonsu verdi. Görünür, bu anonsun tə-
siridir ki, il Azərbaycan – Ermənistan şərti 
sərhədində atəş səslərinin eşidilməsi ilə 
başlayıb. Atəşin cavabsız qalmayacağı isə 
gün kimi aydındır. 
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,, Qareginin Qarabağ sancısı 

�əvvəli �-ci səhifədə�
Maraqlıdır ki, 2025-ci ildə dünyada möv-

cud on münaqişə ilə bağlı hazırladığı proq-
nozda qrup əvvəlki iki ildəki hesabatından 
fərqli olaraq, bu dəfə Azərbaycan–Ermənis-
tan münaqişəsini siyahıya salmayıb. 

BBQ-nin iki il bundan əvvəlki hesabatına 
nəzər salanda aydın olur ki, 2023-cü il üçün 
proqnozda, digər məsələlərlə yanaşı, “Dağlıq 
Qarabağ” münaqişəsi ilə bağlı aşağıdakıları 
oxuya bilərik: “2022-ci ilin mart və avqust 
aylarında Azərbaycan Ordusu “Dağlıq Qa-
rabağda” yeni əraziləri, o cümlədən strateji 
yüksəklikləri – dağ mövqelərini “ələ keçi-
rib”. Həmin ilin sentyabrında Azərbaycan 
Silahlı Qüvvələri Ermənistan daxilindəki 
əraziləri “ələ keçirib”. Hər yeni hücum it-
kilərlə müşayiət olunub... Yaranmış real təh-
lükə ondan ibarətdir ki, sülh danışıqları heç 
bir nəticə verməyəcək və növbəti eskalasiya 
həm Moskvanın, həm də Qərbin vasitəçilik 
təşəbbüslərini heçə endirə bilər. Çünki Azər-
baycan istədiyini zorla alacaq”. 

  
Yəni, BBQ iki il əvvəl Ermənistan–Azər-

baycan münaqişəsinin sona çatması faktını 
təsdiqləsə də, eyni zamanda, risklərin qaldığı-
nı da qeyd edirdi. Əgər biz bölgəyə yeni hər-
bi-siyasi reallıq prizmasından diqqət yetirsək, 
o zaman qrupun təhlilində sağlam düşüncə 
toxumlarının mövcudluğunu etiraf etməli-
yik. Axı, Bakının 2023-cü ildə Xankəndidəki 
separatçı rejimi tərksilah etməsi, Qarabağda 
“boz zona”nın aradan qaldırılması üçün hərbi 

əməliyyat keçirməsi ehtimalı, doğrudan da, 
yüksək idi. Həmin ilin sentyabrında BBQ-
nin proqnozu özünü doğrultdu və bu, reallı-
ğa çevrildi. Sadəcə olaraq, böhran qrupunun 
bölgədə genişmiqyaslı silahlı münaqişənin 
mümkünlüyü ilə bağlı proqnozlarının əksinə 
olaraq, lokal antiterror tədbiri kifayət qədər 
tez başa çatdı. Yüksək peşəkarlıqla hazırla-
nan və həyata keçirilən antiterror əməliyyatı 
nəticəsində Qarabağdakı Ermənistan silahlı 
birləşmələri 23 saat ərzində ağ bayraq qaldır-
dı və Azərbaycan ərazisini tərk etdi.

İntəhası, bu fakt 2024-cü ilin əvvəlində 
BBQ ekspertlərinə Ermənistan və Azərbay-
canı yenidən bölgənin “potensial münaqişə 
məkanı” kimi öz hesabatına daxil etmələrinə 
mane olmadı. Qrupun bir il əvvəlki hesaba-
tında oxuyuruq: “Azərbaycan Naxçıvana 
quru dəhlizi almaq istəyir... Çox güman ki, 
Bakı bunun üçün İrəvana təzyiq etməyə çalı-
şacaq. Bu səbəbdən sərhəd bölgələrində yeni 
“işğallar” istisna edilmir...”. 

M|vzu ilə bağlı XQ-yə açıqlama verən 
³Atlas´ Araşdırmalar Mərkəzinin rəhbəri, 
siyasi icmalçı Elxan Şahinoğlu hesab edir 
ki, Beynəlxalq Böhran Qrupunun yeni hesa-
batı məntiqdən məhrum deyil: “Nə qədər ki, 
torpaqlarımızın iyirmi faizi Ermənistan or-
dusunun işğalı altında idi, müharibə ehtima-
lı hər il yüksək hesab olunurdu. Beynəlxalq 
Böhran Qrupunun bu riski ciddiyə alması 
da normal sayılmalı idi. Bəli, bu, vəziyyətə 
obyektiv yanaşma idi. Axı, Azərbaycan möv-
cud durumla barışmaq fikrində deyildi. Sülh 
danışıqlarının gedişindən də narazı idik. 

Dəfələrlə bəyan etmişdik ki, əgər dinc danı-
şıqlar bir fayda verməsə, biz torpaqlarımızı 
güc yolu ilə azad etməyə məcbur olacağıq. 
Məhz bu səbəbdən bölgədə yeni müharibə 
ehtimalı yüksək sayılırdı. Amma dörd il bun-
dan əvvəl torpaqlarımızı işğaldan azad etdik. 
Ardınca birgünlük antiterror əməliyyatı ilə 
Qarabağda separatizmə son qoyduq. Bununla 
da əsas problemi həll etdik və ordumuz şərti 
sərhədə çıxdı. Doğrudur, ara-sıra atəşkəsin 
pozulması halları, sərhəddə insidentlər olur-
du, amma müharibə ehtimalı xeyli azalıb. 

Bakının İrəvandan bəzi tələbləri hələ də 
gündəmdə qalmaqdadır. Zəngəzur dəhlizi 
açılmalı, sərhədlər dəqiq müəyyənləşməli, 
anklavdakı kəndlərimiz geri qaytarılmalıdır. 
Bütün bu tələblərimiz öz qüvvəsindədir. Onu 
da qeyd etməliyik ki, danışıqlar davam etdi-
rilir, tərəflər sülh sazişinin mətninin böyük 
hissəsi ilə bağlı razılığa gəliblər. Çox güman 
ki, məhz buna görə Beynəlxalq Böhran Qru-
pu əvvəlki illərlə müqayisədə bu il Ermənis-
tanla Azərbaycan arasında silahlı toqquşma 
ehtimalını yüksək qiymətləndirməyib. Fəqət 
biz bu riskin tam aradan qalxdığını deyə bil-
mərik. Çünki, baş nazir Paşinyanın da etiraf 
etdiyi kimi, Ermənistan ordusunda “beşin-
ci kolon” fəaliyyətdədir. Hay cəmiyyətində 
revanşist qüvvələr, radikal müxalifət var. 
Bunlar hər an Azərbaycana qarşı təxribat 
törədə bilərlər. hstəlik, rəsmi İrəvan xaricdən 
müasir hücum silahları almaqda davam edir. 
Əlbəttə ki, işğal dövrünə nisbətən hazırda 
müharibə riskindən danışmaq doğru olmaz”.    

  

Azərbaycan sülh çağırışları edir və yeni 
müharibə variantını nəzərdən keçirmir. Rəs-
mi Bakı Ermənistan torpaqlarına iddia etmir 
və hətta İrandan keçməklə Naxçıvana alter-
nativ nəqliyyat marşrutunu reallaşdırmaq 
üzrədir. İntəhası, onu da görürük ki, “hü-
cum” ideyası nə qədər pis olsa da, Ermənis-
tan və onun qərbli tərəfdaşları bu ehtimalı 
heç də tamamilə istisna etmirlər.

Hazırda nəyi müşahidə edirik? “Kol-
lektiv Qərb”in Azərbaycana qarşı iyrənc 
siyasi-ideoloji hücumları səngimək bilmir. 
BBQ-nin hesabatında diqqəti çəkən maraq-
lı məqam var. 2024-cü ildə təşkilat Cənubi 
Qafqaz regionunu risk qrupuna yalnız ona 
görə daxil edib ki, “Ermənistan və Qərb rəs-
miləri silahlı qarşıdurma ehtimalını tama-
milə istisna etməyiblər”. Sual olunur: Əgər 
bu ehtimal amili qrupun ekspertləri üçün bu 
qədər əhəmiyyətli idisə, niyə 2025-ci il üçün 
proqnozlarında həmin tezisi təkrarlamayıb-
lar? Axı, son bir ildə iki ölkə arasında və 
bölgədə heç bir hərbi, diplomatik dəyişiklik 

baş verməyib. İl boyu Ermənistan və Qərb 
siyasətçiləri Azərbaycandan Ermənistana 
“təcavüz” təhlükəsi ilə bağlı isterik çıxışlar 
edir, bəyanatlar verirdilər. Yəni, əvvəlki il-
lərdən heç də “zəif” deyildilər. Bu, təəccüb 
doğurmaya bilməz.

Belə güman edə bilərik ki, böhran qru-
punun ekspertləri bu dəfə, nəhayət, rəsmi 
Bakının sözünə qulaq asıblar. Azərbaycan 
hakimiyyəti dəfələrlə bəyan edib ki, biz nə 
Zəngəzur dəhlizi məsələsini, nə də Qərbi 
Azərbaycandan qovulmuş azərbaycanlıların 
geri qayıtmasını güc yolu ilə həll etmək fik-
rindədir. Fəqət, hətta  bu halda belə Azər-
baycanla Ermənistan arasında silahlı mü-
naqişə riskinin sıfıra bərabər olması demək 
deyil. Ötən il sərhəddə qeydə alınan erməni 
təxribatları Azərbaycanı işğalçı ölkə elan 
etmək üçün əvvəlcədən düşünülmüş məkrli 
planın tərkib hissəsi idi. Bütün bunlar Bakı-
nın səbrini daşırmaq və onu genişmiqyaslı 
cavab tədbirləri görməyə, adekvat addımlar 
atmağa sövq etmək məqsədi güdürdü. 

Bu günlərdə /açın istiqamətində Azər-
baycan mövqelərinin atəşə tutulması İrəvan 
və onun qərbli kuratorlarının öz planların-
dan əl çəkmədiklərini bir daha təsdiqləyir. 
Yeri gəlmişkən, bu baxımdan BBQ-nin öz 
proqnoz-hesabatında  Ermənistan tərəfindən 
törədilə biləcək təxribat cəhdi ehtimalını 
qeyd etməməsi acı təəssüf və heyrət doğu-
rur. Ən azı, ona görə ki, rəsmi Bakı ermə-
nipərəst güclərin belə məkrli və təhlükəli 
ssenarilərə baş vurmaları barədə dəfələrlə 
xəbərdarlıq edib. Gördüyümüz kimi, Qərb 
analitikləri üçün Ermənistanın tənqidi təhlil 
mövzusu deyil.

Azərbaycan Qafqazın ən uzunömür-
lü münaqişəsinə öz nöqtəsini qoyub. Yeni 
müharibə ehtimalını isə yaxına buraxmır. 
Amma Ermənistanı buna təhrik edənlər zər-
bin gücünü yenə dadmaq istəyirlərsə, “də-
mir yumruq” onları gözləyir.   
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Azərbaycan münaqişəyə n|qtə qoydu� Amma���
%eynəOxaOq %|Kran 4rupu da potensiaO münaqişə 
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%irlik və həmrəylikdən keçən tarixi yol
$zərEayFan diasporunun inNişaIı NonteNstində

'iasSor,  onun yaranma tarixi, fəa-
liyyəti, dünya siyasətinə təsir qüvvəsi 
kimi, bu gün hər bir kəsin marağına  
səbəb ola biləcək  aktual m|vzular-
dandır� İlkin olaraq qeyd etmək la-
zımdır ki,  diasSorun nəzəri tədqiqi 
və müqayisəli təhlili üçün bir çox elmi 
cəhdlər edilmişdir və |ncə bu termi-
nin yaranma tarixinə nəzər yetirilmiş-
dir� Etnik və milli xarakter daşıyan 
diasSor fenomeni bəşəriyyətin təka-
mül etdiyi ilk gündən təzahür etməyə 
başlamışdır� %u anlayış əsasən |zünün 
ənənəvi vətənini tərk etmiş və dünya-
nın müxtəlif |lkələrində məskunlaş-
mış istənilən millətə və ya etnik qruSa 
şamil olunur�

Diaspor əsasən məcburi miqrasi-
ya, genosid təhlükəsi, iqtisadi və coğrafi 
amillərin  təsiri nəticəsində yaranmışdır. 
“Diaspor” anlayışı ilk dəfə olaraq e.ə. 9I 
əsrin əvvəllərində  yəhudilərin  Babilistan 
padşahı  II Navuxodonosor və sonralar isə 
bizim eranın I–II əsrlərində onların roma-
lılar tərəfindən qovulub Fələstindən kə-
narda yaşamaları ilə əlaqədar işlənmişdir.  
Zaman keçdikcə “diaspor” termini təkcə 
yəhudilərə deyil, öz yaşayış yerlərindən 
qovulmuş digər xalqlara da  şamil edilmiş-
dir. Beləliklə, ilkin mənasında öz yurd-yu-
valarından qovulmuş yəhudilərin əzab və 
iztirablarını əks etdirən “diaspor” termini, 
sonralar başqa mənalar  kəsb etməyə baş-
lamışdır. Özünün ilkin faciəvi məzmununu 
itirən bu termin, sonralar digər mədəni da-
irələrdə yaşayan bütün etnik qrupları əhatə 
etmişdir. Konseptin tarixi çox qədim olsa 
da, onun mənası hələ də müzakirələrə açıq-
dır. 

“Diaspor”  termini  XX əsrin �0-ci 
illərindən geniş yayılsa da bu dövrdə baş 
verən ictimai-siyasi hadisələrlə, zamanla 
sözün mənası da dəyişmişdir. Beləliklə, 
diaspor sadəcə tipik məcburi miqrasiya 
deyil, hər hansı səbəbdən mənsub olduğu 
vətənlərindən kənarda yaşayan toplumları 
ifadə edən bir anlayışa çevrilmişdir. “Müa-
sir diaspor” anlayışı “klassik diaspor”da 
işlədilən sürgün, soyqırımı,  məcburi köç 
kimi səbəblər nəticəsində vətənini tərk 
edib, digər ölkələrdə yaşamaq məcburiy-
yətində qalan insanları təsvir edirdisə, bu 
gün bu anlayış formalaşmağa başlayıb. 

Amerikanın məşhur etnik məsələlər 
üzrə tədqiqatçısı 9olker Konner “diaspor” 
anlayışına belə izah verir: “Ana vətən-
lərindən kənarda yaşayan əhali kütləsi”  
Tədqiqatçı alimlərin izahatlarından belə 
nəticəyə gəlirik ki,  “9ətən” anlayışı hər 
bir diasporun fəaliyyətində  və mövcud 
olmasında başlıca əhəmiyyət daşıyır. Di-
aspor, sadəcə, fərdlərdən ibarət deyil, 
onun formalaşması üçün xalqın xaricdəki 

nümayəndələrinin yaşadıqları ölkədə həm-
rəylik nümayiş etdirməsi, bir-biri və vətən-
ləri ilə sıx əlaqə yaratması, öz milli kim-
liklərini, mədəniyyətlərini qorumaq üçün 
sosial institutlar yaratması vacibdir.

Hazırda diasporların formalaşma pro-
sesi o qədər geniş miqyas almışdır ki,  dün-
yada elə bir ölkə tapmaq mümkün deyil 
ki, orada başqa xalqın diasporu olmasın. 
Digər xalqlarla müqayisədə azərbaycan-
lıların doğma torpağa daha sıx bağlılığı 
üzündən vətəni tərk edib xarici ölkələrdə  
yaşamaları  etnik-mənəvi baxımdan daha 
ağrılı olmuşdur. Mənəvi köklərə söykənən 
amil Azərbaycan diasporunun yaranması-
nın nə qədər qədim tarixə malik olduğunun 
göstəricisidir. Tarixin müxtəlif dövrlərində  
bir çox səbəblər üzündən baş vermiş  miq-
rasiya prosesləri Azərbaycan diasporunun 
formalaşmasına səbəb olmuşdur. Azərbay-
can diasporunun formalaşması – yaranma 
tarixinin öyrənilməsi Azərbaycan tarixşü-
naslığında böyük əhəmiyyət kəsb edir.

Xarici ölkələrdə yaşayan azərbaycanlı-
larla sıx əlaqələrin qurulması və Azərbay-
can diasporunun formalaşmasında 194�-cı 

ildə Bakıda yaradılmış Xarici ölkələrlə 
Dostluq və Mədəni Əlaqələr Cəmiyyəti 
mühüm rol oynayır. Dövlət Təhlükəsizlik 
Komitəsinin (DTK) xüsusi nəzarəti altında 
fəaliyyət göstərən bu qurumun əsas məqsə-
di xaricdə yaşayan azərbaycanlıların, xü-
susilə də ziyalı təbəqəsinin Azərbaycanla 
əlaqəsinin qurulması idi. Həmin illərdə 
Azərbaycan diasporunun formalaşmasında 
xalqımızın görkəmli ziyalılarının böyük 
fəaliyyəti olub. Görülən işlərin ictima-
iləşdirilməsi üçün 19�0-cı ildə cəmiyyətin 
nəzdində “9ətənin səsi” adlı qəzet nəşr 
edilmişdir. Bu qəzet vasitəsilə tarixi vətən-
lə bağlı məlumatlar AFR və İsveçrədə  
yaşayan azərbaycanlıların birliklərinə və 
digər ölkələrdə yaşayan həmvətənlərimizə 
çatdırılırdı. Bu materiallar əsasında AFR, 
İsveçrədə  və digər ölkələrdəki Azərbaycan 
birlikləri tərəfindən 9ətənə həsr olunmuş 
mədəni tədbirlər təşkil edilirdi.

XX əsrin 70–�0-ci illərindən başlaya-
raq artıq Azərbaycan diasporunun zəif də 
olsa addımları eşidilməyə başlamışdır. /a-
kin həmin dövrdə bu diaspor 9ətənlə sıx 
əlaqə saxlaya bilmirdi, buna görə də bir 

çox siyasi-iqtisadi, sosial-mənəvi prob-
lemlərini istənilən səviyyədə həll etmək 
iqtidarında deyildi. 19�9-cu ildə ümumilli 
lider Heydər Əliyev Azərbaycana rəhbər-
lik etməyə başladığı dövrdən respublika-
nın həyatında ictimai şüurun, milli özünü-
dərkin təşəkkülündə yeni bir mərhələnin 
əsasını qoydu.

XX əsrin 70-ci illərinin əvvəllərindən 
başlayan iqtisadiyyat, mədəniyyət, elm və 
təhsil sahələrində inkişaf, mənəvi mühi-
tin sağlamlaşdırılması, bütövlükdə ölkədə 
milli özünüdərk prosesinin təkamülünə bö-
yük təkan verdi. 70–�0-ci illərdə Heydər  
Əliyev qətiyyətini, müdrikliyini və cəsarətini 
xalqın tarixi yaddaşının qorunmasına, mədə-
niyyətimizin tərəqqisinə, Azərbaycanın bü-
tün dünyada tanınmasına yönəltmişdir.

Həmin dövrün mövcud siyasi real-
lıqları diaspor problemi ilə milli-ideoloji 
zəmində açıq və sistemli şəkildə məşğul 
olmağa imkan verməsə də, mədəniyyət, 
incəsənət, elm sahəsində ciddi iş aparılır, 
respublikamızın nailiyyətləri təbliğ edilir, 
dünya azərbaycanlılarının tarixi 9ətən-
lə əlaqəsinə xidmət edəcək imkandan 

tam səmərə ilə istifadə olunurdu.  Xarici 
ölkələrlə mədəni əlaqələrin qurulması, xa-
ricdə yaşayan həmvətənlərlə “Azərbaycan 
Mədəni Əlaqələr Cəmiyyəti” (AMƏC) 
yaradılması soydaşlarımızın birliyinə və 
9ətənlə ayrılmaz tellərlə bağlanmasına 
mühüm töhfələrdən biri idi.

Bu baxımdan  AMƏC-in nəşrlərinin 
üzərində dayanmaq yerinə düşər. 197�-ci 
ildən başlayaraq cəmiyyət 7 dildə  (rus, 
ingilis, ərəb, fars, fransız və türk) – “Azər-
baycan bu gün” bülleteninin nəşrinə başla-
dı. Bülletenin səhifələrində Azərbaycanın 
iqtisadi, elmi, mədəni və sosial həyatını 
əks etdirən materiallar yer alırdı. Bülleten 
dünyanın 120 ölkəsindəki ��0 ünvana gön-
dərilirdi. 1975-ci ildə isə “Azərbaycan bu 
gün” bülleteni ildə � dəfə nəşr olunurdu. 
Axırıncı 3 il ərzində bülletenin 19 nömrəsi 
nəşr edilmişdir, hansı ki, ötən � il ərzində 
cəmi 13 nömrə buraxılmışdır. Səməd 9ur-
ğunun əsərləri, bədii plakatlar, afişalar da 
cəmiyyətin sifarişi ilə ingilis, fransız, ərəb 
dillərində bülletenə əlavə kimi çap oluna-
raq xarici ölkələrdəki Azərbaycan birliklə-
rinə çatdırılırdı.

Cəmiyyətin “9ətənin səsi” qəzeti 
19�2-ci ildən “Odlar Yurdu” adı altında 
fəaliyyətə başlayaraq ərəb, kiril, latın qrafi-
kasında çap olunur və xaricdə artıq diaspor 
hərəkatının güclənməyə başladığı ölkələrə 
və cəmiyyətlərə pulsuz paylanırdı. Burada 
əvvəlki illərdən fərqli olaraq SSRI DTK-
nin təsiri bir o qədər də hiss olunmurdu 
və əsas üstünlük verilən materiallar ədəbi, 
mədəni və elmi xarakterli idi. Cəmiyyət 
müstəqillik qazandıqca xarici ölkələrdə 
kütləvi tədbirlər silsiləsinə başlandı. Əlbət-
tə, bu işdə ümumilli lider Heydər Əliyevin 
fəaliyyətini xüsusi qiymətləndirərək qeyd 
etmək lazımdır ki, bütün sahələrdə qaza-
nılan uğurlarla yanaşı, soydaşlarımızın 
9ətənlə əlaqələrinin təşkilində fəaliyyətin 
canlanması Azərbaycanı digər respublika-
lar içərisində fərqləndirirdi. 19��–1992-ci 
illərdə “9ətən” cəmiyyəti müxtəlif  xarici 
ölkələrdə 50-dək Azərbaycan mədəniy-
yət mərkəzi, dərnək, ocaq, cəmiyyət və s. 
birliklər yaratmışdı. Bu sahədə “Yurddaş”, 
“Tanıtım”, “Bakılı”, “Sodrujestvo” kimi 
cəmiyyətlər də xüsusi fəallıq nümayiş et-
dirirdi.  /akin əsas reallıq isə ondan ibarət 

idi ki, dünya azərbaycanlıları sayca çox 
olsalar da pərakəndə və dağınıq şəkildə ya-
şamış, yaratdıqları təşkilatlar arasında isə 
əlaqələr zəif olmuşdur.

XX əsrin �0-ci illərinin sonlarında 
SSRİ məkanında baş verən hadisələr, er-
məni işğalçılarının ölkəmizin ayrılmaz 
parçası olan Dağlıq Qarabağın ərazisinin 
qəsb edilməsinə yönəldilmiş terror-təxri-
bat aksiyaları, 1990-cı il 20 Yanvar faciəsi 
xalqın milli azadlıq hərəkatının güclən-
məsinə zəmin yaratmış oldu. Bu hadisələr 
dünya azərbaycanlılarının harada yaşama-
sından asılı olmayaraq ictimai fəallıqları-
nın artmasına təkan verdi və vahid qüvvə 
kimi birləşdirdi. Heydər Əliyev belə bir 
mürəkkəb vəziyyətdə vətəndaş mövqeyi 
və 9ətən təəssübkeşliyi nümayiş etdirərək, 
20 Yanvar faciəsi ilə bağlı Moskvada eti-
raz səsini ucaltdı, dünya azərbaycanlıla-
rını ayağa qaldırdı, xalqın siyasi iradəsini 
bəyan etdi. Dünya azərbaycanlılarının bir 
millət kimi mütəşəkkilliyinə təkan verən 
bu bəyanat həmvətənlərimizi ölkənin, 
xalqın taleyi üçün tarixi məsuliyyət daşı-
maq qüdrətində olan yeganə siyasi xadim 

və milli lider ətrafında birləşdirdi. 
1991-ci ildə Sovet  İttifaqının dağılma-

sı və Azərbaycanın 1920-ci ildə itirilmiş 
müstəqilliyini bərpa etməsi ilə yanaşı, xa-
rici ölkələrdə yaşayan soydaşlarımızın di-
aspor halında fəaliyyət göstərməsi və təş-
kilatlanmasında geniş perspektivlər açıldı.

Bütün fəaliyyəti boyu dünya azərbay-
canlıları arasında milli həmrəyliyin ya-
ranmasını və güclənməsini arzulayan, bu 
sahədə hələ Sovetlər dövründə konkret ad-
dımlar atan  Naxçıvan Muxtar Respublikası 
Ali Məclisinin sədri Heydər Əliyev 1991-ci 
il 31 dekabr gününün Azərbaycan tarixinə 
Milli Həmrəylik günü kimi daxil olmasının 
təşəbbüskarı kimi çıxış etdi. Naxçıvan Mux-
tar Respublikası Ali Məclisinin sessiyasın-
da  Heydər Əliyevin bu təşəbbüsü əsasında 
Milli Həmrəylik və Birlik Gününün təsis 
olunması ilə bağlı qərar qəbul edildi.  Qə-
rarda göstərilirdi ki, Naxçıvanda təşkil olu-
nan “Sərhəd Hərəkatı” Azərbaycanı iki yerə 
bölündüyü 150 ildən artıq bir dövr ərzində 
ilk dəfə olaraq Arazın hər iki tayında olan 
həmvətənlərin ünsiyyətini yaratdı. 19�9-cu 
il dekabrın 31-i Dünya Azərbaycanlılarının 

həmrəyliyi  bayramına çevrildi. Həmin vaxt 
Naxçıvanda belə bir fərmanın imzalanması 
Heydər Əliyevin böyük siyasi uzaqgörənli-
yini bir daha sübuta yetirdi. O, Azərbaycan 
dövlətinin möhkəmlənməsi, milli suverenli-
yin saxlanması və qorunması naminə dünya 
azərbaycanlıları arasında milli həmrəyliyin 
və milli birliyin yaradılmasını başlıca amil 
hesab edirdi. Onun Naxçıvanda bu sahədə 
atdığı addım on gündən sonra – 1991-ci il 
dekabr ayının 2�-da Azərbaycan Respub-
likası Ali Sovetinin Milli Şurası tərəfindən 
bəyənildi və hər il dekabr ayının 31-ni bü-
tün Dünya Azərbaycanlılarının Həmrəyliyi 
Günü kimi keçirmək barədə sərəncam ve-
rildi.

Dünya Azərbaycanlılarının həmrəy-
liyini daha da gücləndirmək və birliyini 
möhkəmləndirmək məqsədilə Azərbay-
can Respublikasında həm dövlət, həm 
də ictimai təşkilatlar səviyyəsində işlər 
görülməyə başlandı. 1992-ci ildə  Azər-
baycanın Xarici Ölkələrdə Dostluq və 
Mədəni Əlaqələr Cəmiyyəti Azərbaycan 
Respublikası Nazirlər Kabinetinin 23 sent-
yabr, 522 nömrəli qərarı ilə “Azərbaycan 

Dünyası Beynəlxalq Əlaqələr Mərkəzi” 
adlandırıldı.   Mərkəz digər ölkə xalqları 
ilə Azərbaycan xalqı arasında dostluq və 
mədəni əlaqələrin inkişafına kömək edir, 
xaricdə yaşayan azərbaycanlılarla əlaqə 
saxlayır, onların müstəqil Azərbaycan 
dövlətinin ətrafında birliyinin möhkəm-
lənməsində mühüm işlər görürdü. Təd-
ricən xarici ölkələrdə fəaliyyət göstərən 
Azərbaycan mədəniyyət mərkəzləri və 
cəmiyyətləri ilə əlaqələr intensivləşməyə 
başladı. “Azərbaycan Dünyası Beynəlxalq 
Əlaqələr Mərkəzi”, “9ətən” və “Yurddaş” 
cəmiyyətlərinin, Azərbaycan Mədəniyyət 
Fondunun fəaliyyəti ilə yanaşı, Respubli-
kamızın bir sıra əlaqədar təşkilatları da xa-
rici ölkələrdə yaşayan soydaşlarımızla sıx 
əlaqələr yaratmağa başladılar.

�ardı var�

Zəminə ƏSGƏROVA,   
AMEA A.A.Bakıxanov adına Tarix və 

Etnologiya İnstitutunun böyük elmi 
işçisi, tarix üzrə fəlsəfə doktoru
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*eosiyasətin ³Suriya m|cüzəsi´
,, məqalə

Regional geosiyasətdə  
yeni mərhələ

I məqalədə vurğuladığımız regionlar-
arası miqyasda geosiyasi dinamikanı adek-
vat dərk etmək üçün zaman baxımından 
fikrən bir neçə il öncəyə qayıtmaq lazım 
gəlir. Biz 2015-ci ildən bu yana Türkiyə 
və Azərbaycanın apardığı regional və 
regionlar arası siysətinin bir cəhətini nəzər-
də tuturuq. 

O siyasətin əsas əlamətləri Türkiyə 
tərəfindən Yaxın Şərq və Qafqazda, Azər-
baycan tərəfindən isə Qafqaz və keçmiş 
sovet məkanında özünü göstərirdi. Həmin 
dönəmdə Türkiyə müxtəlif istiqamətlərdən 
gələn terror təhdidləri ilə hərb meydanında 
ölüm-dirim savaşı aparırdı. Azərbaycan isə 
illərdir himayədarlarının dəstəyi ilə Cənubi 
Qafqazda terrorla məşğul olan erməni ultra-
radikalizmi və şovinizmi ilə geniş məkanda 
ciddi siyasi-diplomatik mübarizədə idi. 

Türkiyə və Azərbaycanı təbii müttəfiq 
edən problem terrorla müstəqil dövlətçilik 
və ərazi bütövlüyü naminə savaş aparmaq 
məcburiyyəti idi. Nədənsə, bu tale oxşar-
lığını təhlilçilər qabarıq qeyd etmirlər. 
Məsələ onunla bağlıdır ki, indi Azərbay-
can–Türkiyə strateji müttəfiqliyini bilərək-
dən və ya bilmədən əsas etnik eyniliyinə 
bağlamaq bütöv mənzərəni əhatə etmir. 
Çünki iki qardaş ölkə və cəmiyyət ilk növ-
bədə müstəqil dövlətçiliyi təmin etmək 
kimi strateji siyasi və geosiyasi məsələdə 
ortaqdırlar. Zaman bunu tələb edir.   

Deməli, mühüm politoloji nəticə çıxar-
maq olar: Azərbaycanla Türkiyənin ter-
rorla mübarizəsində hansısa irqçi və dini 
bəhanə axtarmaq ən azı tarixə xəyanətdir. 
Hər iki dövlət qardaş olsa da, təbii dövlət 
haqlarını qorumaq üçün çiyin-çiyinə da-
yandılar. Bu o qədər təbii və güclüdür ki, 
qarşısında heç bir maneə dayana bilməz. 
Onu Qarabağ və Suriya hadisələri bütün 
dünyaya bir daha göstərdi. 

/akin Türkiyə illər öncə terrorla mü-
barizədə əsas maneənin kənar qüvvələr, 
terrora gizli dəstək verən böyük güclərin 
olduğunu dəfələrlə vurğulasa da, o dövr-
də hələ də çox böyük təsiri olan dairələr 
müxtəlif bəhanələrlə problemi etnik və irq-
çi müstəviyə gətirməkdə idilər. Nəhayət, 
Türkiyə qətiyyətli şəkildə terroru ölkə 
içindən təmizlədikdən sonra Ankaranın 
“terroru xarici dəstəkdən məhrum etmək” 
strategiyasının üstünlüyü özünü göstərdi. 
Son illər bu yolda rəsmi Ankaranın ABŞ, 
Avropa, Rusiya, Yaxın Şərqdə hansı süni 
manaeələri aşdığını bir daha xatırlamağa 
ehtiyac yoxdur. Biz bu qətiyyətin iki bəh-
rəsini gördük: Qarabağ və Suriya�

Azərbaycan fenomeni
Burada geosiyasi, tarixi və siyasi əhə-

miyyəti olan bir məqamı vurğulamaq 
mütləq lazımdır. Türkiyənin terrorla bey-
nəlxalq miqyasda apardığı savaş bu baxım-
dan həm də Azərbaycana qarşı olan qərəzli 
əllərin kəsilməsi kimi qəbul edilməlidir. 
Çünki Türkiyədə terroru kənardan körük-
ləyən xarici dairələrlə Azərbaycanda er-
məni terroruna ciddi dəstək verən və diplo-
matiya sahəsində təcavüzkar Ermənistanı 
cidd-cəhdlə müdafiə edən dairələr eynidir. 

Buna görə də Türkiyənin Avropanın 
bir sıra ölkələrindən, ABŞ-dan, Rusiya-
dan, İrandan və başqa “dostlardan” “Ter-
rora dəstəyi dayandırın�” tələbi həm də 

“Qarabağdan əlinizi çəkin�” mesajı idi. 
Məhz buna görədir ki, türk diplomatiya-
sı incə bir üsulla Fransa, İsveç, Finlandi-
ya problemlərini çözməli oldu. Bu dalğa, 
ümumiyyətlə, Avrasiyada hətta ən güclü 
sayılan dairələrin belə türk siyasəti qarşı-
sında acizlik mərhələsinin başlaması idi. O 
sırada aydın olurdu ki, erməni terrorunun 
beynəlxalq dəstək imkanları sürətlə azalır. 
Ankara bütün dünyaya bu yaxşılığı bəxş 
etdi� Türkiyə terrorun beynəlxalq dəstək 
“onurğasını sındırdı”� Bununla qarşısında 
daha geniş yollar açıldı.

Eyni zamanda, bu prosesdə müstəqil 
Azərbaycan heyrətedici qətiyyət və əmin-
liklə erməni terrorunun yox edilməsi is-
tiqamətində nəticəverici fəaliyyətini da-
vamlı olaraq gücləndirdi. Məsələ onunla 
bağlıdır ki, XXI əsrin gəlişi ilə Azərbaycan 
liderinin siyasəti sistem halında və strateji 
kontekstdə müstəqil dövlətin elə sistemli 
inkişafına nail olmaqdan ibarətdir ki, istə-
nilən anda milli ideya reallaşsın və sonrakı 
mərhələdə qalıcı sabitlik təmin edilsin. 

Türkiyənin fəaliyyəti öz yerində, lakin 
konkret olaraq Azərbaycan Respublikası-
nın dərin düşünülmüş inkişaf strategiyası 
Cənubi Qafqazla yanaşı, postsovet məka-
nında terrorun kökünün qurudulmasının 
aparıcı faktoru ola bilmişdir� Azərbaycan 
lideri müxtəlif sferaları əhatə edən la-
yihələrin həyata keçməsi ilə ölkə daxilin-
də muiltikultural birlik nümunəsini uğur-
la reallaşdırması, ordunu davamlı olaraq 
yeniləşdirməsi və gücləndirməsi, xarici 
siyasətin bütün istiqamətlərində prioritet-
ləri düzgün müəyyən edərək onları həyata 
keçirməsi ilə regionda yeni bir Günəşin 
doğduğunu dünyaya göstərdi. 

Azərbaycan bu cür sıçrayışlı tərəqqisi 
ilə Türkiyə qədər terrorla mübarizəyə re-
gional və regionlararası miqyaslarda töhfə 
vermiş oldu. Buna görə də Şuşa Bəyan-
naməsi Azərbaycan Respublikası dövləti-
nin çoxaspektli gərgin fəaliyyət nəticəsin-
də “alın təri” ilə qazandığı halal haqqıdır� 
Təkrar etmək istərdim: qardaşlıq öz yerində 
– başımız-gözümüz üstündə yeri var, ancaq 
Azərbaycan rəhbərliyi müstəqil dövlət ol-
mağı yeni səviyyədə hər kəsə sübut etdi� Bu 
məqam olmasaydı, əminəm ki, Şuşa Bəyan-
naməsi də olmayacaqdı� Buna Azərbaycan 
Respublikası fenomeni deyirik�  

Qarabağ və Suriya:  
³həqiqət anı´

“Azərbaycan müstəqil və güclü dövlət-
dir” həqiqətini qəbul etmək istəməyənlər 
üçün bir neçə “pis xəbərimiz” var.  Onlar 
Suriya məsələsində də Bakının yeri və ro-
lunu görə bilmirlər. Bunu hansısa ritorika 
və ya qondarma iddia hesab edirlər. Faktlar 
isə başqa mənzərəni ortaya qoyur. Onların 
bir qismini I məqalədə vurğulamışıq. Bura-
da Azərbaycanın xüsusilə son illər regional 
və beynəlxalq təşkilatlar daxilində terrorla 
mübarizə siyasətinin bir sıra məqamlarına 
toxunacağıq. Oradan Qarabağla yanaşı, 
Suriya da aydın görünür.  

Həqiqətdir ki, XXI əsrin gəlişi ilə 
Azərbaycan dövləti bütün cəbhələrdə Qa-
rabağ məsələsi ilə bağlı ağır savaşlar ver-
məyə başladı. O cümlədən, regional və 
beynəlxalq təşkilatlarda ulu öndər Heydər 
Əliyevin müəyyən etdiyi mübarizə xətti 
üzrə geniş fəaliyyət həyata keçdi. 

Azərbaycan rəhbərliyinin başlıca stra-
teji məqsədi aydın idi: Ermənistanın Azər-
baycana təcavüzü dini məsələ deyil, sırf 
milli dövlətçiliyi terror vasitəsilə məhv 
etmək cəhdidir� 

Bu kontekstdə müxtəlif səviyyələr-
də Azərbaycan diplomatiyasının böyük 
zəhmət hesabına təşkilatların sənədlərinə 
Ermənistanın təcavüzkarlıq faktını sala 
bilməsi ayrıca əhəmiyyəti olan faktdır. 
BMT, Aİ, ATƏT, müxətlif sammitlər, İs-
lam Konfransı Təşkilatı və s. qurumlarda 
Azərbaycanın böyük diplomatik fəaliyyə-
ti sayəsində qəbul edilən sənədlərin sayı 
artdıqca, bütövlükdə dünyada beynəlxalq 
terrora münasibət dəyişməyə başlamışdı. 
Terrorun beynəlxalq fəaliyyət dairəsi get-
dikcə məhdudlaşırdı. Bunun, şübhəsiz ki, 
Türkiyənin öz ərazisində terrorla müba-
rizəsinə də müsbət təsiri vardı. 

Azərbaycanın 2012–2013-cü illər-
də BMT TŞ-də sədr olması bu prosesdə 
öz yeri olan hadisə idi. Bu, faktiki olaraq 
BMT tərəfindən Azərbaycanın terrorla mü-
barizəsinə haqq qazandırması demək idi.

Sonrakı mərhələdə Azərbaycan regio-
nal və beynəlxalq təşkilatlarda fəaliyyətini 
daha da gücləndirərək terrorla mübarizəni 
bütövlükdə qlobal miqyasda zəruri bir tələ-
bata çevirməyə öz töhfəsini verdi. Azər-
baycan II Qarabağ müharibəsinə terrorla 
bütün sferalarda ciddi mübarizə aparmaq 
təcrübəsinə sahib dövlət kimi başladı. Bu, 
Azərbaycan fenomeni ilə bağlı həqiqət an-
larından biridir�

Azərbaycanın müxtəlif təşkilatlarda, 
ümumiyyətlə, terror və ədalətsiziliyə qarşı 
apardığı qətiyyətli mübarizə Suriya mö-
cüzəsinin reallaşması üçün mövcud təməl 
faktorlarından biridir. Birbaşa və ya dola-
yısı ilə dünya miqyasında terrora münasi-
bətdə ab-havanın dəyişməsinə töhfə verən 
Azərbaycan həm də Suriyadakı ədalətsiz-
liyə və terrora qarşı durmuşdur. 

Qoşulmama Hərəkatının üzvü kimi 
Bakının Afrikanı belə əhatə edən ədalət-
li mübarizəsi etiraf edilir. Yaxın Şərqdəki 
terrorla və ədalətsizliklə mübarizədə, bu, 
nə üçün aydın olmasın? Həm də ona görə 
ki, Azərbaycan İKT-nin fəal üzvü kimi 
həmişə, regionundan asılı olmayaraq, ter-
rora və ədalətsizliyə qarşı fəallıq göstəril-
mişdir. Təsadüfi deyildir ki, Azərbaycan 
Prezidentini Ərəb Dövlətləri /iqası Təş-
kilatının Əlcəzairdə 2022-ci ildə keçirilən 

31-ci Zirvə toplantısına xüsusi olaraq 
dəvət etmişdilər. 

Suriya hadisələri öncəsi isə İlham 
 Əliyevin Yaxın Şərq, Afrika, Avropa və 
başqa istiqamətlərdə intensiv səfərləri fak-
tdır. Azərbaycan Prezidentinin Afrika və 
Okeaniyada neokolonializmlə aktiv mü-
barizəsi dünyanın ən güclü müstəmləkəçi 
dairələrini belə narahat etməkdədir.  

Deməli, Suriya məsələsində Azərbay-
can faktorunun həqiqət anı kimi başlıca 
özəlliyi güclü dövlət olaraq özünü reklam 
etmədən konkret töhfə verməkdən ibarət-
dir. Azərbaycan bu aspektdə özəl geosiyasi 
təsir dairəsi olan yeganə postsovet məkanı 
ölkəsidir. 

³+əqiqət anı´ndan 
regionlararası  

geosiyasətə keçid
Əgər Qarabağ və Suriya məsələlərinə 

nəzəri olaraq vahid geosiyasi məntiqin 
fraqmentləri kimi baxmağı qəbul etsək, 
onda bu iki faktı birləşdirən “həqiqət 
anı”ndan regionlararası miqyasda geosi-
yasətin dinamikasına asanlıqla keçid edə 
bilərik. Əlbəttə, hər bir regionlararası si-
yasətin bazasında regional siyasət dayanır. 
Regional miqyası aşa bilməyən heç bir 
dövlət regionlararası miqyasda uğurlu ola 
bilməz. Bu baxımdan Azərbaycanın Cənu-
bi Qafqaz bölgəsində Qarabağ məsələsi ilə 
regionlararası müstəvidə Suriya məsələ-
sini ortaq baxış bucağı altına gətirməsi 
özlüyündə böyük uğurdur. Məhz həmin 
faktor Yaxın Şərq, 8krayna–Rusiya, Cənu-
bi Qafqaz,  Mərkəzi Asiya və 8zaq Şərqi 
qarşılıqlı əlaqədə olan və regionlararası 
məkan kimi qəbul edilən geosiyasi reallıq 
statusunda realpolitika müstəvisində vahid 
məntiqlə  təhlil etmək imkanı verir. 

Bəs, Azərbaycanla Türkiyə tandeminin 
regionlararası miqyasa geosiyasi konstruk-
tizm və terrorla mübarizə kontekstlərində 
proyeksiya etdikləri əsas ortaq dəyərlər 
hansılardır? İlk sıraya hər iki dövlətin bey-
nəlxalq hüquq normalarına dəqiqliklə əməl 
etmələrini qoymaq istərdik. Bu məsələ ha-
zırda ən güclü dövlətlərin belə tam əməl 

etmədiyi, lakin 9estfal sonrası böhranlı 
mərhələnin baza şərtidir. XXI əsrdə döv-
lətlərarası münasibətlərin təcrübəsi göstə-
rir ki, ən güclü koalisiya belə beynəlxalq 
hüquq normalarına söykənmədikdə da-
vamlı uğurlu ola bilmir. 

Şuşa və Qarabağ bəyannamələri əsa-
sında hazırkı dönəmdə əməkdaşlıq kursu-
nu həyata keçirən Azərbaycan və Türkiyə 
isə hər bir emosional uyğunluğu bir kənara 
qoyaraq ilk növbədə dəqiqliklə beynəlxalq 
hüquq normalarına uyğun davranırlar. 
Fakt dır ki, çox müxtəlif istiqamətlərdən 
bu iki qardaş dövləti təxribatlara çəkmək 
istəsələr də Bakı və Ankara hüquqdan kə-
nara çıxan addım atmadılar və atmırlar da. 
Bu, regional miqyasda Azərbaycanın fəa-
liyyətində özünü göstərən əsas əlamətlər-
dən biridir. 

Etiraf olunmalıdır ki, vurğulanan geo-
siyasi və siyasi xüsusiyyət hələlik Avrasiya 
məkanında oxşarı olmayan hadisədir. Re-
gional miqyasdan regionlararası səviyyəyə 
uğurlu siyasi-diplomatik transformasiya 
prosesinin bazasında beynəlxaq hüquq du-
rur� Bunun sübutu Qarabağ və Suriyadır�   

İkinci mühüm məqam Azərbaycan–
Türkiyə tandeminin beynəlxalq hüquq nor-
maları çərçivəsində terrorla səmimi müba-
rizə aparmaq xəttinə ciddi əməl etmələri 
ilə əlaqəlidir. Bu faktor geosiyasi kontekst-
də çox önəmlidir, ədalətllilik və hüquqla 
sıx bağlıdır. Çünki bu səmimiyyətə dünya 
ölkələri inanırlarsa, o halda hüquqi as-
pektdə Azərbaycan və Türkiyənin terrorla 
mübarizə aparmaq fəaliyyətinə realpoliti-
ka müstəvisində bu və ya digər dərəcədə 
dəstək verəcəklər. 

İndi həmin məqama görə Türkiyə–
Azərbaycan tandemi və daha geniş kon-
tekstdə Türk Dövlətləri Təşkilatı çərçi-
vəsində Yaxın Şərq, 8krayna–Rusiya, 
Cənubi Qafqaz, Mərkəzi Asiya və 8zaq 
Şərqdə geosiyasi dağıdıcılığa qarşı nəticə-
verici mübarizə apara bilirlər. Bu da ger-
çəklikləri qəbul etmək istəməyin dairələri 
aciz duruma salır�

)üzuli 48RBA1OV,  
;4�nin analitiki,  

fəlsəfə elmləri doktoru  

)ransanın Ermənistandakı səfiri 2livye 'ekotininin haylara 
olan sevgisi qoruq-qaytaq, sədd-sərhəd tanımır�  2nun hər 
açıqlaması, bir n|v, macəra xarakteri daşıyır� Əslində, əsas məqsədi 
Azərbaycan və Ermənistan arasında yumşalmağa doğru gedən 
münasibətlərə hər vəchlə xələl gətirmək olan cənab səfir |zündə 
diSlomatik missiyasının sərhədlərini aşıb Azərbaycanın daxili 
işlərinə qarışmaq cəsarətini taSır� 

Müsyö Dekotini bu dəfə Qarabağı tərk 
etmiş ermənilərə “böyük bacı kimi canıya-
nanlıq” nümayiş etdirməyə çalışıb və bu 
istəyini pravoslavların Milad bayramı mü-
nasibətilə paylaşdığı mesajında izhar edib. 
Hayların “sarı siminə” toxunmağa cəhd 
göstərən səfir “X” sosial şəbəkədəki mik-
robloqunda belə bir paylaşım edib: “Dağ-
lıq Qarabağdan” olan qaçqınlar növbəti 
dəfə Milad bayramını evlərindən kənarda 
qeyd edirlər. Milad bayramınız mübarək 
olsun� Fikirlərim bu il də bayramı evlərin-
dən kənarda qeyd edən “Dağlıq Qarabağ-
dan” olan qaçqınlarladır”. 

İndi biz müsyö Dekotiniyə cavabı çə-
tin olmayan bir sual ünvanlamaq istərdik: 
erməniləri bir il dörd ay bundan əvvələ qə-
dər bayramlarını qeyd etdikləri  ünvandan 
– Qarabağdan məhrum edən kimdir? Bakı, 
yoxsa sənin təmsil etdiyin Paris? Məgər on-
lar Fransanın Cənubi Qafqazda yeritməyə 
çalışdığı barışdırıcı  deyil, bölücü siyasəti-
nin qurbanları deyilmi? Cənab səfirin son 
hərəkəti bir daha ona dəlalət edir ki, onun 
simasında Yelisey sarayının anti-Azərbay-
can siyasəti artıq vərdiş halını alıb. 

Sorbonna 8niversitetinin məzunu, 
2012-2015-ci illərdə Fransanın İranda-
kı səfirliyində ikinci müşavir vəzifəsində 
diplomatik “təcrübə toplayan”, regional 
siyasətlə bağlı analitik məqalələrin müəl-
lifi Olivye Dekotini yalançı etnik və dini 

təəssübkeşliyin, separatçılığın təşviqinin 
artıq keçmişdə qaldığını, Azərbaycanın 
bölgədə yeni reallıq yaratdığını anlamalı-
dır. Bu reallığı Parislə yanaşı, Ermənistan 
da qəbul etməlidir. İrəvan düşdüyü siyasi 
dalandan çıxış yolunu Fransanın növbəti 
müstəmləkəsinə çevrilməkdə yox, Bakı 
ilə sülhə gəlməkdə, mehriban qonşuluq və 
əməkdaşlıq münasibətlərinin qurulmasın-
da axtarmalıdır.

Birmənalı olaraq deyə bilərik ki, 

Fransanın İrəvandakı səfirinin əndazə-
ni aşan hay-separat sevgisinin arxasında 
neokolonializm siyasəti dayanır. Rəsmi 
Paris hayları Azərbaycana qarşı revanşist 
əhval-ruhiyyəyə köklədiyi, İrəvanı mili-
tarizmə sürüklədiyi azmış kimi, indi də 

kökünü kəsdiyimiz Qarabağdakı keçmiş 
separatçı rejimin Ermənistana və dünyaya 
səpələnmiş tör-töküntülərinə aşkar dəstək 
verməklə məşğuldur. Onun bu təxribatçı 
siyasətini həyata keçirməkdə canfəşanlıq 
göstərən personalardan biri də səfir Olivye 
Dekotinidir. O, Qarabağı könüllü şəkildə 
tərk etmiş və bu səbəbdən “bayramsız qal-
mış” ermənilərin halına hayların özlərin-
dən betər ağlayır. 9ə bu zaman özünü 35 il 
əvvəl Ermənistandakı doğma yurdlarından 
qovulan soydaşlarımızın taleyindən bixə-

bər kimi aparır. Məsələnin maraqlı tərəflə-
rindən biri də odur ki, hətta rəsmi İrəvan 
Qarabağın Azərbaycan ərazisi olduğunu 
bəyan etdiyi halda, Paris bölgədən könül-
lü çıxmış erməni sakinlərin geri qayıtmaq 
hüququndan dəm vurur. 30 il Ermənistanla 
Azərbaycan arasında münaqişənin “dinc 
yolla” nizamlanması ilə birbaşa məşğul 
olmalı olan ATƏT-in keçmiş Minsk qru-
punun keçmiş həmsədrlərindən biri kimi 
Paris nədən azərbaycanlıların Ermənistan-
dakı ata-baba torpaqlarına geridönüşündən 
bəhs etmir? 

Səfir Dekotininin buna qədər səslən-
dirdiyi bəyanatlarda da sülh prosesinə qar-
şı çıxdığı aydın sezilirdi. “Kiçik bacı”nı 
silahlandırmağı prioritet saydığını bildirən 
səfirin Paris və İrəvan arasında “strateji 
yaxınlığın” üstünlüklərindən danışmasının 
da şahidi olmuşuq. Ermənistanın öz suve-
renliyini və əhalisini qorumaq iqtidarında 
olması üçün müdafiə sahəsində iki ölkə-
nin əməkdaşlığının vacibliyini vurğulayan 
fransız səfirin Makron hökumətindən aldı-
ğı tapşırıq və tezislərə uyğun hərəkət etdiyi 
şübhəsizdir. 

Fransanın Ermənistandakı səfiri Olivye 
Dekotininin fəaliyyət dairəsi çox genişdir. 
Onun hay ordusunun yaranmasının ildö-
nümünə həsr olunan mərasimdə iştirakı da 
macərasız ötüşməyib. Məsuliyyətsiz bəya-
natları ilə diqqəti çəkən səfir iddia edib ki, 
Paris Ermənistanın müdafiəsi məsələsini 
öz üzərinə götürür. 

Təbii olaraq sual yaranır: Fransanın 
Bakıdakı diplomatik nümayəndəliyi 44 
günlük müharibədə qələbə qazanmış Azər-
baycan Ordusunun nəinki hansısa tədbi-
rində iştirak edib, hətta onu təbrik belə et-
məyib. Bunun əvəzində Parisin İrəvandakı 
elçisi məğlub Ermənistan ordusunun “yu-
biley mərasimlərinə” qatılır, əlində erməni 
konyakı onun şəninə sağlıqlar deyir. Rəsmi 
Parisin sağlam məntiqlə, diplomatik etiket-
lə bir araya sığmayan belə hərəkətlərinin 
siyasi qısqanclıqdan başqa adı yoxdur. 
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Yayılan A qriS virusudur, 
aMiotaMa ehtiyac yoxdur 

Payızın ilk aylarından etibarən uşaqlar arasında yayılan xəstəlik ilin 
sonunda Sik həddə çatdı� İstifadə edilən dərmanlarla �0 ± �� dərəcəni 
keçən hərarəti salmaq mümkün olmayanda valideynlər xəstəxanalara üz 
tutdular� Qusma, ishal, ürəkbulanma, əzələ ağrısı şikayətləri ilə müraciət 
edənlərə ilk yardım kimi komSleks dərmanlarla infuziya vasitəsi ilə 
yardım olundu� 

Başqa ölkələrdən gələn xəbərlərlə isə 
əhali arasında çaşqınlıq yarandı. Xarici 
mətbuatın yaydığına görə, Qırğızıstanda 
2024-cü ilin son günlərində yeni infeksiya 
– metapnevmovirusa yoluxma halı qeydə 
alınıb. Ölkədə epidemioloji nəzarət tədbir-
ləri gücləndirilib. Oktyabr – dekabr ayın-
da xəstələrdən ümumilikdə 1 144 nümunə 
toplanıb. /aboratoriyaya göndərilən müa-
yinələrin nəticələri əsasında  metapnevmo-
virusa iki yoluxma halı aşkarlanıb.

Qırğızıstanın səhiyyə qurumlarının 
verdikləri məlumatda qeyd edilir ki, xəstə-
lik Çində daha çox yayılıb. Ölkənin şimal 
əyalətlərindəki xəstəxanaların əksəriyyəti 
uşaq və yeniyetmələrdən ibarət metap-
nevmovirus xəstələri ilə doludur. Xəstə-
lik CO9ID-19-un simptomlarına bənzər 
əlamətlərlə müşahidə olunur: boğaz ağrısı, 
öskürək, zəiflik, başgicəllənmə, titrəmə. 
hmumilikdə isə xəstəlik yüngül keçir, la-
kin immun sistemi zəif olan insanlarda 
bronxit və pnevmoniya inkişaf edir.

Ölkəmizdə də yeni yayılan virusla bağ-
lı narahatlıq var. Yanvarın �-da Səhiyyə 
Nazirliyi belə bir açıqlama ilə xalqa mü-
raciət etdi ki, hər il Şimal yarımkürəsində 
yerləşən ərazilərdə soyuq aylarda, əsasən, 
dekabr–mart aylarında mövsümi qrip – 
influenza və digər kəskin respirator virus 
infeksiyalarının müxtəlif ştamları yayılır.

Metapnevmovirus üzrə qeyri-stabil 
epidemioloji vəziyyət Çin, Qazaxstan və 
Rusiya Federasiyasında müşahidə olunur, 
mövsümi xarakter daşıyan qripəbənzər 
respirator xəstəlikdir. Bu virus bütün dün-
yada geniş yayılıb və kəskin respirator vi-
rus infeksiyalarının tipik patogenlərindən 
biridir.

Nazirliyin açıqlaması ilə bağlı 
mütəxəssis fikri |nəmli olar məqsədilə 
hər gün  xəstələrlə təmasda olan ³/ey-
la´ .linikasının ş|bə müdiri, təcrübəli 
Sediatr Sahib &əfərovdan hazırkı du-
rumla və metoSnevmavirusla bağlı mü-
sahibə aldıq� 

– Metapnevmovirus bir çox digər 
kəskin respirator virus infeksiyalarına 
xas olan öskürək, burun tutulması, burun 
axması, hərarətin yüksəlməsi, nəfəs dar-
lığı, səsin boğulması kimi simptomlarla 
təzahür edir. Çində alovlanan metapnev-
movirus daha çox 15 yaşa qədər uşaqlar 
arasında yayılıb. 9irusun Rusiyada digər 
bir sıra ölkələrdə aşkarlanması barədə də 

mediada məlumatlar verilir. Haqqında söh-
bət yayılan virus elə də yeni deyil, 2021-ci 
ildə tapılıb. İnfeksiyaya yoluxmanın gedişi 
belədir ki, ilk dəfə bütün uşaqlar bu viru-
sa yoluxur, onlarda virusa qarşı immunitet 
yaranır. Böyüklər isə təkrarən virusa yo-
luxa bilir, xəstəlik yenidən qayıdır. 9irusda 
həm burun axma, həm boğaz, həm boğucu 
öskürək ola bilər. Adətən xəstəlik 5–7 gün 
çəkir. Amma xəstəlik ağciyər problemi 
olanlarda, astma xəstələrində, immunitet 
defisitli insanlarda pnevmoniya ilə ağırlaşa 
bilər.

Metapnevmovirus pandemiyadan 
sonra hər il dövr edir və mövsümi yolux-
ma olur. Hətta statistikası da aparılır.  Bu 
infeksiyaya qarşı spesifik virus dərmanı 
yoxdur. Ona görə hərarətsalıcı, burun açı-
cı, öskürək əleyhinə dərmanlardan istifadə 
olunur. Pnevmoniyaya çevrilmə ehtimalı 
böyük olduğundan xəstəyə müalicə prose-
sində  antibiotiklər təyin edilir. Amma onu 
xüsusi qeyd edək ki, bu dərmanları həkim 
təyin etməlidir.

± +azırda |lkəmizdə eSidemioloMi 
durum necədir" 

– Əminliklə deyə bilərəm ki, ölkəmiz-
də uşaqlar arasında geniş yayılmış metap-
nevmovirus yox, A qrip virusudur. Ajiotaja 
ehtiyac yoxdur.  Amma valideynlər diqqət-
li olmalıdırlar. Ayrı-ayrı illərdə qrip viru-
sunun müxtəlif ştamları ortaya çıxır. Onlar 
da bir-birindən müəyyən qədər fərqlənir. 
Bundan başqa, digər respirator virusların 
təxminən 200 növü var. Növlər müəyyən 
zamanlarda bir-birini əvəz edir. /akin bun-
lar yeni yayılmış viruslar deyil. 2024-cü 
ildə ölkədə hansısa yeni mövsümi xəstəlik 
müşahidə edilməyib. Bildiyimiz kimi, de-
kabr, yanvar, fevral qripin yayılması üçün 
münbit şəraitin olduğu aylardır. Hazırda 
yanvar ayı olmasına baxmayaraq, mövsü-
mi qripin kəskin artımı da müşahidə edilir. 
hstəlik A qrip virusu da yayılıb.  Xəstəlik 
immuniteti zəif və ya yanaşı xəstəlikləri – 
bronxial astma, ağciyərlərin xroniki xəstə-

likləri olan insanlarda bronxit və ya pnev-
moniya ilə ağırlaşa bilər.

Amma nəfəs yolları ilə bağlı problem-
ləri olmayan şəxslərdə xəstəlik digər respi-
rator infeksiyalar kimi əsasən, fəsadsız ke-
çir, qısa müddət ərzində öz-özünə sağalma 
ilə nəticələnir. Müalicə adətən simptom-
lara görə aparılır. Xəstələrdə müayinə ilə 
virusun pozitiv çıxması müalicə taktikasını 
dəyişmir. Bütün viruslara qarşı mübarizə 
və müalicə üsulu dəyişməzdir.

± Xəstəliyə yoluxanlar çoxdurmu"
– Çoxdur. Gün ərzində klinikaya 400-ə 

yaxın xəstə müraciət edir.  Qan təhlillərinə 
əsasən, xəstənin hansı virusa, yaxud han-
sı bakteriyaya yoluxduğu müəyyən edilir. 
Müalicə müayinənin nəticəsinə əsasən 
aparılır. Bütün viral infeksiyalarda tətbiq 
edilən müalicə dəyişmir.  Kəskin respirator 
virus infeksiyalarına yoluxmalar da xeyli 
çoxdur. Bunların arasında fəsillə bağlı qrip 
nisbətən daha təhlükəlidir, ağırlaşmalar 
və xoşagəlməz nəticələri ilə fərqlənir. Bu 
infeksiyalardan qorunma yolları, əsasən, 
qeyri-spesifikdir və hava-damcı yolu ilə 
yayılan bütün infeksiyalar üçün ümumidir.

± Xəstələrin qida qəbulu necə olma-
lıdır" Virusa yoluxmamaq üçün t|vsiyə-
niz� 

–  Əhalinin sağlamlığının qorunması 
və yoluxma hallarının qarşısının alınması 
məqsədilə həkimlərin tövsiyələrinə əməl 
etmək yetərlidir. Xüsusilə, yüksək həssas-
lığa malik şəxslərə məsləhət görülür ki, 
kütləvi tədbirlərdə və insanların sıx toplaş-
dığı məkanlarda tənə൵üs yollarını qoruyan 

tibbi maskalardan istifadə etsinlər. Onlar 
özləri xəstələnməsələr də virus daşıyıcısı 
kimi ailədəki digər şəxsləri, xüsusilə, uşaq-
ları yoluxdura bilərlər. İnsanların əl gigi-
yenasına riayət etməsi, gündəlik qidalan-
ma rejiminə bol vitaminli ərzaqların daxil 
edilməsi vacibdir. Hər hansı respirator 
simptomları olan şəxslərin, əgər tempera-
turu yüngül hərarətsalıcılarla tənzimləmək 
mümkündürsə, ev şəraitində simptomatik 
müalicə alması məqsədəuyğun hesab olu-
nur. 

Bununla yanaşı, onu demək vacibdir 
ki, bizim insanlarda peyvəndə qarşı bir qə-
dər laqeydlik var. Hər bir vətəndaş sağlam-
lığına xüsusi diqqət və məsuliyyətlə yanaş-
malı, özünü və ətrafındakıları infeksiyalara 
yoluxmadan qorumalıdır. 

Sonda onu qeyd edək ki, ölkə ərazisin-
də epidemioloji vəziyyətə nəzarət, epide-
mik dövrdə qripin hansı ştamlarının dövr 
etməsini müəyyən etmək üçün müvafiq 
laboratoriyalarda xəstələrin burun-udlaq 
nahiyəsindən götürülmüş yaxmaların mo-
lekulyar üsulla (PZR) müayinəsi aparılır. 
Özündə narahatlıq hiss edən, virusa yolux-
ma şübhəsi olan insanlar həmin laborato-
riyalara müraciət edib müayinədən keçə 
bilərlər.

Qripə qarşı spesifik və təsirli qorunma 
vasitəsi vaksinasiyadır. Hər il sentyabr–ok-
tyabr aylarında dövriyyədə olan fəslə uy-
ğun qrip viruslarına qarşı olunan peyvənd 
həmin şəxsi növbəti vaksinasiyayadək qo-
ruyur. Qripə qarşı peyvəndin birinci növ-
bədə risk qrupları arasında aparılmasına 
çağırışlar edilir. Yadda saxlamaq lazımdır 
ki, yalnız vaxtında edilmiş peyvənd bir 
çox xoşagəlməz fəsadların və ağır nəti-
cələrin qarşısını ala bilər. Qapalı məkanla-
ra girərkən, mümkün qədər maskadan isti-
fadə etmək də təsirli ehtiyat tədbirlərindən 
biridir. 

Zərifə BƏùİR4,Z,  
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³Stratfor´ Ermənistanı 
SəMmürdə etdi

$naOitiN mərNəz ørəYanın $%ù�dan JüFOü dəstəN aOmaq FəKdOərinin  
puça çıxaFağını� 7rampın %aNıya üstünOüN YerəFəyini proqnozOaşdırır

A%Ş-da fəaliyyət g|stərən məşhur ³Stratfor´ Analitik Mərkəzi 
2025-ci il üzrə geosiyasi Sroqnozunu açıqlayıb� +esabatda bildirilir ki, 
ənənəvi ticarətin Sozulması, dəyişən hərbi münaqişələr və daxili siyasi 
turbulentlik 2025-ci ildə əsas qlobal hadisələri formalaşdıracaq�

Əlbəttə, hesabatın Cənubi Qafqaz re-
gionu, il ərzində böyük dövlətlərin bölgə-
mizlə bağlı siyasətinin necə olacağı bizim 
üçün daha çox maraqlıdır. Sənədin Ermə-
nistan hökumətini pəjmürdə etdiyini bəri 
başdan qeyd etmək mümkündür. Bildiri-
lib ki, Ermənistan sülh danışıqlarında öz 
mövqeyini möhkəmləndirmək üçün xaric-
dən dəstək axtardığı üçün Cənubi Qafqaz 
geosiyasi nüfuz uğrunda “döyüş meydanı” 
olaraq qalacaq: “Ehtimal etmək olar ki, Er-
mənistan və Azərbaycan sülh sazişinə doğ-
ru irəliləməyi davam etdirəcəklər. /akin 
Ermənistanda konstitusiya dəyişiklikləri, 
sərhədlərin tam delimitasiya-demarkasiya-
sı və tranzit əlaqələrinin qurulması ilə bağlı 
fikir ayrılıqları, çox güman ki, 2025-ci ildə 
sülh sazişinin bağlanmasına mane olacaq. 
Bu məsələlərin bəziləri sonrakı razılaşma 
üçün təxirə salına bilər, lakin razılıq əldə 
olunana qədər regionda vəziyyətin gərgin-
ləşməsi potensialı davam edəcək. Hər iki 
tərəf (?) danışıqlarda təsir vasitələrini qo-
ruyub saxlamaq üçün xarici dəstəkçilər ax-
taracaq. Ermənistan hakimiyyəti Rusiya-
nın 8kraynada mümkün atəşkəsdən sonra 
regionda nüfuzunun güclənməsini, habelə 
Gürcüstanda rusiyayönlü hökumətin seç-
kilərdə qalib gəlməsini yaxın illərdə Mos-
kvanın Cənubi Qafqaza təsir imkanlarını 
artırması kimi qiymətləndirərək, Kremlə 
qarşı fəaliyyət göstərməkdən çəkinəcək”.

Bildirilib ki, Donald Tramp administra-
siyası Rusiya, İran və Çinin bölgədə təsirinə 
qarşı regional tarazlıq kimi Bakı ilə daya-
nıqlı münasibətləri prioritet hesab etdiyi 
üçün Ermənistanın ABŞ-dan güclü dəstək 
almaq cəhdləri puça çıxacaq: “Əvəzində 
Ermənistan Fransadan gələn hərbi texnika-
ya arxalanacaq və Avropa İttifaqı ilə ticarə-
tin artırılmasına can atacaq. İrəvan Qərblə 
artan bu siyasi və müdafiə əlaqələrindən 
istifadə edərək, Azərbaycanı eskalasiya-
dan çəkindirməyə (?) və sülh danışıqla-
rında Bakının ən sərt tələblərinə (?), yəni 
kommunikasiya xətlərinin Ermənistanın 
cənubundan keçməsinə qarşı çıxmağa ça-
lışacaq”.

Bəri başdan qeyd edək ki, “Stratfor”un 
hesabatında bir sıra yanlışlıqlar mövcud-
dur. Bunlardan ən nəzərəçarpanı Azərbay-
canın, guya, hansısa xarici dəstək axtarışın-
da olması fikridir. Bu, yanaşma kökündən 
yanlışdır. Məsələ ondadır ki, Azərbaycan 
dövləti heç vaxt kənar dəstəkçi axtarışında 
olmayıb. İstər Ermənistanla 1994-cü ildən 
aparılan danışıqlar prosesi, istər 2020-ci 
ilin 9ətən müharibəsi, istərsə də 2023-cü 
ilin lokal xarakterli antiterror tədbirləri za-
manı Azərbaycan xalqı hakimiyyət ətrafın-
da yumruq kimi sıx birləşərək, torpaqlarını 
işğaldan azad etdi və dövlət suverenliyi 
bərpa olundu. Bu prosesdə ölkəmizə Tür-
kiyə və Pakistan kimi qardaş ölkələr sıx 
siyasi dəstək verdilər. Müxtəlif təşkilatlar, 
əsasən Qoşulmama Hərəkatı çərçivəsində 
bərabərhüquqlu əməkdaşlıq əlaqələri qur-
duğumuz ölkələr isə BMT Təhlükəsizlik 
Şurasında əleyhimizə olan qətnamələri ən-
gəllədilər.

Bu baxımdan danışıqlarda təsir va-
sitələrini qoruyub saxlamaq üçün xarici 
dəstəkçi axtarışında olması fikri yalnız Er-
mənistana aiddir. İrəvan Azərbaycan tor-
paqlarını işğal edərkən də, sonradan işğalı 
möhkəmləndirərkən də xarici havadarla-
rına arxalanmışdı. Hər kəsə məlumdur ki, 
ona həm Rusiya, həm də əks cinahda qə-
rarlaşan Qərb ölkələri hər cür dəstək ver-
mişdilər. Maraqlıdır ki, əksər məsələlərdə 
mövqeləri bir-biri ilə daban-dabana zidd 
olan bu iki qütbün Ermənistanı dəstək-
ləmək məsələsində mövqeləri üst-üstə 
düşürdü. İkinci Qarabağ müharibəsinin 
və antiterror tədbirlərinin nəticələrinə 

görə Rusiyadan bərk narazı qalan rəsmi 
İrəvan üzünü büsbütün Qərbə çevirdi. Ha-
zırda Fransa başda olmaqla, bir sıra Qərb 
ölkələri Ermənistanın hamisinə çevriliblər. 
Buna baxmayaraq, Ermənistan Rusiya ilə 
də iqtisadi əlaqələri kəsmir. Ölkə Avrasiya 
İqtisadi İttifaqı və Gömrük İttifaqı kimi 
qurumlarda fəal rol oynayır. Ötən il Rusiya 
ilə Ermənistan arasında ticarət dövriyyəsi-
nin görünməmiş dərəcədə artması bunun 
göstəricisidir.

Analitik mərkəzin Ermənistanda kons-
titusiya dəyişiklikləri, sərhədlərin tam deli-
mitasiya-demarkasiyası və tranzit əlaqələ-
rinin qurulması ilə bağlı fikir ayrılıqlarının 
2025-ci ildə sülh sazişinin bağlanmasına 
mane olacağına dair mövqeyini isə bö-
lüşmək mümkündür. Məsələ ondadır ki, 
hazırda Azərbaycanla Ermənistan arasında 
sülh və dövlətlərarsı münasibətlərin qurul-
ması haqqında ikitərəfli saziş layihəsi üzrə 
böyük irəliləyiş əldə edilib. Sənədin 17 
maddəsinin 15-i razılaşdırılıb, ikisi qalıb. 
Razılaşdırılmayan maddələrdən biri bir-bi-
rinə qarşı beynəlxalq məhkəmələrdə iddi-
alardan kənarda durmaqdır. Digər maddə 
başqa ölkələrin nümayəndələrini bizim 
sərhədimizdə yerləşdirməməklə bağlıdır. 
Ancaq erməni tərəfinin həyata keçirməli 
olduğu daha iki məqam var. Birincisi, öz 
konstitusiyasını dəyişməkdir. Çünki kons-
titusiyada Azərbaycana ərazi iddialarının 
yer aldığı müstəqillik bəyannaməsinə is-
tinad var, burada keçmiş Dağlıq Qarabağ 
Muxtar 9ilayəti Ermənistanın bir hissəsi 
elan olunur. Bu mənada konstitusiyanın 
dəyişdirilməsi Azərbaycanın istəyi deyil, 
sadəcə, obyektiv şərtdir. Rəsmi Bakının 
ikinci şərti ATƏT-in Minsk qrupunun ləğ-
vidir. Bu məsələ konsensusla həll edildi-
yinə görə, formal olaraq bunu Ermənista-
nın razılığı olmadan etmək mümkün deyil. 
/akin Ermənistan Minsk qrupunun ləğv 
edilməsi üçün Bakı ilə birlikdə ATƏT-ə 
müraciət etmək istəmir. 2025-ci il ərzində 
rəsmi İrəvanın hər iki tərəf üçün prinsipial 
əhəmiyyət daşıyan bu məsələlər üzrə razı-
lığa gələcəyi, daha doğrusu, Ermənistanın 
mövcud istiqamətdə konstruktiv addım 
atacağı az ehtimal olunandır. Bu mənada 
“Stratfor”un mövqeyini bölüşmək müm-
kündür.

Hesabatda əksini tapan digər nüans, 
yəni Ermənistanın yanvarın 20-dən fəa-
liyyətə başlayacaq ABŞ administrasiya-
sından gözləntilərinin doğrulmayacağı 
düşüncəsi də olduqca maraqlıdır. Qeyd 
edək ki, D.Tramp administrasiyası döv-
ründə Ermənistanın ABŞ-dan güclü dəstək 
almaq cəhdlərinin puça çıxacağını təkcə 
“Stratfor” demir. Məsələn, bir neçə həftə 
öncə iqtisadçı, Kolumbiya 8niversitetinin 
professoru Cefri Saks bildirmişdi ki, ABŞ 
Ermənistanı heç vaxt xilas etməyəcək. 
Amerikalı professor “Conversations on 
Groong” (“Qroonqla söhbət”–S.H.) pod-
kastında müsahibə zamanı demişdi: “Belə 
bir mif var. “ABŞ bizi xilas edəcək”. Mən 
bu miflə dünyanın müxtəlif yerlərində qar-
şılaşmışam, amma bilirəm ki, ABŞ Ermə-
nistanı heç vaxt xilas etməyəcək. Ona görə 
yox ki, 9aşinqtonun Ermənistana münasi-
bəti mənfidir, ona görə ki, amerikalıların 
99 faizi Ermənistanın harada olduğunu 
bilmir və bu, onlar üçün əhəmiyyətli de-
yil. Sərt danışmaq istəmirəm, amma dü-
rüst olmaq istəyirəm. Bütün həyatım boyu 
müxtəlif ölkələrin ABŞ-dan necə möcüzə 
gözlədiyini görmüşəm, amma bundan yax-
şı heç nə çıxmayıb. hstəlik, çox pis şeylər 
tez-tez baş verib”.

C.Saksın sonrakı fikirləri də maraqlı-
dır: “Mənim məsləhətim həmişə belədir: 
xəritəyə baxın və qonşularınızla yaxşı 
münasibət qurmağa çalışın. Mən bunu 

bütün ölkələrə deyirəm”. Professor Cənu-
bi Qafqazın üç ölkəsi və üç regional güc 
– Rusiya, Türkiyə və İranın koordinasiyalı 
dialoq aparmalı olduğu fikrini bildirib.

'|vlət İdarəçilik Akademiyasının 
müşaviri, %akı Politoloqlar .lubunun 
rəhbəri =aur Məmmədov XQ-yə açıq-
lamasında bildirdi ki, “Stratfor” Analitik 
Mərkəzinin ötənilki hesabatında Ermənis-
tan və Azərbaycan arasında eskalasiyanın 
baş verəcəyinə dair ciddi ehtimallar irəli 
sürülmüşdü. Bu il isə sənəddə oxşar fikirlər 
yer almayıb: “Mərkəz bu il bildirib ki, iki 
ölkə arasında hərbi münaqişə olacağı ehti-
malı azdır. Daha çox danışıqlar prosesinin 
davam edəcəyi proqnozlaşdırılır. Doğru-
dur, 2025-ci ildə danışıqlar prosesində nə-
ticə əldə olunacağına ümid edilmir. Yalnız 
danışıqlar aparılacağı bildirilir. Ermənistan 
media orqanları bununla bağlı bəzi məlu-
matları paylaşıblar. Ermənistanda Rusiya-
ya yaxınlığı ilə seçilən saytlar, informasiya 
agentlikləri və qəzetlər Trampın İrəvanı 
dəstəkləməyəcəyinə diqqəti yönəldiblər. 
“Stratfor” bildirir ki, İrəvanın gözləntiləri-
nin əksinə olaraq ABŞ-ın yeni hakimiyyəti 
Azərbaycana üstünlük verəcək. Paşinyana 

yaxın olan, bəziləri Qərbdən maliyyələşən 
media qurumları isə bu məsələnin üstün-
dən sükutla keçməyə çalışırlar ki, daxili 
auditoriya belə hesabatlarla tanış olmasın”.

Z.Məmmədov qeyd etdi ki, dünyanın 
bütün ölkələrinin Trampdan gözləntiləri 
var. Bütün ölkələrdə hökumətlər Trampın 
andiçmə mərasimindən sonra 9aşinqto-
nun onların yerləşdikləri regionla bağlı 
hansı siyasəti yürüdəcəyini gözləyirlər: 
“Respublikaçıların hakimiyyətdə olduq-
ları bütün dövrlərdə Azərbaycanla ABŞ 
arasındakı münasibətlər normal və sabit 
olub. Münasibətlər regional təhlükəsizlik, 
o cümlədən beynəlxalq terrorçuluqla mü-
barizə və enerji layihələri üzrə əməkdaşlığı 
əhatə edib. Azərbaycan xarici siyasəti üçün 
prioritet istiqamətlər olan təhlükəsizlik və 
enerji amili 9aşinqtonla Bakı arasında mü-
nasibətləri yaxınlaşdırıb. Demokratlar isə 
hakimiyyətdə olduqları dövrdə Azərbay-
canla münasibətlərdə hər zaman təhlükə-
sizlik sahəsində əməkdaşlıqdan yan ke-
çiblər. Enerji sahəsində müəyyən mənada 
əməkdaşlıq olsa da, “erməni məsələsi”nə 
qeyri-obyektiv yanaşma və insan hüquqla-
rı adı altında təzyiqlərə şahidlik etmişik”.

Politoloq bildirdi ki, D.Trampın Er-
mənistan və Azərbaycana, ümumiyyətlə, 
Cənubi Qafqaza münasibəti həm də ABŞ–
İran, ABŞ–Türkiyə və ABŞ–Rusiya müna-
sibətləri prizmasından təhlil edilməlidir: 
“Əlbəttə, İranla münasibətlərin gərgin-
ləşəcəyi təqdirdə Azərbaycanın geosiyasi 
çəkisi kifayət qədər artacaq. Eyni zaman-
da, onu da qeyd etmək lazımdır ki, 2025-
ci ildə ABŞ–Rusiya münasibətlərində də 
yumşalma gözlənilir. Bu çərçivədə 9aşinq-
ton və Moskva arasında müxtəlif sövdələş-
mələr ola, Cənubi Qafqazın da hansı güc 
mərkəzinin belə deyək, çətiri altına daha 
çox keçməsi məsələsi gündəmə gələ bilər. 
Belə olan təqdirdə Rusiyanın bölgədə daha 
çox güclənəcəyi ilə bağlı ehtimallar səslən-
dirənlər var. Bu isə Ermənistanla Azərbay-
can arasındakı danışıqlar prosesinə birbaşa 
təsir edəcək məsələlərdəndir. O cümlədən 
Türkiyə ilə ABŞ-ın münasibətləri də çox 
vacibdir. Bu gün biz 9aşinqtonla Ankara-
nın Suriyadakı məsələləri nizamladıqla-
rını müşahidə etməkdəyik. Əgər Cənubi 
Qafqazla bağlı da iki ölkə arasında razılıq 
əldə olunarsa, bu, təbii ki, ölkəmizə ciddi 
şəkildə dividendlər qazandıracaq”.

D.Trampın enerji siyasətinin, xüsusilə 
Avropanın enerji təhlükəsizliyi ilə bağlı 
mövqeyinin də vacib olduğunu deyən po-
litoloq bu məsələnin 9aşinqtonla Bakı ara-
sında münasibətlərə təsir edəcək məqam-
lardan olduğunu bildirdi: “Bütövlükdə, biz 
Trampın birinci prezidentlik dövrünə də 
nəzər salaraq, onun yanvarın 20-dən baş-
layacaq ikinci prezidentliyi dövründə dün-
yanın hansı regionlarına daha çox diqqət 
ayrılacağını söyləyə bilərik. Düşünürəm 
ki, bu dəfə də onun əsas diqqəti Çinlə mü-
barizəyə, Pekinlə, eləcə də Avropa ilə iqti-
sadi məsələlərin həllinə yönələcək”. 
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202�-cü ilin uğur formulu: düzgün 
strategiya, ardıcıl islahatlar

202�-cü il |lkəmiz üçün əlamətdar və uğurlu illərdən biri kimi tarixə 
yazıldı� 7orSaqlarının 20 faiz hissəsini azad edən, bununla da  d|vlət  
suverenliyini tam  gerçəkləşdirən Azərbaycan müstəqllik d|vründə ilk 
dəfə bütün ərazilərində ümumxalq seçkiləri ± Srezident və Sarlament 
seçkiləri keçirdi� Xalqımız  fevral ayında 20  il  ərzində  |lkəmzi  iqtsadi 
yüksəlişə və  ən mühüm  hədəÀərə  çatdıran,  ən müqəddəs  arzumuz  olan  
Qarabağa sülh, əmin-amanlıq gətirən, düşmənin �0  illk  işğalına son qoyan 
Prezident  İlham  Əliyevə  n|vbəti dəfə  ehtiram  və  etimad  g|stərərək  
yenidən  ali d|vlət vəzifəsinə seçdi� Sentyabr ayında isə resSublikamızın  
ictimai-siyasi həyatında digər mühüm hadisə olan V,, çağırış Milli Məclisə 
seçkilər reallaşdı� 

Ötən il Azərbaycan BMT-nin İqlim 
Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyası-
nın Tərəflər Konfransının 29-cu sessiya-
sına (COP29) layiqli ev sahibliyi etməklə 
təşəbbüskar və nümunəvi təşkilatçılıq 
modelini ortaya qoyan dövlət kmi nüfuz 
və etimadını möhkəmləndirdi. �0-dən çox 
ölkənin dövlət və hökumət başçılarının qa-
tıldığı tədbirdə iqlim dəyişikliyinin yarat-
dığı problemlər və onların qarşısının alın-
ması üçün birgə təşəbbüs mexanizmlərini 
müzakirə etdi.  

Maliyyə Nazirliyinin məlumatına görə, 
Azərbaycan iqtisadiyyatı 2024-cü  ildə  
daha  da  böyüdü,  yanvar-iyun  ayları ər-
zində  formalaşmış  güclü fiskal-maliyyə 
yığımları dövlət büdcəsinin gəlir və xərc-
lərinin artırılması üçün əlverişli zəmin ya-
ratdı. Elə bu səbəbdən  də  2024-cü  ilin  
dövlət  büdcəsinin gəlir  və  xərclərinə  də-
yişiklik  edildi. Bunun  nəticəsində büdcə-
nin gəlirləri �,5 faiz artırılaraq 3� milyard 
3�� milyon manata, xərclər isə �,1 faiz ar-
tırılaraq 39 milyard 742,3 milyon manata 
çatdırıldı.

Büdcə xərcləri, ilk növbədə, əsas mil-
li hədəfimiz olan Qarabağ və Şərqi Zən-
gəzurda həyata keçirilən tikinti, bərpa və 

yenidənqurma işlərinin daha da sürətlən-
dirilməsinə yönəldildi. Bu maliyyə təmi-
natı sayəsində 2024-cü ildə işğaldan azad 
edilmiş ərazilərdə bir sıra mühüm infrast-
rukturlar, yol-nəqliyyat qovşaqları, yaşayış 
binaları istifadəyə verildi. 

Böyük Qayıdışın növbəti addımı 
kimi 32  illik 9ətən  həsrətindən  son-
ra  Azərbaycanın  və  İslam  dünyasının   
mədənyyət  paytaxtı  olan  Şuşaya  doğma  
sakinlərin geri qayıdışı  gerçəkləşdi, Xoca-
lı,  Cəbrayıl,  Xankəndi və  digər  ərazilərə  
ləyaqətli və  əbədi dönüş  reallaşdı. Qara-
bağ  8niversitetinin  öz  qapılarını  azər-
baycanlı  tələbələrə açması ilə təhsilimizdə 
yeni qürurverici mərhələ başlandı.

hmumilikdə,  azad  olunmuş  ərazilər-
də  böyük  quruculuq  işləri çərçivəsində  
2021-2024-cü  illər  ərzində dövlət büdcə-
sindən 17 milyard manatdan çox maliyyə 
təminatı yaradılıb. Azərbaycanın ərazi bü-
tövlüyü gerçəkləşdiriləndən sonra  bölgədə 
yaranmış yeni reallıqlar, həmçinin Ermə-
nistanın silahlandırılması nəzərə alınaraq 
Silahlı Qüvvələrimizin döyüş hazırlığı və 
maddi-texniki təchizatının müasirləşdi-
rilməsi, müdafiə qabiliyyətinin daha da 
gücləndirilməsi  ötən ilin  ən ümdə xərc 

prioriteti kimi diqqətdə  saxlanıldı.  Dövlət  
büdcəsində  edilmiş  dəyşikliklər  nəticə-
sində  müdafiə və milli təhlükəsizlik xərc-
ləri 705 mlyon manatdan çox artırıldı. 

2024-cü  il  sürətli  iqtsadi  inkşaf  ili 
kimi xarakterizə oluna  bilər. Yanvar-sent-
yabr aylarında ölkədə 92,� milyard və ya 
əvvəlki ilin eyni dövrü ilə müqayisədə 
4,7 faz çox ümumi daxili  məhsul (hDM)   
istehsal olunub ki, əlavə dəyərin 7,1  fa-
izi qeyri-neft-qaz  sektorunda  yaradılıb. 
Bu dövrdə ölkəmizin güclü təhlükəsizlik 
yastığı olan strateji valyuta ehtiyatlarının 
həcmi 72 milyard dolları ötüb, xarci bor-
cumuz əhəmiyyətli dərəcədə azaldılaraq 5 
milyard dollara bərabər olub.

Maliyyə Nazirliyinin məlumatında 
bildirilir ki, 2024-cü ilin 9 ayında dövlət 
büdcəsinə proqnozlaşdırılandan 0,2 faiz 
çox vəsait daxil olub. Büdcənin gəlirlə-
ri 53,4 milyon manat artaraq 27 milyard 
737 milyon manata çatıb. Büdcə xərclə-
rində isə proqnoz 42,2 milyon manat çox 
icra edilib  və nəticədə xərclərin həcmi 25 
milyard 174 milyon  manat  olub.  Dövlət  
büdcəsinin    vəsaiti hesabına  bütün  xərc  
sifarişləri tam  və  vaxtında  təmin edil-
məklə 2 milyard 5�3 milyon manat məb-
ləğində profisit yaranıb. Bütün bu müsbət 
makro-iqtsadi göstəricilər Azərbaycanın 
2024-cü ili uğurlu və əlamətdar dövr kimi  
başa vurduğunu təsdiqləyir. 

2025-ci  ildə  ölkədə  hDM  real  ifadə-
də  3,5  faz  artaraq  129,2  milyard  manat,  
o  cümlədən  qeyri-neft-qaz  hDM  real  
ifadədə  4,9  faz  artaraq  92,2  milyard  ma-
nat  təşkil  edəcək.  Bu  il  hDM-in  tərki-
bində  qeyri-neft-qaz  sektorunun  payının  
71,3  faizə  çatacağı  gözlənilir.  Proqnoz-
lara  əsasən,  2025-ci  ildə neft-qaz sekto-
ru üzrə hDM real ifadədə 0,5 faz artacaq. 
Dövlət  büdcəsində  “Azərlayt”  markalı  
xam  neftin  və  təbii qazın  qiymət proq-
nozlarına  müvafiq  olaraq 1  barrel  üçün 
70  ABŞ  dolları  və  min  kubmetr  üçün  
242  ABŞ  dolları  qəbul  edilməklə  he-
sablanıb. 

İqtisadiyyat Nazirliyi tərəfindən baza 
ssenaridə orta illk inflyasiya göstəricisi 
2025-ci ildə 4,� faiz, 202�–202�-ci  illər-
də  isə  illk  orta  hesabla  3,9  faiz  sə-
viyyəsində  proqnozlaşdırılıb.  Makroiq-
tisadi sabitliyin  qorunması  məqsədilə  
milli valyutanın  mübadilə  məzənnəsnn  
sabitliyi  manatın  ABŞ  dollarına qarşı 
məzənnəsinin 1,7 manat səviyyəsində qal-
ması ilə dəstəklənəcək. İqtisadi aktivliyin  
yüksəlməsi  ilə  əlaqədar  əhalinin  gəlir-
lərinin  real  artım  tempi  bu  il  3,5  faz,  
202�–202�-ci illərdə isə orta illik 3,� faiz 
proqnozlaşdırılır. 

7'7 |lkələri arasında ticarət 
�5 milyard dolları |tüb

Qazaxıstan Prezidenti .asım--omart 7okayev |lkə mediasına verdiyi müsahibədə 
bildirib ki, son �0 ildə 7ürk '|vlətləri 7əşkilatına �7'7� daxil  olan |lkələr arasında ticarət 
əlaqələri əhəmiyyətli dərəcədə güclənib� 202�-cü ildə isə qarşılıqlı ticarət d|vriyyəsinin 
həcmi �5 milyard A%Ş dollarını |tüb� hzv d|vlətlərin 7ransxəzər %eynəlxalq Nəqliyyat 
Marşrutunun inkişafında, energetika, sənaye, kənd təsərrüfatı və rəqəmsallaşma 
sahələrində əməkdaşlığın güclənməsində rolu da artıb�  

Qazaxıstan rəhbəri xatırladıb ki, ölkə-
sinin 2024-cü ildə – təşkilata sədrliyi döv-
ründə TDT-yə daxil olan dövlətlərlə siyasi, 
ticarət-iqtisadi, nəqliyyat-logistika, mədə-
ni-humanitar sahələrdə əməkdaşlığın inten-
sivləşdirilməsinə xüsusi diqqət yetirilib. 
Qazaxıstan TDT-nin sədri kimi “T8RKTI-
ME�” devizi ilə çıxış edib. Bu abbreviatura 
səkkiz prioriteti ifadə edir: Ənənələr (Tra-
ditions), Birləşmə (8nification), İslahat-

lar (Reforms), Bilik (Knowledge), Etimad 
(Trust), İnvestisiyalar (Investments), Me-
diasiya (Mediation) və Enerji (Energy). To-
kayevin sözlərinə görə, bu prioritetlər TDT 
ölkələri ilə məhdudlaşmayan bütün türk bir-
liyi tərəfindən maraqla qarşılanıb.

İqtisadi İslahatların Təhlili və Kom-
munikasiya Mərkəzinin hazırladığı rüblük 
hesabatda isə bildirilir ki, 2024-cü ilin 9 
ayı ərzində TDT-yə üzv dövlətlərin birgə 
ümumi daxili məhsulu, təxminən, 1 trill-
yon 45� milyard ABŞ dolları təşkil edib ki, 
bu da eyni dövrdə proqnozlaşdırılan qlo-
bal hDM-in (54 trilyon ABŞ dolları), təx-
minən, 2,7 faizinə bərabərdir. hzv dövlətlər 
orta hesabla 4,5 faiz hDM artımı nümayiş 
etdirərək qlobal 3 faiz artımı üstələyiblər.

Ötən ilin 9 ayında qlobal ticarət həc-
mi, təxminən, 24 trilyon 75 milyard ABŞ 
dolları qiymətləndirilir. İlin sonuna isə bu 
göstəricinin 33 trilyon ABŞ dollarına ça-
tacağı proqnozlaşdırılır. Bu dövrdə TDT 

üzvlərinin (Türkmənistan və müşahidəçi 
ölkələr istisna olmaqla) ticarət dövriyyəsi 
��� milyard ABŞ dolları olub ki, bu da qlo-
bal ticarət həcminin 3,37 faizini təşkil edir. 
Xatırladaq ki, Türkmənistan Rusiya, Çin və 
Özbəkistan kimi əsas tərəfdaşlarla ticarət 
əlaqələrinə malikdir və təkcə Özbəkistanla 
ticarət dövriyyəsi hesabat dövründə ��7,� 
milyon ABŞ dollarına çatıb.

Yeri gəlmişkən, hesabat dövründə Azər-

baycan 4,7 faiz hDM artımı əldə edib. Səna-
ye sektorunda isə artım 1,3 faiz olub. Eyni 
zamanda, 4,�9 milyard ABŞ dolları həcmin-
də müsbət ticarət balansı qeydə alınıb. Azər-
baycan enerji sektoruna, xüsusən bərpaolu-
nan enerji layihələrinə investisiya yatırmaqla 
iqtisadiyyatını şaxələndirməyi və neft ixra-
cından asılılığı azaltmağı hədəfləyir.

Türk dövlətləri arasında ticarət dövriy-
yəsinin 2024-cü ildə 45 milyard ABŞ dol-
larını keçəcəyi proqnozlaşdırılır ki, bu da 
iqtisadi əlaqələrin dərinləşdiyini və region-
daxili ticarətin inkişaf etdirilməsi istiqamə-
tində uğurlu səyləri vurğulayır.

TDT üzv dövlətləri qlobal orta göstə-
ricilərlə müqayisədə yüksək iqtisadi artım 
tempi nümayiş etdirir, kollektiv potensi-
aldan yararlanmaqla innovasiyaları təşviq 
edir, iqtisadi təsirlərini artırmağı və uzun-
müddətli, dayanıqlı rifaha nail olmağı hə-
dəfləyir.

Son illər |zünün davamlı inkişaf modelini yaratmağa nail olmuş  
Azərbaycan ResSublikası 2025-ci ilə yüksək iqtisadi g|stəricilərlə qədəm 
qoyub� 7əkcə onu qeyd etmək kifayətdir ki,  yola saldığımız 202�-cü ildə 
|lkəmizdə ümumi daxili məhsul istehsalı � faizdən çox artıb� İl ərzində 
qeyri-neft sektorunda � faizdən, qeyri-neft sənaye sahəsində isə � faizdən 
çox artım qeydə alınıb� 

glkəmizin iqtisadi artım 
Sroqnozları müsbətdir

Ölkə Prezidenti İlham Əliyev Dünya 
Azərbaycanlılarının Həmrəyliyi Günü və 
Yeni il münasibətilə xalqa müraciətində 
2024-cü ilin əvvəlində qarşıya qoyulmuş 
bütün məsələlərin öz həllini tapdığını 
vurğulayaraq il ərzində ölkəmizin inam-
la inkişaf etdiyini, iqtisadiyyatda müsbət 
dinamikanın qeydə alındığını, hərbi gü-
cümüzün artdığını diqqətə çatdırıb: “Biz 
öz valyuta ehtiyatlarımızı artırmışıq və 
hazırda 72 milyard dollardan çox valyuta 
ehtiyatlarımız var. Eyni zamanda, xarici 
borcumuzu da azaltmışıq və bu gün Azər-
baycanın xarici borcu cəmi 5,2 milyard 
dollardır. Yəni, başqa sözlə desək, bizim 
valyuta ehtiyatlarımız xarici borcumuzu 
14 dəfə üstələyir. İndi əgər bu rəqəmlərə 
yaxın olan rəqəm hər hansı bir inkişaf et-
miş ölkədə varsa, onu mənə göstərsinlər. 
Bütün bu işləri görməklə yanaşı, Qara-
bağın və Şərqi Zəngəzurun bərpası, hərbi 
gücümüzün artırılması, sosial layihələrin 
icra edilməsi ilə yanaşı, biz bax, bu önəm-
li makroiqtisadi rəqəmləri əldə etmişik. 
Həm borcumuzu azaltmışıq, həm ehtiyat-
larımızı artırmışıq və bu, imkan verir ki, 
biz geniş sosial proqramlar icra edək”. 

Ölkəmizdə iqtisadiyyatın şaxələndi-
rilməsi, qeyri-neft sektorunun inkişafı 
istiqamətində həyata keçirilən tədbirlər 
dünyanın əksər dövlətləri, eləcə də bir sıra 
beynəlxalq təşkilatlar tərəfindən bəyənilir, 
təqdir edilir. Təsadüfi deyil ki, hazırda ta-
nınmış reytinq agentlikləri də ölkəmizin 
gələcək iqtisadi inkişafı ilə bağlı nikbin, 
ümidverici fikirlər səsləndirir, əvvəlki 
proqnozlarını mütəmadi olaraq yeniləyir-
lər. 

“Trading Economics” beynəlxalq iq-
tisadi statistika portalının ölkəmizlə bağ-
lı səsləndirdiyi fikirlər də bu baxımdan 
maraq doğurur. Qurum bugünlərdə Azər-
baycanın 2025-ci il üzrə iqtisadi artım 
proqnozunu yeniləyib. Belə ki, portal cari 
ildə ölkəmizdə real ümumi daxili məhsu-
lun artım proqnozunu 3,5-4 faiz civarında 
müəyyənləşdirib. Portal bu ilin ilk rübün-
də ölkə üzrə iqtisadi artımın 3,5 faiz, ikinci 
və üçüncü rüblərdə 4 faiz, dördüncü rübdə 
isə yenidən 3,5 faiz olacağını proqnozlaş-
dırıb. Xatırladaq ki, nüfuzlu beynəlxalq 
iqtisadi statistika portalı olan “Trading 
Economics” ötən ilin ikinci rübündə Azər-
baycanda iqtisadi artımın 3,4 faizə qədər 
yüksələcəyini, ilin sonuncu rübündə isə 
1,5 faizə qədər enəcəyini proqnozlaşdır-
mışdı. Bununla belə, Azərbaycanın Dövlət 
Statistika Komitəsinin açıqlamasına görə, 
2024-cü ilin yanvar-noyabr aylarında 
ölkədə iqtisadi artım 4,1 faiz təşkil edib. 

Eyni zamanda, “Trading Economics” 
2025-ci il üzrə Azərbaycanın inflyasiya 
proqnozunu da yeniləyib. Belə ki, portal 
bu il üçün ölkəmizdə inflyasiyanı 4-4,5 
faiz civarında müəyyənləşdirib. Qurum 
analitiklərinin qənaətinə görə, cari ilin bi-

rinci rübündə ölkə üzrə inflyasiya 4,5 faiz 
təşkil edəcək. Bu göstərici sonrakı iki rüb-
də müvafiq olaraq 4,2 faiz və  4 faizə qə-
dər azalacaq. İlin son rübündə isə yenidən 
4,2 faizə yüksələcək.

Adı çəkilən beynəlxalq iqtisadi statisti-
ka portalı 2024-cü ildə ölkəmizdə orta illik 
inflyasiyanı 5 faiz səviyyəsində proqnoz-
laşdırmışdı. Bununla yanaşı, iqtisadi nəşr 
rüblər üzrə proqnozlarını da açıqlamışdı. 
Belə ki, ölkəmizdə birinci rübdə orta illik 
inflyasiyanın 1,� faiz, ikinci rübün sonu-
na 4,4 faiz, üçüncü rübün sonuna 5,3 faiz, 
dördüncü rübün sonuna isə 5 faiz səviyyə-
sində olacağı bildirilmişdi. 

Yeri gəlmişkən, Dövlət Statistika Ko-
mitəsinin açıqlamasına görə, ötən ilin 
yanvar-noyabr aylarında Azərbaycanda is-
tehlak qiymətləri indeksi əvvəlki ilin eyni 
dövrü ilə müqayisədə 102 faiz, o cümlədən 
qida məhsulları, içkilər və tütün məmulat-
ları üzrə 101 faiz, qeyri-qida məhsulları 
üzrə 101,5 faiz, əhaliyə göstərilmiş ödə-
nişli xidmətlər üzrə isə 103,� faiz təşkil 
edib. İl ərzində ayrı-ayrı qida məhsulların-
dan daha çox artım uzun düyünün, yulaf 
yarmasının, mal ətinin, balıq konservləri-
nin, qatığın, pendirin, kəsmiyin, yumurta-
nın, süfrə marqarininin, kərə, günəbaxan 
və qarğıdalı yağlarının, bananın, üzümün, 
qozun, fındığın, şabalıdın, ağ kələmin, 
göyərtinin, pomidorun, xiyarın, şirin bi-
bərin, badımcanın, sarımsağın, soğanın, 
kartofun, qara və yaşıl çayın, azalma isə 
təzə balığın, limonun, portağalın, naringi-
nin, almanın, heyvanın, narın, xurmanın, 
kivinin, süfrə çuğundurunun, yerkökünün 
qiymətlərində müşahidə olunub. Digər 
qida məhsullarının qiymətlərində ciddi də-
yişikliklər baş verməyib. Bununla yanaşı, 
qeyri-qida mallarına aid olan geyimlərin, 
inşaat materiallarının, mebellərin, zərgər-
lik məmulatlarının qiymətlərində artım, 
mobil telefon, noutbuk və məişət cihaz-
larının qiymətlərində isə əksinə, azalma 
qeydə alınıb. Digər qeyri-qida mallarının 
qiymətlərində ciddi dəyişikliklər baş ver-
məyib.

“Trading Economics” beynəlxalq iqti-
sadi statistika portalı Azərbaycan Mərkəzi 
Bankının 2025-ci ildə uçot faiz dərəcəsi 
ilə bağlı proqnoz verib. Qurumun anali-
tikləri bu qənaətdədirlər ki, bank cari ildə 
uçot faiz dərəcəsini 5 faizədək endirə bilər. 
Portalın qlobal makro modelləri və anali-
tiklərin gözləntilərinə əsasən, Azərbaycan 
Mərkəzi Bankı 2025-ci ilin birinci rübün-
dəki qərarlarında uçot dərəcəsini sabit 
saxlayacaq. “Bununla belə, ikinci rübdə 
uçot dərəcəsi �,75 faiz, üçüncü rübdə isə 
�,5 faizə endiriləcək. Ekonometrik model-
lərimizə əsasən, uzunmüddətli perspek-
tivdə, 2025-ci ilin sonuna Azərbaycanda 
uçot dərəcəsinin 5 faiz civarında olacağını 
proqnozlaşdırırıq”, – deyə nəşrin analitik-
ləri bildiriblər. 

Magistral kəmərlərlə  
qaz nəqli artıb 

gtən ilin yanvar-noyabr aylarında Azərbaycanda neft kəməri ilə �8,2 
milyard ton-kilometr yük daşınıb� %u barədə '|vlət Statistika .omitəsi 
məlumat yayıb� 

Hesabat dövründə Azərbaycanda qaz 
kəməri ilə 11,9 milyard ton-kilometr yük 
daşınıb. Bu isə 2023-cü ilin yanvar-noyabr 
ayları ilə müqayisədə 191 milyon ton-kilo-
metr və ya 1,� faiz çoxdur. Xatırladaq ki, 
ötən ilin ilk 11 ayı ərzində Azərbaycanda 
magistral neft kəmərləri ilə 35,3 milyon 
ton neft, magistral qaz kəmərləri ilə isə 
3�,3 milyard kub-metr qaz nəql edilib.

³Araz Vadisi´ndə daha 
bir zavod açılacaq

İşğaldan azad olunmuş ərazilərin iqti-
sadi Sotensialının hərəkətə gətirilməsində 
mühüm rol oynayan ³Araz Vadisi İqtisadi 
=onası´ Sənaye Parkında istehsal Srose-
si getdikcə genişlənir� Parkın rezidentlik 
statusu alan sahibkarlıq subyektlərindən 
biri də ³.arabakh stone´ Məhdud Mə-
suliyyətli &əmiyyətdir� +azırda sənaye 
Sarkının ərazisində qurum üçün ayrılmış 
sahədə tikinti işləri sürətlə davam etdi-
rilir� &ari ilin oktyabr ayında isə ³.ara-
bakh stone´yə məxsus zavodun fəaliyyətə 
başlaması nəzərdə tutulur�

“Karabakh stone” MMC  2024-cü ilin 
iyulunda “Araz 9adisi İqtisadi Zonası” Sə-
naye Parkının rezidenti kimi qeydiyyata 
alınıb. İş icraçısı Elgiz Əhmədov bildirib ki, 
zavod sənaye parkının 3,5 hektar ərazisini 
əhatə edir. Onun sözlərinə görə, burada yol 
və müxtəlif sahələrin abadlaşdırılması üçün 
dekorativ daşlar və səki bordürlərinin isteh-
salı həyata keçiriləcək.

E. Əhmədov  vurğulayıb  ki, investisi-
ya dəyəri 10 milyon 500 min manat olan 
layihə çərçivəsində 95 nəfərin daimi işlə tə-
min olunması nəzərdə tutulur. “Zavod ilkin 
mərhələdə 1 milyon 250 min kvadratmetr 
istehsal gücündə olacaq, ikinci mərhələdə, 
yəni 202�-cı ildə isə istehsal həcmi 2 milyon 
500 min kvadratmetrə çatdırılacaq. İstehsal 
prosesində Türkiyə texnologiyası tətbiq olu-
nacaq. 2025-ci ilin oktyabr ayında istifadəyə 
verilməsi nəzərdə tutulan zavodun tikintisi 
ilə bağlı işlərin artıq 45 faizi yerinə yetirilib. 
Zavodun fəaliyyəti, ilk növbədə, Şərqi Zən-
gəzur və Qarabağ ərazisində abadlıq işlərinə 
mühüm töhfə verəcək”, – deyə iş icraçısı 
əlavə edib.

Qeyd edək ki, “Araz 9adisi İqtisadi Zo-
nası” Sənaye Parkında ümumi investisiyala-
rın həcmi 150 milyon manata yaxın olan 13 
sahibkarlıq subyektinə rezidentlik, 2 sahib-
kara isə qeyri-rezidentlik statusu verilib. 15 
sahibkarlıq subyekti tərəfindən sənaye par-
kında, ümumilikdə, 2 mindən çox iş yerinin 
yaradılması nəzərdə tutulur. Ötən müddətdə 
sənaye parkında görülmüş işlərə rezidentlər 
tərəfindən 25 milyon manatdan çox investi-
siya yatırılıb, 100 nəfərlik daimi iş yeri ya-
radılıb.

SəKifəni Kazırladılar�  
VaTif BA<RAMOV, 

 Mirba÷ır <A48BZA'Ə  
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³Xalq qəzeti´nə  
cavab verirlər

Qəzetimizin �2 noyabr 202�-cü il tarixli n|mrəsində dərc olunmuş 
³Yaralı büstün taleyi´ adlı reSlikada =aqatalada Şıxəli Qurbanovun adını 
daşıyan � n|mrəli orta məktəbin həyətində ədibin abidəsinin Sis vəziyyətə 
düşməsi, b|yük ictimai-siyasi xadim, yazıçı, dramaturq haqqında heç bir 
guşənin yaradılmaması və onun kimliyi barədə hər hansı bir məlumatın 
olmaması tənqid edilmişdi� Yazıda g|stərilən n|qsanları araşdırmaq və 
tədbir g|rmək üçün reSlika Məktəbəqədər və hmumi 7əhsil hzrə '|vlət 
Agentliyinə g|ndərilmişdi� %uunla əlaqədar, Agentliyin Şəki±=aqatala 
Regional 7əhsil İdarəsi tərəfindən cavab almışıq� &avabda deyilir:

“SLzLn Məktəbəqədər və hmumL Təh-
sLl üzrə Dövlət AgentlLyLnə ünvanladığınız 
1-2-47�535 nömrəlL, 20.11.2024 cü Ll 
tarLxlL müracLətLnLzə ŞəkL–Zaqatala RegLo-
nal TəhsLl İdarəsLndə baxılmışdır.

BLldLrLrLk kL, �Xalq qəzetL”nLn 12 
noyabr 2024-cü Ll tarLxlL nömrəsLndə dərc 
olunmuş �Yaralı büstün taleyL� sərlövhəlL 
yazıda qeyd olunan çatışmazlıqların ara-
dan qaldırılması üçün tərə¿mLzdən mü-
va¿q tədbLrlər görülmüşdür.

Qeyd etmək LstəyLrLk kL, bununla əlaqə-
dar olaraq Zaqatala şəhər ŞıxəlL Qurbanov 
adına 3 nömrəlL tam orta məktəbLn carL LlLn 
sentyabr ayında təyLn olunmuş dLrektoru 
Qurbanov 9üsal ƏlL oğlu ŞəkL–Zaqata-
la RegLonal TəhsLl İdarəsLnə dəvət edLl-
mLş,   onunla söhbət aparılmış və mövcud 
problemlərLn qısa müddət ərzLndə ara-
dan qaldırılması üçün müva¿q tövsLyə və  
tapşırıqlar verLlmLşdLr.

Ötən müddət ərzLndə Ş.Qurbanovun 
büstündə təmLr-bərpa LşlərL görülmüş, 
büstün ətrafındakı dəmLr məhəccərlər  
rənglənmLş, döşəmə plLtələr yenLlənmLş və 
məktəbLn gLrLşLndə Ş.Qurbanova aLd məlu-

mat guşəsL yaradılmışdır.
EynL zamanda qeyd etmək LstəyLrLk 

kL, 2025-cL Lldə Ş.Qurbanovun anadan 
olmasının 100 LllLk yubleyLnLn Zaqata-
la rayon LctLmaLyyətLnLn nümayəndələrL 
və regLonal təhsLl LdarəsL əməkdaşlarının 
da LştLrakı Llə məktəbdə təntənəlL şəkLldə 
qeyd olunması üçün müva¿q əmr verLlmLş, 
tədbLrlər planı hazırlanmışdır. TədbLrlər 
planına əsasən, 2025-cL Lldə davamlı ola-
raq məktəbdə sLlsLlə tədbLrlərLn keçLrLlməsL 
nəzərdə tutulmuşdur.

Məktəb rəhbərlLyLnə müntəzəm ola-
raq Ş.Qurbanovun həyatı, yaradıcılığı 
və mLllL-mənəvL dəyərlərLmLzLn qorunub  
saxlanılmasında əvəzsLz xLdmətlərL barədə 
müəllLm və şagLrd kollektLvLnə müva¿q 
məlumatların çatdırılması, ayrı-ayrı  
sLnLflərdə şagLrdlər arasında təblLğat LşlərL-
nLn aparılmasına dLqqətLn artırılması Llə 
bağlı müva¿q tapşırıqlar verLlmLşdLr”.

G ü n ay  M A H M U D O V A ,  
ùəkL�ZaTatala RegLonal TəKsLl 

İdarəsLnLn müdLrL

³Neftçi´nin Suriya səfəri

Suriya uzun illər ³birinci şəxs´ olan %əşər Əsədin |lkədən qaçması, 
nəticədə hakimiyyətin dəyişməsi ilə yenidən gündəmdədir���

Bugünlərdə Hələb şəhərindəki �Bey-
nəlxalq Stadion�da güclü yanğın olması 
barədə  xəbər yayılmışdı. Həmin arena 
2007-ci ildə istifadəyə verilmiş və açılışda 
yerli “Əl-İttihad” və �Fənərbağça� koman-
daları qarşılaşmışdı (2:2). Tarix deyir ki, 
vaxtilə Azərbaycan futbolçuları da Hələb-
də çıxış ediblər.

Həmin oyundan danışmazdan əvvəl 
qeyd edim ki, Bakının “Neftçi” komanda-
sı iki müxtəlif dövrdə Suriyaya səfər edib. 
Onlardan birincisi 19��-ci ilin dekabrı-
na təsadüf edib. O vaxt “Neftçi” yalnız 
Dəməşqdə şəhərin yığma komandası ilə 
qarşılaşıb və 2:0 hesabı ilə qalib gəlib.

³%izi orada g|zləmirdilər´
19�7–1979-cu illərdə “Neftçi”də oy-

namış məşhur Nikolay Smolnikov da Su-
riyadakı matçın iştirakçısıdır. Onda 19 yaşı 
olan hücumçu həmin səfəri xatırlamağa 
çalışır:

“Ora yoldaşlıq görüşləri keçirdiyimiz 
İrandan getmişdik. Oyunun təfərrüatlarını 
unutmuşam, amma yadımda o qalıb ki, bizi 
orada gözləmirdilər. Aeroportda çox saxla-
dılar. Qış - soyuq idi, oradakı skamyalar da 
mərmərdən idi. Bizimkilər sovet səfirliyi 
ilə danışdılar, bizi ora apardılar. Hansı-
sa otaqda kimsə xalçanın üstündə, kimsə 
kresloda – gecəni birtəhər qaldıq. Səhər 
mehmanxana tapıb, bizi yerləşdirdilər. 

Özü də aeroportda bütün əşyalarımızı 
almışdılar. Ancaq idman geyimlərini gö-
türməyə icazə verdilər. Qayıdana kimi əş-
yalarımız orada qaldı”.

“İdman” qəzeti “Neftçi”nin Suriya 
səfəri ilə bağlı oxucularına belə məlumat 
vermişdi: 

“Neftçi” komandası buraya gəlməzdən 
iki həftə əvvəl Suriyada Azərbaycan mədə-
niyyəti ongünlüyü keçirilib. Zeynəb Xan-
larovanın ifa etdiyi Azərbaycan mahnıları 
Suriyada şöhrət qazanıb...

Suriyada “Neftçi” Dəməşqin yığma 
komandası ilə cəmi bir oyun keçirdi. Bu 
komanda üç paytaxt klubunun oyunçula-
rından qurulmuşdu. Görüş şəhərin yeni 
stadionunda keçirildi və Dəməşqin futbol 
həvəskarlarının böyük marağına səbəb 
oldu. Tamaşaçılar Azərbaycan futbolçu-
larının ustalığına yüksək qiymət verdilər. 
R.Əlizadə və E. Markarov rəqiblərin qapı-
sına iki top vurdular”.

“Neftçi”nin Suriyaya növbəti səfəri isə 
19�3-cü ilin dekabrında reallaşdı. Bu, artıq 
başqa komanda, başqa futbolçular idi. Baş 
məşqçi Kazbek Tuayev Suriyada necə çıxış 
etməkləri barədə “İdman”a danışarkən 15 
il əvvəlki səfəri də xatırlamışdı: “O vaxt 
komandada çıxış edən futbolçulardan indi 
“Neftçi”də yalnız S.Kramarenko və mən 
qalmışıq. Yeri gəlmişkən, onda Dəməşq 
klublarının yığma komandası ilə matç-
da “Neftçi”nin ən yaxşı oyunçusu Sergey 

Kramarenko hesab edilmişdi. Bu dəfə də 
Suriya paytaxtı klublarının yığma koman-
dası ilə görüşdə qapını komandamızın ve-
teranı S. Kramarenko qoruyurdu. Mərkəzi 
“Abbasiyyə” stadionunun tribunalarındakı 
25 min futbol azarkeşinin bizim qapıçı-
nı hərarətlə alqışlaması fərəh doğururdu. 
Bundan ruhlanan qapıçı gəncliyində oldu-
ğu kimi böyük ustalıq nümayiş etdirib öz 
qapısından bir top da buraxmadı.

Meydannın sintetik döşəməsi üzərin-
də oynamaq o qədər də asan deyildi. Ona 
görə də uyğunlaşmaq üçün müəyyən vaxt 
lazım gəldi. /akin sonra futbolçularımız 
təşəbbüsü ələ alaraq rəqibə öz iradələrini 
qəbul etdirməyə başladılar. M. Əhmədov 
sürətlə rəqiblərin əhatəsindən çıxıb gözəl 
qol vurdu. Meydan sahibləri bu qolun 
əvəzini çıxmağa çox səy göstərsələr də, 
taktiki cəhətdən rəngarəng oyun nümayiş 
etdirə bilmədilər. Onlar daim cinahlardan 
hücuma keçərək topu cərimə meydançası-
na ötürürdülər. Bu görüşdə hesab axıradək 
dəyişmədi - 1:0”.

-idkov Suriya turnesində 
debüt etmişdi

Qarşıdakı dörd mövsümdə “Neftçi”-
nin qapısını qoruyacaq və inamlı çıxışı ilə 
azərbaycanlı azarkeşlərin sevgisini qaza-
nacaq, amma sonra Kiyev “Dinamo”suna 
keçməklə onları məyus edəcək Aleksandr 
-idkov da Bakı komandasında, qeyri-rəsmi 
olsa belə, məhz Suriya turnesində debüt 
etmişdi. 

“İdman” yazır: “Bir gün sonra “Neftçi” 
Həma şəhərində vilayətin yığma komanda-
sı ilə oynadı. “Neftçi”nin qapısını koman-
daya yeni qəbul edilmiş -idkov qoruyurdu. 
Meydan sahibləri onun qapısından bir top 
keçirsələr də, öz qapılarından artıq iki qol 
buraxmışdılar. Bu görüşdə Şıxlarov və Po-
nomaryov fərqləndilər”.

9ə Hələb şəhəri. K.Tuayev deyir: 
“Hələb dahi Azərbaycan şairi Nəsiminin 
edam olunduğu şəhərdir. Biz onun mav-
zoleyinə gedərək qəbrinin üzərinə çiçək 
dəstələri qoyduq. Bu qədim şəhərdə həm-
yerlimiz A. Ələsgərova da rast gəldik. O, 
yerli konservatoriyada dərs deyir”.

“Neftçi”nin Hələbdə Suriya çempio-
natının gümüş mükafatçısı “Əl-İttihad”la 
qarşılaşmasının taleyini birinci hissədə 
Allahverdi Səfərovun vurduğu yeganə qol 
həll edib – 1:0. 

Baş məşqçi sözlərinə davam edir: 
“Səfərov və Sadıqov səfər oyunlarında 
yaxşı təsir bağışladılar. Fərəhlidir ki, bu 
gənc futbolçular, nəhayət, komandada 
öz yerlərini tapa biliblər. Həmişə olduğu 
kimi, Qurbanov, Özbəyov, Drozdov, Xudi-
yev, Ponomaryov və başqaları meydanda 
səmərəli faaliyyət göstərdilər. Yalnız Cava-
dov xəstələndiyinə görə çıxış edə bilmədi”.

Soyadlar insanda nostalMi 
hisslər yaşadır���

Nəhayət, “Neftçi” Suriyada son mat-
çını ölkə çempionu və kubokunun sahibi, 
Hüms şəhərinin “Əl-Karamah” komanda-
sı ilə keçirib. Bu, Azərbaycan futbolçuları 
üçün ən çətin görüş olub. Məğlub vəziy-
yətinə düşən “Neftçi” yalnız hakimin final 
fitinə az qalmış hesabı bərabərləşdirə bilib 
– 2:2. Oyunda qolları Ponomaryov və Şıx-
larov vurublar.

³Avtomatla g|yə atəş 
açmağa başladılar´

K.Tuayevin adını çəkdiyi futbolçular-
dan biri, 1977–19�4-cü illərdə “Neftçi”nin 
müdafiəçisi olmuş Asim Xudiyev yaddaşı-
nı işə salır:

“Dəməşqdə şəhərin mərkəzində qa-
lırdıq. Komandamızın həkimi Boris Xe-
taqurovun sosial şəbəkədə Suriyadan 
paylaşdığı o şəkli də hotelin qabağında 
çəkdirmişik.

Dəməşq şəhərinin yığması ilə yoldaş-
lıq görüşünün keçirildiyi stadion şəhərin 
mərkəzində idi, amma yeni deyildi. Bizə 
yad olan meydanın örtüyü idi: nə ot idi, nə 
də torpaq. Süni örtüklü demək olar, amma 
keyfiyyəti o qədər aşağı idi ki, oynamağa 
çətinlik çəkirdik. 

Adi taxtanın üstünə nazik yaşıl xalça 
sərmişdilər, hətta meydanın mərkəzində 
bir neçə yerdə qopmuşdu. Butslarla oyna-
ya bilmədik, kim nə tapdı, onu da geyindi.

Oyunlarımız yerli azarkeşlər tərəfindən 
maraqla izləndi. Amma onların komanda-
larının səviyyəsi bizdən aşağı idi. Biz, belə 
desək, məzuniyyət vaxtı ora getmişdik. Bi-
zim üçün bir növ istirahət oyunları idi. hç 
matçda rahat qələbə qazandıq.

Hümsdə isə başımıza qeyri-adi hadisə 
gəldi. Oyun bitən kimi kimlərsə avtomatla 
göyə atəş açmağa başladılar. Biz də belə 
hadisələrə öyrəşməmişdik. Torpaq meydan 
idi – qorxudan yerə uzandıq, kimsə də pal-
tardəyişmə otağına qaçmaq istədi. Polislər 
meydana daxil olub bizi sakitləşdirdilər 
ki, belə hadisələr burada adi haldır - bəzən 
hərbçilər hisslərini belə ifadə edirlər”.

Xetaqurovun arxivindən paylaşdı-
ğı şəkildə kimlər var? Oturanlar - Yaşar 
9ahabzadə, İqor Ponomaryov, Maşallah 
Əhmədov, Allahverdi Səfərov, Ələtdin 
Ələkbərov. Ayaqüstə duranlar – Gennadi 
Drozdov, 9aqif Sadıqov, 9ladimir Mixay-
levski, Şakir Qəribov, Asif Əliyev, Rəşid 
Özbəyov, Səməd Qurbanov, Sergey Kra-
marenko, Aleksandr -idkov, İskəndər Ca-
vadov, həkim Boris Xetaqurov, masajçı 
Zakir Qacarlı, Səmədağa Şıxlarov, Asim 
Xudiyev.

³%ir komanda�  
%ir millət� %ir Suriya´
Mənim də Suriya ilə bağlı kiçik xa-

tirəm var. Düzdür, o ölkəyə səfər etmə-
mişəm. Amma 2019-cu ildə Birləşmiş 
Ərəb Əmirliklərində olanda Suriya millisi-
nin Asiya kuboku çərçivəsində Avstraliya 
ilə oyununu izləmişəm. O vaxt suriyalılar 
yarışa “Bir komanda. Bir millət. Bir Su-
riya” şüarı ilə qatılmışdılar. Suriya həmin  
Asiya kubokunda heyətinin yarıdan çoxu 
legioner olan azsaylı komandalardan idi. O 
vaxt onlar yarışın gedişində baş məşqçini 
dəyişməklə də diqqəti cəlb etmişdilər.

Oyuna gəlincə, Əl-Əyndə “Khalifa bin 
Zayed” stadionunda 10 minə yaxın suri-
yalının dəstəyinə baxmayaraq, komanda 
məğlub olaraq Asiya kubokunda qrupdan 
çıxmaq tilsimini qıra bilməmişdi (bunu 
yalnız 2023-cü ilin Asiya kubokunda edə 
bildi). Matça birlikdə getdiyim suriyalı 
jurnalistlərlə sonra Abu Dabidə yaşayan 
bir imkanlı suriyalının evində qonaq olub 
axşam yeməyi də yemişdik...

Rasim MgVShMZA'Ə,  
idman şərKçisi

Səhnəmizin və  
kinomuzun /eylası

gtən əsrin 20-ci illərində %akının İçərişəhərində /eyla adlı g|zəl bir 
qız b|yüyürdü� Anası %ikə xanım tez-tez onu da |zü ilə Əli %ayramov 
klubundakı qadınlar dərnəyinə aSarırdı� /eylanın elə o vaxtlardan 
incəsənətə marağı yaranmağa başlamışdı�

Bir gün “Qız qalası əfsanəsi” adlı səs-
siz filmə baxan /eyla heyrətə gələrək, 
özünü köhnə Bakının küçələrində çəkilmiş 
kadrlardakı Gülnar kimi təsəvvür elədi. 
Onun iztirablarını yaşadı. Sonralar da hər 
dəfə evlərinin yaxınlığındakı Qız qalasının 
yanından keçəndə /eyla sanki aktrisa So-
fiya -oze൵i kimi, bəlalı Gülnara dönürdü. 
Gülnar özünü Qız qalasından dənizə atıb 

əfsanəyə dönmüşdü, /eyla isə İçərişəhərin 
qala divarları arasından dünyaya çıxaraq, 
tanınmış teatr və kino aktrisası oldu.

Söhbət milli səhnə və ekranımızın par-
laq ulduzu, unudulmaz Xalq artisti /eyla 
Bədirbəylidən gedir. 1� yaşına çatanda 
filarmoniyada solist kimi işə götürülən 
cazibədar görkəmli gənc /eyla istedadlı 
rəqqasə olub. “Toy” və “Bir dənəsən, bir 
dənə” rəqsləri məhz onun üçün səhnələş-
dirilib. Filarmoniyada çalışdığı illərdə ilk 
dəfə Qəmər Salamzadənin “Dəcəl dəstə” 
filmində rol alıb. Sonra “Ayna” və “Beş 
dəqiqəlik konsert” filmlərinə çəkilib. 
1941-ci ildə /eyla xanımı Azərbaycan 
Dövlət Akademik Dram Teatrına dəvət 
ediblər və düz 33 il orada çalışıb. İlk ta-
maşası Rəsul Rzanın “9əfa”sı olub. Sonra 

Mirzə İbrahimovun “Məhəbbət” pyesində 
Zəhra, 8ilyam Şekspirin “Otello”sunda 
Dezdemona, İslam Səfərlinin “Göz həki-
mi”ndə Nərminə, Cəfər Cabbarlının “Od 
gəlini”ndə Solmaz, /ev Tolstoyun “Canlı 
meyit”ində /iza obrazlarını özünəməxsus 
ustalıqla yaradıb.   

Onun filmoqrafiyası xüsusilə zəngin-
dir. İlk olaraq, hzeyir Hacıbəylinin və Rza 
Təhmasibin dəvəti ilə “Arşın mal alan” 
filmində Gülçöhrə roluna öz möhürünü 
vurub. Ardınca daha 41 filmdə yaddaqalan 
rolları ifa edib.

İstedadlı aktrisanın şərəfləndirdiyi 
filmlərdən “Səbuhi”, “Fətəli xan”, “O ol-
masın, bu olsun”, “Koroğlu”, “Mən ki 
gözəl deyildim”, “Dəli Kür”, “Sevil”, 
“Dərviş Parisi partladır”, “Qanlı zəmi”, 
“Kişi sözü” və digərlərini göstərmək olar. 

/eyla Bədirbəylinin cazibədar görkə-
mi çoxlarını heyran edib. Səməd 9urğun 
“Allı-güllü /eylam” şeirində onu vəsf 
edib. 193�-ci ildə Moskvada Azərbaycan 
mədəniyyəti günlərində keçmiş SSRİ-nin 
rəhbəri İosif Stalin /eyla xanımı “Qafqaz 
gözəli”, “Azərbaycan gözəli” adlandırıb və 
bununla o, daha da şöhrətlənib.

Düz �2 il sənətdə fədailik edən, sevim-
li Xalq artistimiz “Mahnı dağlarda qaldı” 

tamaşasındakı Fəxrəndə xanım roluna 
görə Azərbaycanın Dövlət mükafatına və 
“Arşın mal alan” filmindəki Gülçöhrə ro-
luna görə Stalin mükafatına layiq görülüb. 
1999-cu ildə – ömrünün son aylarında “İs-
tiqlal” ordeni ilə təltif edilib. Sələflərinin 
ənənələrini uğurla davam etdirmiş, Azər-
baycan mədəniyyəti salnaməsinə parlaq  
səhifələr yazmış /eyla Bədirbəyli 1999-cu 
il noyabrın 23-də vəfat edib və Fəxri xiya-
banda dəfn olunub.

Xatırladaq ki, Azərbaycan prezidenti 
İlham Əliyev 29 dekabr 2019-cu ildə /ey-
la Bədirbəylinin 100 illik yubileyinin qeyd 
edilməsi haqqında sərəncam imzalamışdır.

Ə.'OSTƏ/İ  
X Q

/eyla %ədirbəyli ± �05

Yada düşər xatirələr

Redaksiyamızın SoçtundanŞəhid Silotun xatirəsi yad edilib
Yanvarın �-də İkinci )əxri 

xiyabanda Azərbaycan +ərbi +ava 
Qüvvələrinin �++Q� hərbi Silotu, 
şəhid Solkovnik-leytenant Rəşad 
Atakişiyevin xatirəsinə həsr olunmuş 
anım mərasimi keçirilib�

Müda¿ə NazLrlLyLnLn mətbuat xLd-
mətLndən verLlən məlumata görə,  
HHQ-nLn bLr qrup hərbL qulluqçusunun, 
şəhLdLn aLlə üzvlərLnLn, həmçLnLn medLa 
nümayəndələrLnLn LştLrak etdLyL tədbLrdə 
hərbL pLlotumuzun məzarı zLyarət olunub, 
üzərLnə gül dəstələrL düzülərək xatLrəsL 
dərLn hörmət və ehtLramla yad edLlLb.

MərasLmdə general-mayor Həsən 
Əlövsədov çıxış edərək polkovnLk-ley-
tenant R.AtakLşLyevLn şərəflL xLdmət yo-
lundan, vətənpərvərlLyLndən və peşəkar-
lığından danışıb, onun gənc pLlotlar üçün 
örnək olduğunu qeyd edLb.

BLldLrLlLb kL, polkovnLk-leytenant 
R.AtakLşLyevLn xatLrəsL hər zaman 
xalqımızın yaddaşında yaşayacaq, fəxrlə 
anılacaq.

ŞəhLdLn aLlə üzvlərL göstərLlən dLqqət 

və qayğıya görə Azərbaycan RespublL-
kasının PrezLdentLnə və Müda¿ə NazLr-
lLyLnLn rəhbərlLyLnə mLnnətdarlıqlarını 
bLldLrLblər.



Yeni ilin |tən günləri bir sıra elm və sənət adamının yubileyinə təsadüf 
edib�    %u yazıda onların hər birindən qısaca bəhs etmək istəyirik�  

Sazın, s|zün vurğunu
Yanvarın 1-də məşhur Aşıq Pəri Məc-

lisinin qurucusu, Əməkdar mədəniyyət iş-
çisi Narınc Xatunun 95 yaşı tamam olub. 
Neftçala rayonunun Bankə qəsəbəsində 
dünyaya göz açmış Narinc Xatun xalq ya-
radıcılığı üslubunda şeirlər yazması və qa-
dın saz-söz ustalarını bir araya gətirməsi ilə 
tanınıb. Onun “Burla Xatun nəvəsiyəm”, 
“Mən xalqımın aşiqiyəm” adlı şeir, dəyiş-
mə, bayatı və dastan topluları dillər əzbəri 

olub. Aşıq Mikayıl Azaflı ilə birgə yaratdı-
ğı “Azaflı və Narınc Xatun dastanı” zama-
nında el məclislərində geniş yayılıb.

Xalq şairi Hüseyn Arif Azərbaycan 
Aşıqlar Birliyinə sədr seçilən kimi (19�4-
cü il) Narınc Xatuna Aşıq Pəri Məclisini 
yaratmaqda kömək edib. Çox keçmədən 
bu məclisin səsi-sorağı aləmə yayılıb. Sazı 
bağrına basıb dilləndirən istedadlı xanım 
şair və aşıqlarımızı pərvanələr kimi sənət 
işığına toplayıb Narınc Xatun.  O, səyyar 
xəyalı ilə Borçalını, Təbrizi, Qarabağı – 
güneyli-quzeyli Azərbaycanı dolaşıb. Hər 
yaradıcı səyahətində yeni-yeni incilər ta-
paraq üzə çıxarıb. Onları təsbeh kimi bir 
sıraya düzüb və durna qatarıtək göy üzünə 
pərvazlandırıb.

Mən xalqımın aşiqiyəm,
'emərəm ki, yorulmuşam�
+əqiqətin karvanıyam,
Məhəbbətdən yoğrulmuşam���

³Xalça dili´ndə danışan alim
Narınc Xatundan 15 il sonra eyni gün-

də Bakıda dünyaya göz açmış Röya Tağı-
yeva uzun illər Xalça muzeyinin rəhbəri 
olub. 10 ilə yaxındır ki, “N8R Art Hou-
se” qalereyasının direktoru, “Azərbaycan 
xalçaçıları” İctimai Birliyinin sədridir. 
Müxtəlif sərgilər təşkil edir və dünyanın 
qeyri-maddi mədəni irsinin bir parçası olan 
Azərbaycan xalçalarının təbliğinə mühüm 
töhfələr verir. 

Röya Tağıyeva çoxsaylı beynəlxalq 
simpoziumlarda məruzələri ilə Azərbaycan 
xalçasının fenomenal əriş-arğac poeziya-
sının incəliklərini sevə-sevə təbliğ edir. 
Sənətşünaslıq elmləri doktoru, profes-
sor, Avropa Təbii Elmlər Akademiyasının 
həqiqi üzvüdür. Milli xalça sənətimizi şöh-
rətləndirən Röya xanım 10 il əvvəl “Şöhrət” 
ordeni alıb. Ötən bayram günlərində isə mə-
dəniyyət sahəsində uzunmüddətli səmərəli 
fəaliyyətinə görə “Şərəf” ordeni ilə təltif 
edilib. O, həmçinin noyabr ayında Cənubi 
Koreyada 2024-cü il üzrə -IAPICH bey-
nəlxalq mükafatına layiq görülüb.

*ələcəkdən ³g|ndərilmiş´ yazıçı
Yanvarın 2-də elmi fantastika janrın-

da dünyanın ən böyük 3 yazıçısından biri   
sayılan Ayzek Əzimovun 105 yaşı tamam 
olub. O, biokimya professoru olmaqla 
yanaşı, bütün ömrünü elmin kütləviləş-
məsinə sərf edib. Bu yöndə yazdığı “Elm 
və elmi ixtiralar tarixi”, “Kimyanın qısa 
tarixi”, “Robot”, “Sözlərin tarixi” kimi 
əsərlər onu elmi kütlə arasında da sevdirib. 
hmumilikdə isə 500-ə qədər əsərin müəl-

lifidir. Amma onu dünyada elmi fantastika 
janrında yazdığı əsərlər daha çox tanıdıb. 
“Təməlçilər”, “Kosmik axınlar”, “Mars-
lıların yolu”, “Ölü planet”, “Zamandan 
qaçış”, “Qızıl qalaktika” kimi elmi-fantas-
tik romanlarında bəşəriyyətin gələcəyi ilə 
bağlı maraqlı məlumatları insanlara təq-
dim edib. Onun əsərlərində yaratdığı və ilk 
dəfə istifadə etdiyi terminlər sonradan bü-
tün dünya elmində işlək funksiya qazanıb. 
Məsələn, “robototexnika”, “psixotarix”  və 
s. terminlər ilk dəfə onun əsərlərindən 
çıxaraq universitetlərə, laboratoriyalara 
yol alıb.

Bizim üçün fəxarətli bir cəhət də bu-
dur ki, ayzekşünasların ötən əsrin 19�0-
ci illərindəki yazılarında Ayzek Azimo-
vun ata-anasının Azərbaycandan  olduğu 
göstərilib.  Maraqlı məqamlardan biri də 
araşdırmaçı qrupların hamısının bu faktla 
razılaşmasıdır. Ayzek Azimovun dünyanın 
elmi gələcəyi ilə bağlı verdiyi proqnozlar 
sonradan bir-bir düz çıxıb. O, fantastik 
əsər müəlliflərinə verilən Hyuqo və Neb-
yula mükafatlarının laureatı olub. Ömrü-
nün 72-ci ilində Manhettendə (Nyu-York) 
dünyasını dəyişib. 

*ülüş ustası, təbəssüm sənətkarı
Yubilyarlardan biri də �0 yaşlı mərhum 

gülüş ustası Səməndər Rzayevdir. Dövlət 
mükafatı laureatı, Əməkdar artist olub. 
Rza Təhmasib, Mehdi Məmmədov və Adil 
İsgəndərovun yetirməsi kimi etimadı doğ-
ruldan Səməndər əlçatmaz zirvələrdə yaşa-
yan əfsanəvi səməndər quşu kimi möcüzəli 
qanadları sayəsində oddan, alovdan sağ 
çıxan – xatirələrdə qərar tutan sənətkardır.

Sırf yaradıcı şəxsiyyət olan Səməndər 
Rzayev cəmi 41 il yaşasa da, �1 filmdə çə-
kilib. Azərbaycan Dövlət Akademik Dram 
Teatrında çalışıb və “Həyatın dibində”, 
“Hamlet”, “Yağışdan sonra”, “Sən yanma-
san”, “Cehizsiz qız”, “Qəribə oğlan”, “Dəli 
yığıncağı”... adlı tamaşalarda yaddaqalan 
obrazlar yaradıb. Teleradiodakı çıxışları ilə 
də əsərlərə öz möhürünü vurub. Xüsusilə 
“Bulaq” radio verilişində bu böyük sənət-

karın bulaq kimi təmiz və şə൵af səsini 100 
minlərlə pərəstişkarı hər zaman həvəslə 
dinləyib. 

...Səməndər Rzayev epizodik rollarda 
oynamağa da məmnuniyyətlə razılaşırdı. 
Bu barədə söz düşəndə deyirdi: “Kiçik 
açarla da böyük qapılar açmaq olur”. Buna 
görə də onun kiçik rolları bəzən baş qəh-
rəmanları belə kölgədə qoyurdu. Beləcə, 
klassik aktyor sənətimizin ruhunu yaşa-
dan Səməndər Rzayev elə özü də klassik 
sənətkara çevrilib. Təsadüfi deyil ki, onu 
“təbəssüm sənətkarı” adlandırırlar. 

�5-i başa vuranlar
Ötən həftə daha 2 teatr və kino sənət-

karının yubileyi olub. Yanvarın 4-də Rusi-
yanın Əməkdar artisti, həmyerlimiz İnarə 
Quliyevanın, ertəsi gün isə Azərbaycanın 
Əməkdar artisti Kübrabəyim Əliyevanın 
75 yaşı tamam olub.

Kinosevərlər İnarə Quliyevanı, ilk 
növbədə, “Qaynana” filmində Afət, “Alma 
almaya bənzər” filmində gənc müəllim 
Aişə, “Dədə Qorqud”da isə Selcan rolla-
rından tanıyırlar. O, həmçinin “Günlərin 
bir günü”,  “Şir evdən getdi”, “1001-ci 
qastrol”, “Fənd” və digər filmlərdə ma-
raqlı rollar oynayıb. İnarə xanım operetta 
tamaşaları ilə də tanınıb. Sonuncu quruluş 
verdiyi operetta Ştrausun “Qaraçı baron” 
klassik əsəridir. Rusiya televiziyasında bir 
sıra musiqili verilişlərin müəllifi olan həm-
yerlimiz hazırda rejissorluqla məşğuldur 
və Moskva Operetta teatrında fəaliyyətini 
uğurla davam etdirir. Eyni zamanda, Teatr 
məktəbində dərs deyir.

Sənətkarlar diyarı Gəncədə anadan 
olmuş Kübrabəyim Əliyeva teatrda ilk 
addımlarını Sumqayıt səhnəsində atıb. 
8zun illər Azərbaycan Dövlət Aka-
demik Musiqili Teatrında, sonra Milli 
Dram Teatrında çalışıb. Prezidentin fərdi  
təqaüdçüsüdür.

Musiqili Teatrda onun yaratdığı Göv-
hər xala (“Gözün aydın”, M.Əlizadə), 
Balı (“Qızıl toy”, R.Heydər), Gülbadam 
(“Sevgilimin anası”, G.Xuqayev), Sənəm 
(“Məşədi İbad”, H.Hacıbəyov), Balaxanım 
(“Sonqulunun sərgüzəştləri”, R.Əhmədza-
də) kimi obrazlar tamaşaçının yaddaşında 
yaşayır. Milli Dram Teatrında da aktrisa 
bir-birindən maraqlı rollar ifa edib. Ponsi-
ya (“Dişi canavar”, F./orka), Nazilə (“Də-
lilər və ağıllılar”, İ.Əfəndiyev), Hayqa-
nuş (“Hökmdar və qızı”, İ.Əfəndiyev), 
Qaraqoyunlu ana (“Ağqounlular və Qa-
raqoyunlular”, Ə.Əmirli), Firəngiz (“Ah,-
Paris« Paris�..”, Elçin),  Ana (“Eloğlu”, 
A.Şaiq)  kimi obrazlar Kübrabəyim Əli-
yevanın uğurlu rollarıdır. Onun sanballı 
televiziya çıxışları da çox olub. Müxtəlif 
teletamaşalarda canlandırdığı obrazlar bu 
gün də  fondlarda dəyərli nümunələr kimi 
qorunub saxlanılır, zaman-zaman təkrar 
nümayiş etdirilir. “Evləri köndələn yar”da 
Bazarkomun arvadı, “Analar”da Zərbuta, 
“İtkin gəlin”də Xədicə, “Sabiqlər”də na-
zirin arvadı, “Sonuncu məhəbbət”də hm-
bülnisə kimi rolları hər kəsin qəlbinə yol 
tapıb...

P�S: Əlavə edək ki, ötən günlər tanın-
mış teatr rəssamı, Əməkdar incəsənət xadi-
mi Məmməd Qasımovun 100, Xalq artisti 
Svetlana Həkimovanın �5, tanınmış şair, 
filologiya elmləri doktoru, professor Rafiq 
Yusifoğlunun 75, Əməkdar artist Fərhad 
İsrafilovun 70 illik yubileyləri də qeyd olu-
nub. Haqqa qovuşanlara ulu Tanrıdan rəh-
mət diləyir, həyat və yaradıcılığını davam 
etdirənlərə isə yeni uğurlar arzulayırıq.

Əli 1Ə&Ə);A1/,   
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*ənclərin |tənilki uğur sevincləri 
İllərin dəyişməsi təkcə təqvim hadisəsi deyil, eyni zamanda, arzu və 

əməllərin reallaşmasına baxış, hesabat və hədəÀərin müəyyənləşdirilməsi 
vaxtıdır� %ütün dünyada olduğu kimi, |lkəmizdə də insanlar |tən ili 
qiymətləndirir, n|vbəti il üçün Slanlar cızırlar� 

Artıq tarixə çevrilmiş 2024-cü ildə həm 
qlobal miqyasda, həm də yerli səviyyədə 
bir çox mühüm hadisələrə və dəyişiklik-
lərə şahid olduq. Daha çox texnologiyanın 
həyatımızda oynadığı rol artdı, gəncləri-
miz bu istiqamətdə uğur əldə etdilər. Biz 
də ötən il ölkə və dünya miqyasında uğur 
qazanmış bir neçə gənclə söhbət etməyi 
qərara aldıq. 

Əvvəlcə S2&AR-ın %akı Ali Neft 
Məktəbinin �%ANM� informasiya texno-
logiyaları kafedrasının 2� yaşlı müəllimi 
Nihad Əlilidən qısa müsahibə aldıq� 2 
bildirdi ki, |tən il xeyli uğurlar əldə edib 
və bunlardan 2-si barədə s|z açdı:

– “BHOS:ARE” (“Proqram təmina-
tı”) komandasının elmi rəhbəri kimi, Tür-
kiyədə keçirilmiş “TEKNOFEST–2024”-
də 1-ci yeri qazanaraq 150 min lirə pul 
mükafatı (təxminən 7215 manat) əldə et-
dik. Bizi Adana şəhərində Prezident Rəcəb 
Tayyib Ərdoğan mükafatlandırdı. Seçim 
mərhələsində 200-dən çox komandadan 
10-u uğur qazandı. Ölkəmizi və BANM-i 

ən gözəl formada təmsil etdik. Qısa müd-
dətdə hazırlaşmağımıza baxmayaraq, 
rəqibləri üstələyib 1-ci olduq. Hazırlığımı-
zın çox hissəsi yay tətilinə təsadüf etdiyi 
üçün bir sıra çətinliyimiz var idi. İkinci 
beynəlxalq uğurumuz BANM-ın men-
toru olduğum “Evergreen” (“Həmişəya-

şıl”) komandasının Finlandiyada keçirilən  
“-unction 2024” (“Keçid 2024”) hakato-
nunda qalib gəlməsi oldu. Bununla ölkə-
miz  Finlandiyada ilk dəfə təmsil olunduğu 
yarışda tarix yazdı. Nəticədə, 1500 avroluq 
mükafata sahib olduq.

.eçən il Azərbaycan Memarlıq və 
İnşaat 8niversitetinin bakalavr mə-
zunu, Azərbaycanın Milli Qəhrəma-
nı, şəhid Solkovnik İlqar Mirzəyevin 

qızı *ülnarə Mirzəyeva üçün də uğurlu 
olub� *ülnarə xanım dedi: 

– Sevincimin həddi-hüdudu yoxdur. 
Elm və Təhsil Nazirliyi tərəfindən nəzər-
də tutulmuş “Gənclərin xarici ölkələrin 
nüfuzlu ali təhsil müəssisələrində təhsil 
almalarına dair 2022–202�-cı illər üçün 
Dövlət Proqramı” ilə qəbul olunduğum 
İngiltərənin “:arwick Business School” 
universitetinin magistr pilləsini uğurla 
başa vurdum. İlk növbədə, qəhrəman ata-
mın ruhunu şad etməyimdən məmnunam. 
Həyatda ilk böyük qələbəm qarşımda yeni 
üfüqlər açır. Hazırda dövlət qulluğunda-
yam, kariyeramı inkişaf etdirəcəyəm. 

202�-cü il Azərbaycan '|vlət İqtisad 
8niversitetinin �8NE&� �-ci kurs tələbə-
si .ənan )ərzəlili üçün də uğurlu olub� 
2nun dedikləri:

– 8niversitetin Rəqəmsal iqtisadiyyat 
fakültəsində “İnformasiya təhlükəsizli-
yi” ixtisası üzrə təhsil alıram. Beynəlxalq 
NASA təşkilatının əsas veb-saytında səhv 
aşkarlayaraq, şirkətin məlumat mərkə-
zinə bu barədə yazılı məruzə etmişəm. 
Buna görə NASA mənə təşəkkür məktubu 
göndərib. Adımı kibertəhlükəsizlik mə-
kanında məşhur platforma hesab olunan 
“Bugcrowd – Hall of fame” (“İzdihamlı 

şöhrət zalı”) siyahısına daxil ediblər. Bunu 
ixtisasım üzrə ilk uğurum hesab edirəm. 
Əminəm ki, informasiya təhlükəsizliyi 
sahəsi üzrə 8NEC-də aldığım bilik və ba-
carıqlar sayəsində kibertəhlikəsizlik üzrə 
peşəkar mütəxəssis kimi yetişəcəyəm.

Azərbaycana şöhrət gətirən gənclə-
rimizə bu il də uğur qazanmağı, yeni zir-
vələrə ucalmağı arzulayırıq.

Rizvan )İ.RƏTOö/8 
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Mədəniyyət Nazirliyinin Milli Azərbaycan 7arixi Muzeyində d|vlət 
və h|kumət rəsmilərinin, elm və mədəniyyət xadimlərinin iştirakı ilə  
³2rta əsr *əncəsinin şirli keramikası �Milli Azərbaycan 7arixi Muzeyinin 
kolleksiyası�´ kitabı təqdim olunub�    

Muzeyin direktoru, akademik Nailə 9ə-
lixanlı  bildirib ki, yeni nəşr muzeyin Arxeo-
logiya fondunda qorunan şirli keramika kol-
leksiyasının illüstrasiyalı albomla müşayiət 
olunan ilk kompleks tədqiqatıdır. Kolleksiya, 
əsasən, tanınmış  arxeoloq İshaq Cəfərzadə-
nin 193�–1940-cı illərdə Gəncə şəhər ərazi-
sində apardığı  qazıntılarda tapılan arxeoloji 
materiallardan ibarətdir. Kitab Beynəlxalq 
Mərkəzi Asiya Araşdırmaları İnstitutu, Bey-
nəlxalq Türk Akademiyası və Türk Mədə-
niyyəti və İrsi Fondu ilə birgə hazırlanıb. 
Azərbaycan və Özbəkistan mütəxəssislərinin 
həyata keçirdikləri “Gəncənin IX–X9 əsrlər 
şirli keramikası” adlı layihə barədə məlumat 
verən alim nümunələrin dövrlər üzrə qruplaş-
dırıldığını, təsvir və ölçülərinin götürüldü-
yünü söyləyib. O, həmçinin muzeyin Bərpa 
laboratoriyasında şirli keramikanın restavra-
siyası və konservasiyası üzrə nəzəri və təc-
rübi məşğələlərin həyata keçirildiyini diqqətə 
çatdıraraq deyib ki, müştərək beynəlxalq 
əməkdaşlığın nəticəsi kimi ərsəyə gələn kitab 
mühüm mənbə rolunu oynayır,   Gəncə şir-
li keramika məktəbinin mövcudluğunu isbat 
edir.

Kitabın müəllifləri Bakı Dövlət 8ni-
versitetinin Arxeologiya və etnoqrafiya 
kafedrasının müdiri, tarix elmləri doktoru 
Tarix Dostiyev və Özbəkistan Elmlər Aka-
demiyasının Milli Arxeologiya Mərkəzinin 
Y.Qulamov adına Səmərqənd Arxeologiya 
İnstitutunun böyük elmi işçisi, tarix üzrə 
fəlsəfə doktoru Aysulu İsgəndərovadır. 
Toplu onların yorulmaz səyləri sayəsində 
araya-ərsəyə gəlib.   Kitabda Gəncə şəhə-
rinin orta əsr dövründəki keramika sənəti 
incəlikləri və bu sənətin regionun mədəni 
inkişafındakı rolu ətraflı işıqlandırılıb. Rus 

və ingilis dillərində nəfis şəkildə çapdan 
çıxmış əsərdə yer alan arxeoloji mənbələr, 
elmi araşdırmalar türk xalqlarının qırılmaz 
bağlara malik ortaq mədəniyyətinə sahib 
olduqları isbatlanıb. Müəlliflər türk dünya-
sının xüsusiyyətlərini dolğun məlumatlar 
əsasında əks etdirməklə türklüyün bütövlük 
gerçəkliyini göstərməyə   nail olublar. Şirli 
keramikanın analizi aparılarkən müqayisəli 
material kimi Azərbaycan, Mərkəzi Asiya, 
İran və digər orta əsr şəhərlərində tapılan, 
bədii-texnoloji baxımdan Gəncə kolleksiya-
sı ilə oxşar cəhətləri olan nümunələr də sərf-
nəzər edilib.   

Beynəlxalq Türk Akademiyasının pre-
zidenti, akademik Şahin Mustafayev, Azər-
baycan Respublikası mədəniyyət nazirinin 
müavini Fərid Cəfərov, Türk Mədəniyyəti 
və İrsi Fondunun prezidenti, professor Aktotı 
Raimkulova, Azərbaycan Atatürk Mərkə-
zinin direktoru, akademik Nizami Cəfərov, 
Xəzər 8niversitetinin təsisçisi, Direktorlar 
və Qəyyumlar Şurasının sədri, professor 
Hamlet İsaxanlı, AMEA-nın Arxeologiya və 
Antropologiya İnstitutunun şöbə müdirləri 
– professor Qafar Cəbiyev və dosent Bəhlul 
İbrahimli də yeni kitabın elmi məziyyətlərini 
yüksək dəyərləndiriblər. İctimaiyyəti maarif-
ləndirmək, Türk dünyasının maddi-mədəni 
dəyərlərini yeni nəsillərə aşılamaq baxımın-
dan əsərin əhəmiyyəti qeyd olunub.

Nəhayət qeyd edək ki, “Orta əsr Gəncə-
sinin şirli keramikası (Milli Azərbaycan Ta-
rixi Muzeyinin kolleksiyası)” kitabının elmi 
redaktorları akademiklər Nailə 9əlixanlı və 
Şahin Mustafayevdir.

Ə.Ə/İ<EV   
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“Yeni ildə yeni arzularla” 
+acıbəylilər nəslinin g|rkəmli nümayəndələrindən olan 

unudulmaz sənətkar ± Maestro Niyazi 7ağızadənin mənzil-
muzeyinin sükutu xoş bir amalla Sozulub� %urada ³Yeni ildə yeni 
arzularla´ adlı konsertlə klassik musiqi həvəskarları klubunun  
g|rüşlərinə başlanıb�
Qonaqlar əvvəlcə maddi və mənəvi 

irsin toplanması, mühafizəsi, tədqiqi, təb-
liği və nümayişi ilə məşğul olan elmi-ma-
arif müəssisəsi ilə yaxından tanış oldular. 
Sonra mənzil-muzeyin müdiri, Əməkdar 
mədəniyyət işçisi Rza Bayramov açılışda 
çıxış edərək, konsert haqqında məlumat 
verdi.  Ardınca ahəngdar melodiyalar dal-
ğa-dalğa ətrafa yayıldı. Musiqişünas, vo-
kalçı Sevinc İbrahimovanın, respublika və 
beynəlxalq müsabiqələr laureatı, hazırda 
təhsilini Estoniyada davam etdirən gənc 

pianoçu Şirin Əmiraslanovanın ifalarında 
Azərbaycan və dünya klassiklərinin əsər-
lərindən ibarət rəngarəng konsert proqra-
mı təqdim olundu. Musiqilər səsləndikcə 
sanki Niyazinin divardan baxan foto-şə-
killərinə təbəssüm qonur, onun qrammo-
fon valları, not əlyazmaları “dilə gəlir”, 
görkəmli dirijora bağışlanmış rəngkarlıq 
əsərləri daha da parlaqlaşırdı...

“Yeni ildə yeni arzularla” adı altında 
görüşlər davam edəcək.
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İlin ilk yubileyləri   Yeni kitablar

*əncə keramikası 
haqqında sanballı əsər

Elm və sənətin Sarlaq ulduzları
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“Azərbaycan Xəzər 
Dəniz Gəmiçiliyi” QSC

pirotexniNi YasitəOərin satın aOınması məqsədiOə iNimərKəOəOi 

AÇIQ MhSABİQƏ E/AN EDİR 
MüsabLqədə LştLrak etmək Lstəyən şəxslər www.asco.az səhLfəsLnə daxLl olmaqla  

elanlar bölməsLndən əlavə sənədlərL və ətraflı məlumat əldə edə  bLlərlər. 
MüracLət üçün son müddət 2025-cL Ll  14 yanvar saat 17.00-dəkdLr.
Əlaqə  telefonu - (012) 404-37-00, daxLlL:101�.
hnvan - AZ1003, Bakı şəhərL, M.8seynov küçəsL 2.

8krayna sülh danışıqlarında ərazi 
itirmək riski ilə qarşılaşa bilər

A%Ş-ın yeni seçilmiş Srezidentinin 8krayna 
və Rusiya üzrə xüsusi nümayəndəsi, istefada olan 
general .eyt .elloq .iyevə əvvəlcədən Slanlaşdırdığı 
səfərini təxirə salıb� %u barədə ³Reuters´ agentliyi 
məlumat verib�

Kelloqun təkcə Kiyevə 
deyil, həm də Roma və Pa-
risə səfəri nəzərdə tutulurdu. 
Agentlikdən bildirilib: “Kelloq 
ilkin olaraq yanvarın əvvəlin-
də 8krayna hakimiyyəti ilə 
görüşmək üçün Kiyevə səfər 
etməyi planlaşdırırdı. Kiyevdə 
o, 8krayna rəhbərliyi ilə gö-
rüşmək niyyətində idi. Bundan 
əlavə, onun komandası Paris 
və Romada yüksək rütbəli si-
yasətçilərlə görüşlərin hazır-
lanmasında iştirak edirdi. Səfə-
rin əsas məqsədi 8kraynada 
müharibəyə son qoymaq üçün 
aktiv danışıqlar deyil, daha 
çox ABŞ-ın yeni administra-
siyası üçün məlumatların top-
lanması idi. Səfər təxirə salın-
dı. Kelloqun Donald Trampın 
vəzifəyə başlamasından sonra 
8kraynaya gedəcəyi gözləni-
lir. Amma bu səfərin tarixi də 
müəyyən deyil”.

Trampın nümayəndəsi 8k-
raynaya səfərdən sonra dəvət 
ediləcəyi təqdirdə Moskvaya 
səfər etməyə hazır olduğunu da 
bildirmişdi. Bu barədə Rusiya-
nın xarici işlər naziri Sergey 
/avrov deyib ki, Rusiya 8k-
rayna münaqişəsinin potensial 
həlli ilə bağlı Tramp administ-
rasiyası ilə dialoqdan imtina 
etmir, lakin bunun üçün onun 
narahatlığı nəzərə alınmalıdır. 
Nazir münaqişənin əsas səbəb-
ləri arasında ikisini xüsusiylə 
vurğulayıb: NATO-nun Şərqə, 

Rusiya sərhədlərinə qədər ge-
nişlənməsi və 2014-cü il Av-
romaydanından sonra rus dili-
nin istifadəsinə qanunvericilik 
məhdudiyyətləri. /avrovun 
sözlərinə görə, bu məsələlər öz 
həllini tapmalıdır.

ABŞ-ın yeni prezidentinin 
andiçmə mərasimi isə 2025-ci 
il yanvarın 20-nə təyin edi-
lib. “Reuters”un qeyd etdiyi 
kimi, Kelloqun bundan əvvəl 
Avropaya səfər etmək niyyəti 
Trampın 8kraynadakı müha-
ribənin həllinə böyük əhəmiy-
yət verdiyini göstərir. Agentlik 
qeyd edib ki, Kelloq Rusiyanın 
8kraynaya qarşı müharibəsini 
tez bitirmək üçün Trampa tək-
lif olunan planlardan birinin 
həmmüəllifidir. Bu plana görə, 
9aşinqton Moskva ilə sülh da-
nışıqlarına başlamasa, Kiyevi 
hərbi yardımdan imtina etmək-
lə hədələyəcək. Eyni zamanda, 
Rusiya prezidenti 9ladimir Pu-
tini ABŞ-ın 8kraynaya dəstəyi 
artırmaq üçün təhdidləri ilə 
sülhə inandırılmalıdır. 

Bununla belə, danışıqların 
asan olmayacağı da dəqiqdir. 
Çünki Trampın 8kraynanı əra-
zi itirmək riskinə inandıracağı 
gözlənilir. Əks halda, mühari-
bə davam edərsə, ABŞ-ın kə-
silən yardımları fonunda 8k-
rayna, onsuz da, atəşkəsi qəbul 
etməyə məcbur olacaq. 8kray-
nanı çətin vəziyyətə salacaq 
digər səbəb Avropa İttifaqının 

(Aİ) Kiyevə verdiyi dəstəyin 
azalması olacaq. Artıq 8kray-
naya dəstəyi şübhə altına alan 
və ya münaqişədən tezliklə 
çıxmağa çağıran səslər, hətta 
bu, Aİ üzvlüyünə namizəd olan 
8krayna üçün zərərli olsa belə, 
güclənir. Bir sıra Aİ ölkələ-
ri Moskva ilə münasibətləri 
yaxşılaşdırmaq istəyir. Belə 
dövlətlər arasında Macarıstan, 
Slovakiya və Avstriya var.

Bundan əvvəl “The New 
York Times” yazıb ki, Slova-
kiyanın baş naziri Robert Fit-
sonun Rusiya Federasiyasına 
səfəri və onun prezident 9ladi-
mir Putinlə apardığı danışıqlar 
Rusiyanı təcrid etməyə çalışan 
Qərb siyasətinin iflasından xə-
bər verir.

 Deməli, Avropa ölkələri-
nin 8kraynaya uzunmüddətli 
yardımı davam etdirə bil-
məyəcəyi, maliyyə və sosio-
loji çətinliklər yaşayacağı da 
qaçılmazdır. O da məlumdur 
ki, Avropa Rusiyanın enerji 
resurslarından asılıdır və ener-
jinin ABŞ-dan və digər mən-
bələrdən alınmasının yüksək 
xərclərinə görə ABŞ-sız Ru-
siya ilə qarşı-qarşıya gəlmək 
istəməyəcəklər. Ona görə də 
Zelenskinin sülh danışıqla-
rında ərazi itirmək riskindən 
başqa yolu yoxdur

8kraynanın başqa bir 
qorxusu Donetsk və /uqansk-
dan ibarət Donbas bölgəsindən 
imtina etmək məcburiyyətində 
qalacağı ilə bağlıdır. Bunlar 
8krayna üçün çox ağır itkilərdi. 

Kiyev danışıqlar stolun-
da mövqeyini gücləndirmək 
üçün müəyyən addımlar atmaq 
məcburiyyətindədir. 8krayna 
qoşunları 9aşinqtonun gələ-
cək xüsusi nümayəndəsi Keyt 
Kelloqun Kiyevə səfəri öncəsi 
öz imkanlarını nümayiş etdir-
mək üçün Kursk bölgəsində 
əks-hücuma keçib. Bununla o 
“masada əlini gücləndirmək” 
niyyətindədir. Eləcə də Rusi-
ya 8kraynanın şərqində işğal 
ərazisini genişləndirməyə ça-
lışmaqla eyni məqsədi güdür. 

“8kraynanın Rusiyanın 
Kursk bölgəsinin bir hissəsinə 
nəzarəti təmin etməsi mühari-
bəni dayandırmaqla bağlı gələ-
cək danışıqlar üçün vacibdir”. 

Bunu ABŞ dövlət katibi Ento-
ni Blinken deyib. Blinken xa-
tırladıb ki, prezident Co Bay-
denin hakimiyyətdən gedən 
administrasiyası 8kraynaya 
“ən güclü kartları” təqdim et-
mək istəyir. “Onların Kursk 
vilayətində olması vacibdir. 
Çünki əlbəttə ki, bu, gələn 
ildə baş tuta biləcək istənilən 
danışıqlarda nəzərə alınacaq 
bir məsələdir”, – dövlət katibi 
qeyd edib.

Blinken həmçinin bildirib 
ki, danışıqlar aparılsa belə, 
8krayna hələ də adekvat təh-
lükəsizlik zəmanətinə ehtiyac 
duyacaq, çünki Putin “oyu-
nu bitmiş” hesab etməyəcək: 
“Onun imperiya ambisiyaları 
qalır və o, dincəlmək, silahlan-
maq və nəticədə yenidən hücu-
ma keçməyə çalışacaq”.

Xatırladaq ki, avqustun 
əvvəlində həyata keçirilən 
hücum nəticəsində 8krayna 
hərbçiləri Rusiyanın Kursk 
vilayəti ərazisinin bir hissəsi-
ni tutub. Sonradan bu ərazinin 
təxminən yarısının geri alındı-
ğı təxmin edilir, lakin 8krayna 
Silahlı Qüvvələri hələ də Sudja 
və təxminən 500 kvadrat ki-
lometr ərazini əlində saxlayır. 
Növbəti hücum əməliyyatı 
yanvarın �-da baş tutub. Bu 
əməliyyatlar sayəsində Rusiya 
tərəfi əsas qüvvələrini Sum və 
Donetsk, Xarkov və ya Zapo-
rojye istiqamətlərinə yönəldə 
bilmir.

Beləliklə, yeni administra-
siyanın Rusiyanın 8kraynaya 
təxminən 3 ildir davam edən 
tammiqyaslı təcəvüzünə son 
qoymaq üçün təfərrüatları hələ 
də bəlli olmayan razılaşma 
əldə etməyə çalışacağı gözlə-
nilir. 

Bu arada Türkiyə tərəflərin 
razılaşdığı format və parametr-
lər çərçivəsində 8kraynadakı 
münaqişənin həlli ilə bağlı 
tərəfləri qəbul etməyə hazır 
olduğunu bildirib. Qeyd edilib 
ki, Türkiyə xüsusi hərbi əmə-
liyyat başlayandan münaqişə-
nin sülh yolu ilə həllinin tərəf-
darı olub. 
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Qadın dünyasına səyahət
6oydaşımızın əsəri 7ürNiyədə nəşr oOunuE

Almaniyada yaşayan azərbaycanlı yazıçı Əzimə Ağalarovanın sayca 
8-ci ± ³%ir qadının anatomiyası´ kitabı 7ürkiyədə çaSdan çıxıb� Əsərdə 
etibar, güvən kimi dəyərlərin çətin sınaqlar qarşısında qaldığı d|vrdə 
güclü qadın xarakterindən, onun üzləşdiyi çətinliklərlə mübarizəsindən 
bəhs olunur�

32 ildən bəri Almaniyada yaşayan 
Əzimə Ağalarova XQ-yə müsahibəsində 
dedi ki, əsərləri 4 dildə 3 ölkədə çap olu-
nub:

– “Bakıdan Qahirəyə və Stokholma 
uzanan yol” romanım əvvəlcə Azərbay-
canda, daha sonra   İsveçdə ingilis dilində 
və isveç dillərində nəşr edilib. “Tükənmiş 
xəyalların izində” əsərim isə Türkiyədə 
çapdan çıxıb. Daha çox bellestrika janrın-
da yazıram. Gizli təşkilatlar, Yaxın Şərq 
siyasəti və digər mühüm problemlər əsər-

lərimin əsas mövzularını təşkil edir. � dil 
bilirəm. Romanlarımda adı keçən ölkələri 
gəzib, onların ictimai, siyasi və mədəni hə-
yatını dərindən öyrənib, gördüklərimi yaz-
mışam. İndiyədək dünyanın 45 ölkəsinə 
səyahət etmişəm.

Yazıçı “Bir qadının anatomiyası” əsəri-
nin Türkiyədə çap olunmasına da aydınlıq 
gətirdi:

– Bu mənim Türkiyədə çap olunmuş 
3-cü əsərimdir. Qardaş ölkədə kitablarım 
ödənişsiz çap olunur. Kitab yayın evləri 
əsərlərimlə tanış olur, bəyənir və çap et-
dirmələri ilə bağlı razılığımı alırlar. Məni 
Türkiyədə daha çox tanıdan 2019-cu ildə 
çap olunmuş “Ağlayan duvar” əsərim 
oldu. Bundan sonra xeyli dəvətlər aldım, 
Türkiyə mətbuatı haqqımda xeyli məqalə 
dərc etdi. 

Əzimə xanım söhbət əsnasında kitabla-
rının Bakıda Xarici Dillər 8niversitetində 
2015-ci ildə təqdimatı ilə bağlı bir xatirəsi-
ni də bizimlə bölüşdü:

– O təqdimat mənim xatirimdən heç 
vaxt silinməyəcək. Orada gənclərin çıxış-
ları o qədər canlı, o qədər maraqlı idi ki... 

Mən o atmosferdə özümü bir anlığa yazıçı 
kimi hiss etdim. Gənc bir qızımızın çıxı-
şı hər kəsi kövrəltdi. Sonda o tələbə mənə 
dedi ki, Əzimə xanım, yəqin, bizim sö-
zümüz sizə nəvənizinki kimi təsir etməz, 
amma əsərlərinizdən öyrənəcəyimiz çox 
şey var. Onun sözü mənə elə nəvəmin sözü 
qədər təsirli oldu.

Qeyd edək ki, Əzimə Ağalarova 1959-
cu il martın 10-da Zərdab rayonunda 
anadan olub. Azərbaycan Dillər 8niver-
sitetinin məzunudur. Əmək fəaliyyətinə 
Azərbaycan Daxili İşlər Nazirliyində baş-
layıb. 1993-cü ildə Almaniyanın Hamdurq 
şəhərinə köçüb. Bu ölkədə uzun illər tər-
cüməçi işləyib. Bədii yaradıcılığa 53 ya-
şında başlayıb. 1 oğlu, 3 nəvəsi var.
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gtən il dekabrın 8-də Suriyada %əşər Əsəd reMiminin süqutu Qərbin siya-
si dairələri, eləcə də mediası üçün şok e൵ekti yaratdı� &əmi �� gün ərzində üs-
yançıların xalqına ağlasığmaz zülmlər edən diktaturanı bir həmlə ilə devirməsi, 
həqiqətən, g|zlənilməz idi� 

Ortaya belə bir sual çıxdı ki, bu olay-
lar hansı “görünməz əl”in ssenarisi üzrə 
baş verir? Əslində, hər şey göz qabağında 
olduğu üçün cavab da aydın idi: Əsəd reji-
minin tarix səhnəsindən bir kənara atılma-
sında 4 milyon suriyalı qaçqına qucaq açan 
qardaş Türkiyənin böyük rolu olubdur. 

Suriya istibdadını yenən, ilk növbədə, 
qəhrəman Suriya xalqı idi. O, diktaturanın 
buxovlarını dağıdıb parçalamaqla sivil, 
demokratik idarəçiliyə hazır və layiq oldu-

ğunu sübut etdi. Qürurverici haldır ki, suri-
yalılar qardaş Türkiyənin inkişaf və tərəqqi 
modelini özləri üçün örnək qəbul edirlər. 

Suriyadakı olaylar Yaxın Şərqdə haqq 
və ədalətin bərqərar olunmasına müsbət 
təsir göstərə bilər. Dağıdıcı və sömürücü 
dövlətlər isə bunu arzulamırlar. Onlara 
ağır gələn həm də budur ki, qardaş Türkiyə 
lider Rəcəb Tayyib Ərdoğan rəqiblərinə  
“ustad dərsi” keçmişdir. Daha doğrusu on-
ları mat etmişdir. 

Bu həqiqəti okeanın o tayında da yax-
şı başa düşürlər. Belə ki, yanvarın 20-də 
9aşinqtonda inaqurasiyası keçiriləcək 
Birləşmiş Ştatların sabiq 45-ci və gələcək 
47-ci prezidenti Donald Tramp Suriyadakı 
proseslərdə Türkiyə liderinin ağlına heyran 
qaldığını gizlətmədi. ABŞ lideri belə yük-
sək epiteti hər siyasətçi üçün işlətməz. 

Bir çox Qərb dövlətləri, onların ma-
raqlarına xidmət edən qlobal Kİ9 Türkiyə-
nin regionda artan rolundan narahat olur, 
hər vəchlə bunu gözardı etməyə çalışır-
lar. hstəlik, min cür saxta ittihamlar irəli 
sürərək Ankaranı qaralamağa cəhd edirlər. 
Guya Ərdoğan Türkiyəsi keçmiş Osmanlı 
imperiyasını bərpa etmək niyyətinə düşüb 
və bu zaman hətta radikal islamçı qüvvələ-
ri açıq və gizli şəkildə dəstəkləyir. 

Bunlar hamısı ağ yalandır. Suriyanı 
uzun onillər əsl cəhənnəmə çevirənlərin 
mənfur əməlləri göz qabağındadır. Türkiyə 
dövləti, təbii ki, Suriyada sülh və əmin- 
amanlığın yaranmasını arzulayır. Ankara-
nın heç bir mənfi niyyəti olmayıb və ola 
da bilməz. 

Qərb mediasında isə Türkiyəyə qar-
şı yeni qarayaxma kampaniyasına start 
verilib. Bu istiqamətdə “France Presse”, 
“Euronews”, “Reuters”, BBC kimi iri in-
formasiya agentlikləri xüsusi canfəşanlıq 
edirlər. Bu günlərdə BBC Suriyada cərə-
yan edən ictimai-siyasi proseslər barədə 
geniş məqalə hazırlayıb. Yazıda əvvəlcə 
qeyd olunur ki, son günlər Suriyaya qayı-
dan qaçqınların sayı durmadan artır və ar-
tıq 10� min insan öz doğma yurd yerlərinə 
geri dönüb. Bununla bərabər ölkədə vəziy-
yət gərgin olaraq qalır. 

BBC sonra oxucuların diqqətini Su-
riyada son vaxtlar tədris  proqramların-
da nəzərdə tutulan bır çox dəyişikliklərə 
yönəldir. Qərbdə belə hesab edirlər ki, 
məhz həmin dəyişikliklərin mahiyyətindən 
asılı olaraq hazırkı Suriya iqtidarının hansı 
strateji kurs tutduğu məlum olacaq. 

Yazıda rəsmi Dəməşq ölkənin tədris 
proqramlarındakı dəyişikliklərlə bağlı ge-
niş ictimaiyyətin nümayəndələri ilə “əv-
vəlcədən məsləhətləşmələr aparmadığı 
üçün qınanır”. Bu tezis həqiqəti əks et-
dirmir. Suriya rəsmiləri dəfələrlə bildirib-
lər ki, tədris proqramlarında dəyişikliklər 
əhalinin arzu və təklifləri nəzərə alınaraq 
aparılır. Məhz bu məqsədlə Suriyada milli 
barışıq  və dialoq şurası yaradılıb.  

Yeri gəlmişkən, ötən həftə sonu Fransa 
və Almaniyanın xarici işlər nazirləri -an 
Noel Barro və Annalena Berbok Dəməşqə 
səfər ediblər və Suriya rəsmiləri ilə görüş-
lər keçiriblər. Avropa İttifaqının bu iki apa-
rıcı ölkəsinin diplomatları Suriyaya heç də 
xoş niyyətlə gəlməyiblər.  

Məsələn, Fransanın xarici işlər nazi-
ri jurnalistlərə açıqlamasında bildirib ki, 
onun ölkəsi Suriyada suveren, sabit və 
dinc dövlətin qurulmasında maraqlıdır, 

amma Suriya rəsmiləri separatçı kürd təş-
kilatları ilə razılaşma əldə etməyə çalış-
malıdırlar. Bu bəyanat faktiki olaraq kürd 
separatizmini dəstəkləmək deməkdir. Bu, 
beynəlxalq hüquqa görə, yolverilməzdir�   

Almaniyanın xarici işlər naziri A.Ber-
bokun sözlərinə görə Berlin də öz növbə-
sində, Dəməşqlə sülh və hərtərəfli danışıq-
lara başlamaq niyyətindədir. Bunun üçün 
isə hazırkı Suriya rejimi “qisas hissindən 
uzaq durmalıdır”. Xanım Berbokdan so-
ruşmaq lazımdır ki, söhbət hansı qisasdan 
gedir, məgər Suriya həbsxanalarında çürü-
yən on minlərlə dustağı bu ölkənin məhz 
yeni hakimiyyəti azad etməyibmi? 

Ağa qara demək olmaz, xanım Ber-
bok� Suriya iqtidarı öz xalqı ilə əl-ələ verib 
millətin ağır yaralarını sağaltmağa çalışır. 
Qərb diplomatları, siz isə Suriyanı öz ira-
dənizə tabe etmək istəyirsiniz.   

Bəli, “demokratik” Avropanın siyasi da-
irələri bu gün nəyin bahasına olursa-olsun, 
Suriyada gedən müsbət dəyişikliklərə kölgə 
salmağa cəhd edirlər. Onlar Suriya xalqını 
yenidən xaos və qarşıdurmalar uçurumuna 
yuvarlatmaq istəyirlər. Niyyətləri bu ölkələ-
rin sərvətlərini talayıb daşımaqdır.   

Qərb mətbuatı arzu etdiklərini real-
lıq kimi təqdim etməyə cəhd edir. “Fran-
ce-Presse” yazır ki, bu günlərdə Əsədə 
sadiq zabitlər guya üsyançılara ciddi 
hücum ediblər. Bu qəbildən olan infor-
masiyalar həqiqəti əks etdirmir. Ola bilər 
ki, sabiq hərbçilərlə hökumət qüvvələri 
arasında hansısa bir insident baş verib.  
Amma reallıq budur ki, Əsəd ordusu çox-
dan silahı yerə qoyaraq üsyançıların (oxu: 
xalqın-müəllif) tərəfinə keçib. 

Suriya dövləti və xalqı üçün bu gün 
ən böyük təhlükə terrorçu PKK və onun 
regiondakı uzantıları olan PYD və YPG 
yaraqlılarından qaynaqlanır. Onların niy-
yəti ölkədə xaos yaradıb əhalini qorxutmaq 
və Suriyanı  parçalamaqdır. Bu təxribatçı 
qüv vələrin arxasında isə Fransa və digər 
des truktiv dövlətlər dayanır.  

Suriya xalqı hazırda iki yol ayrıcında-
dır. Yarım əsrdən çox müddət ərzində ağır 
məhrumiyyət və məşəqqətlərə məruz qalan 
ölkə vətəndaşları bu gün azad, müstəqil 
dövlət quraraq dinc, rahat yaşamaq, qu-
rub-yaratmaq istəyirlər. Bu, onların mənə-
vi və hüquqi haqqıdır. Şər qüvvələr isə 
min bir məkrlə Suriyanı qarışdırmağa cəhd 
edirlər. 

Bu gün Hamletsayağı sual meydana 
çıxıb. O məchul budur: Suriyanı yaxın ay-
lar, həftələr ərzində nə gözləyir: sabitlik, 
yoxsa xaos? hmid edək ki, bu dəfə qara 
qüvvələr haqqa, ədalətə aparan işığın, nu-
run önündə aciz qalacaqlar�

Məsaim AB'8//A<EV  
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%eynəlxalq həyat

Suriyanı nə g|zləyir: 
sabitlik, yoxsa xaos"   

Polis əməkdaşları 10 min manat tapdı  
və pul sahibinə qaytarıldı

Əl 2yunları Sarayında basketbol beynəlxalq yarışında Solis 
əməkdaşları �0 min manat Sul taSıblar� 

Bu barədə DİN-in Mətbuat Xidməti-
nin rəisi Elşad Hacıyev feysbuk hesabında 
paylaşım edərək bildirib: “Xahiş edirik pul 

itirən hansısa iştirakçı varsa, yaxınlıqda 
olan polis əməkdaşlarına məlumat versin-
lər”. 

Həmin vəsaiti itirən vətəndaş məlumatı 
mətbuatda oxuduqdan sonra idman arena-
sında polis əməkdaşlarına yaxınlaşıb. Pul 
Səbail Rayon Mühafizə İdarəsinin əmək-
daşları tərəfindən aktlaşdırılaraq sahibinə 
qaytarılıb. 
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vəfatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verir.

 9 �����Fü il avTustun ��də AzərbayFan ResSublikası Əmək və ƏKalinin 
Sosial Müdafiəsi 1azirliyinin Sosial ;idmətlər Agentliyi tərəfindən 
BeKbudov VaTif VaTif o÷lunun adına verilmiş şəKid ailəsi üzvünün ������ 
nömrəli vəsiTəsi itdiyi üçün etibarsız sayılır.
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�����Fi il üçün abunə 
yazılışı kamSaniyasını 

davam etdirir�

³Xalq qəzeti´

Veneranın niyə 
Seyki yoxdur"

Yerin yalnız bir təbii Seyki var, Saturn və YuSite-
rin onlarla, Merkuri və Veneranın isə heç biri yoxdur� 
Niyə *ünəş sistemindəki bəzi Slanetlərin təbii Seyklə-
ri var, digərlərində isə yoxdur" 

Bu gün astronomlar hesab 
edirlər ki, Günəş sistemindəki 
planetlərin peyklərini ya onların 
cazibə qüvvəsi saxlayır, ya da 
Günəş sistemi ilə birlikdə yara-
nıblar.

Onların sözlərinə görə, bir 
cismin kütləsi nə qədər böyük-
dürsə, onun cazibə qüvvəsi də 
bir o qədər çox olur. Günəş ən 
güclü cazibə qüvvəsinə malikdir 
və buna görə də planetlər onun 
ətrafında fırlanır, çünki onla-
rı cazibə qüvvəsinin köməyilə 
özünə çəkir. 

Bir planetin peyki ondan elə 
bir məsafədə olmalıdır ki, pla-
netin cazibə qüvvəsi Günəşin 
cazibə qüvvəsini üstələyə bilsin. 
Planetin cazibə qüv vəsinin təbii 
peyki yaxınlıqda saxlaya bildiyi 
ən kiçik məsafəyə Hill sferasının 
radiusu deyilir.

Hill sferasının radiusu 9e-
nera və Merkuri üçün çox kiçik 
olduğuna görə, onlar peykləri 
öz ətrafında saxlaya bilmirlər. 
Çünki bu planetlərin cazibə qüv-
vəsi Günəşin cazibə qüvvəsini 
üstələmək üçün kifayət qədər 

güclü deyil. Hətta uzaq keçmiş-
də Merkuri və 9eneranın peyklə-
ri olsa belə, onlar Günəşin və ya 
digər cisimlərin təsiri altında bu 
planetlərdən uzaqlaşıblar. 

Beləliklə, peykləri olmayan 
iki planet 9enera və Merkuridir. 
Marsın iki peyki var, lakin elm 
adamları hələ də onların necə 
meydana gəldiyi barədə müba-
hisə edirlər. Digərləri onların 
“Qırmızı planet”in yaranması 
zamanı meydana gəldiyinə ina-
nır, bəziləri bunların böyük bir 
asteroidlə toqquşması nəticə-
sində yaranan Marsın fraqment-
ləri olduğunu, bir başqaları isə 
bu peyklərin planetin yanından 

uçarkən Marsın cazibə qüvvəsi 
ilə saxlandığını düşünür. 

Günəş sisteminin Yupiter, 
Saturn, 8ran və Neptun kimi 
nəhəng planetləri Günəşə yaxın 
olan dörd planetdən daha böyük 
Hill sfera radiuslarına və daha 
böyük cazibə qüvvəsinə ma-
likdirlər. Bu yolla ətraflarında 
çox sayda peyk saxlaya bilirlər. 
Son məlumata görə, Saturnun 
ən çox peyki var – 14�. Yupiter 
95 peyklə 2-ci, 8ran 2� peyklə 
3-cü, Neptun 1� peyklə 4-cüdür. 
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Abşeronda yağıntılı, bölgələrdə yağmursuz və dumanlı
Ekologiya və 7əbii Sərvətlər Nazir-

liyi Milli +idrometeorologiya Xidməti-
nin verdiyi məlumata əsasən, yanvarın 
8-də %akıda və Abşeron yarımadasın-
da bəzi yerlərdə arabir yağıntılı olacağı 
g|zlənilir� 

Yarımadanın ayrı-ayrı yerlərində in-
tensivləşəcəyi ehtimalı var. Gündüz təd-
ricən kəsiləcək. Cənub-şərq küləyi əsə-
cək.  Gecə 4–��, gündüz �-11� isti olacaq. 
Atmosfer təzyiqi normadan yüksək 775 

mm civə sütunundan 771 mm civə sütunu-
na enəcək,  nisbi rütubət  75–�5  faiz  ola-
caq. Azərbaycanın rayonlarında  əsasən 

yağmursuz keçəcək. /akin gecə və səhər 
bəzi şərq rayonlarında arabir yağıntılı ola-
cağı gözlənilir. Bəzi yerlərdə arabir du-
man olacaq. Mülayim qərb küləyi əsəcək. 
Havanın temperaturu gecə 1� şaxtadan 
4� isti, gündüz 7–12� isti, dağlarda gecə 
7–12� şaxta, gündüz 3� şaxtadan 2�-dək 
isti olacaq.
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Sağlamlıq üçün təhlükəli yaşlar
İnsan həyatında � yaş d|nəmi var ki, bu d|vrdə ciddi xəstəliklərin 

yaranma riski artır və sağlamlıqda ç|kmə baş verir� Rusiyanın səhiyyə 
naziri Mixail Muraşko bu � yaşla bağlı Murnalistlərə açıqlama verib�

Onun sözlərinə görə, 40–45, �0–�5 və 
7�–�1 yaşarası dövrdə insan sağlamlığı 
üçün təhlükəli dövrdür.

Sağlamlıq üçün 40–45 yaş arası ilk 
krizis dövrüdür. Xüsusən, kişilərdə ürək–
damar patologiyaları kəskin artır. Zərərli 
qidalanma, qeyri-sağlam həyat tərzi bu 
yaşda qaraciyərdə də ciddi dəyişikliklər 
yaradır. Həmin yaşda olanlar siqareti, içki-
ni azaltmalıdırlar.

�0–�5 yaş arasında artıq orqanizmdə 
real patoloji fəsadlar başlayır. İnfarkt və 
insult riski �0 faiz artır. Çünki bu yaşda 
zədəli hüceyrələr çoxalır. İnsanın immun 
sistemi zəifləyir, onkoloji dəyişimlər və di-
abet məhz bu yaşda başlayır.

Təhlükə yaradan səbəblərdən biri otu-
raq həyat tərzi, piylənmədir.

7�–�1 yaşda intensiv olaraq beyinin 
qocalması, sümüyün zəifləməsi, əzələ küt-
ləsinin əriməsi və sarkopeniya riski çoxa-
lır. Demensiya, alzheymer, insult, infarkt 
riski �0 faiz artır. Bu yaşda müntəzəm ola-
raq müayinələrdən keçmək, həkim nəzarə-
tində olmaq lazımdır.

Z.+hSE<1/İ  
;4

SağlamlıqSirli-soraqlı kainat

İdman

AGF daha bir zalı 
maliyyələşdirib

Azərbaycan *üləş )ederasiyası �A*)� yerlərdə bu id-
man n|vünün tərəqqisi üçün silsilə tədbirləri davam etdirir�

2024-cü ildən federasiyanın inventar və maddi dəstək ver-
diyi daha bir güləş zalının fəaliyyəti ilə tanışlıq baş tutub. AGF-
nin regionlar üzrə əlaqələndiricisi Elfaq Səfərov və sərbəst güləş 
üzrə 8-20 milli komandanın məşqçisi Nazim Əlicanov 4-cü 
mikrorayonda yerləşən güləş məktəbində olublar.

Sərbəst güləş üzrə məşqlərin keçirildiyi bu zalda yeniyet-
mələr arasında Avropa çempionu və dünya üçüncüsü Elman 
Ağayev, 8-15 Avropa çempionatının mükafatçıları Fərhad Sü-
leymanlı və Nihad Süleymanlı yetişib. Məşqçilər Əlisa Abbasov 
və Elxan İskəndərovun rəhbərliyi altında həftənin � günü burada 
ödənişsiz məşqlər keçirilir. Hazırda bu məktəbdə �0-dan çox ye-
niyetmə və gənc sərbəst güləşlə məşğul olur.

Futbol millimizdə  
yeni məşqçi

Rəşad Eyyubovun 
Azərbaycan milli ko-
mandasına təyinatı rəs-
miləşib�

Bunu AFFA-nın mət-
buat xidməti açıqlayıb.

O, yığmanın məşqçisi 
təyin olunub. Onunla im-
zalanan 4 illik müqavilə 
202�-ci ilə kimi nəzərdə 
tutulub.

Qeyd edək ki, Eyyu-
bov futbolçu karyerası ər-
zində “Simurq”, “Xəzər 
/ənkəran”, “Kəpəz”, 
“Qəbələ”, “Sumqayıt”, “Neftçi”, “Sabah” və “Zirə” klublarının 
formasını geyinib. O, 2015-2019-cu illərdə millinin heyətində 7 
oyun keçirib. 32 yaşlı mütəxəssis “Sabah” klubunun 8-19, əvə-
zedici və əsas komandasında məşqçi kimi fəaliyyət göstərib.
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Qırmızı Slanetdəki 
³toz iblisləri´

NASA �Milli Aeronavtika və .osmik 
7ədqiqatlar İdarəsi� Marsın səthinin 
heyrətamiz yeni şəklini dərc edib� )otoda 
qırmızı Slanetdə fırlanan ³toz iblisləri´ 
adlanan nəhəng burulğanlar fasiləsiz 
fəaliyyəti əks olunub�

Yerdəki tornadoları xatırladan bu burulğanlar 
Qırmızı planetdə ən maraqlı atmosfer hadisələrin-
dən biridir. Bunlar Mars səthi qızanda əmələ gəlir 
və isti hava sürətlə yuxarı qalxaraq toz hissəciklə-
rini özü ilə aparır.

Heyrətamiz kadrlar Mars orbitində olan “Mars 
Reconnaissance Orbiter” kosmik gəmisində quraş-
dırılmış “HiRISE” kamerası ilə çəkilib.

Qeyd edək ki, alimlər davamlı olaraq Mars 
səthində tozun toplanma sürətini və hərəkət tra-
yektoriyalarını öyrənirlər. Bu da onlara Qırmızı 
planetdəki atmosfer proseslərini daha yaxşı başa 
düşməyə kömək edir.

S�)İ'AN  
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Milli Sarklar təbiəti mühafizə, maa-
rifçilik, elmi, mədəni məqsədlər üçün is-
tifadə edilən təşkilat statusuna malik əra-
zilərdir�  

Şahdağ Milli Parkı barədə söhbət açmışdıq. 
Bu dəfə isə xəyalən ölkəmizin cənubuna səyahət 
edərək hörmətli oxuculara Qızılağac Milli Parkı 
barədə məlumat vermək istəyirik. 

Xəzər dənizi sahilində yerləşən Qızılağac Milli 
Parkının (QMP) sahəsi təxminən 99 min  hektardır. 
Park Xəzər dənizinin qərb sahilləri boyunca köç 
edən quşların istirahət etmələri, eləcə də yenidən 
uzunməsafəli yola çıxmaq üçün doyunca qidalan-
marı məqsədilə yaradılıb. 

Buranın unikal landşaftı, dayaz su hövzələri, 
qamışlıqları və bataqlıqları əsasən oktyabr – may 
aylarında milyonlarla quşun məskəninə çevrilir. 
Bu qeyri-adi mənzərəni görənlər heyrətlərini gizlə-
də bilmirlər. İl boyu burada fərqli quşlara rast gəl-
mək olar. Burada o qədər rəngarəng quşlar var ki...

Quş müşahidəçiləri yazda və payızda parkda 
daha çox Sarıbaş çaydaçapana, /il cüllütünə, Boz 
səsyamsılıyana, Çöl belibağlısına, Çöl qartalına, 
Ərsindimdiyə və sair quşlara rast gələ bilərlər. Qış-
da isə qarşınıza daha çox Kiçik qarabatdaq, Qıv-
rımlələk qutan, Güləyən qağayı, Ağqaş qaz, Göy-
dimdik ördək və başqa quşlar çıxacaq. 

Quşlar sayca qış mövsümündə çox olsa da, yaz 
və payızda daha çox növdə quşları müşahidə etmək 
olar. Oktyabrdan maya qədər olan dövr müşahi-
dələr üçün daha uyğundur. Noyabr-mart aylarında 
çox sayda vəhşi quşları, həmçinin Mərkəzi Asiya-

dan qışlamaq üçün gələn nadir quş növlərini seyr 
etmək mümkündür. İyul–avqust aylarında havanın 
isti olması ilə laqunlarda minlərlə quş görmək olar.

Qeyd etmək lazımdır ki, QMP 197�-cı ildə 
“Su-bataqlıq yerləri Konvensiyası”nın suətrafı və 
suda üzən quşların məskunlaşması üzrə beynəlxalq 
əhəmiyyətli qoruq siyahısına  daxil edilib.

Parkın ən yaxşı quş müşahidə nöqtələri park-
dan bir qədər aralıda – cənuba, laqun tərəfdən ya-
rımadaya tərəf gedən yolun üstündədir. Ərazidə 
mövcud flora və fauna ilə yaxından tanış olmaq 
üçün öncədən müəyyən hazırlıqların görülməsi 
lazımdır və tur bələdçisinin müşayiəti ilə Turizm 
İnformasiya Mərkəzinə müraciət etmək olar.

QMP-də turistlərin qalması və qidalanması 
üçün də hər cür şərait yaradılıb. Yaxınlıqdakı Ma-
sallı və /ənkəran şəhərlərində çox sayda otel var. 

Xatırladaq ki, Azərbaycan Respublikasında 
milli parkların yaradılması ilə bağlı ilk təşəbbüs 
akademik Həsən Əliyev tərəfindən irəli sürülmüş-
dür. Ölkəmizdə ilk milli parklar 2003-cü ildə yara-
dılmışdır. Daha sonrakı dövrdə bu ənənə  davam 
etdirilmiş və son olaraq, 201�-ci ilin sentyabrında 
Qızılağac Milli Parkı yaradılmışdır. Hazırda Azər-
baycanda ölkə ərazisinin 4,�7 faiz təşkil edən 10 
milli park fəaliyyət göstərir. 
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Qızılağac Milli Parkı %ura milyonlarla k|çəri 
quşun məskənidir���  


